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BESNA REAKCIJA THIEUJEVE VLADE NA ZADNJE PORAZE

Zločinski napadi saigonskih 
letal na osvobojeno ozemlje

Močan partizanski pritisk v delti Mekonga - Protesti 
zaradi prisotnosti ameriškega ladjevja v Južnem Kitaj
skem morju - Tudi v Kambodži so boji še vedno v teku

SAIGON, 8. — Z osvoboditvijo me
sta Phuoc Binh so si vietnamski 
partizani zagotovili nadzorstvo nad 
celotno pokrajino Phuoc Long. Za
vzetje tega mesta je bilo zadnje v 
vrsti srditih bojev, v teku katerih 
so oborožene enote začasne revolu
cionarne vlade Južnega Vietnama 
postopoma osvobodile 6 večjih sre
dišč v pokrajini Phuoc Long. Bor
be so trajale skoraj mesec dni,
Thieujeve čete so morale v tem ča
su zabeležiti pekoče poraze in ve
like izgube mož in orožja. Pokra
jina Phuoc Long je tako prva juž- 
novietnamska pokrajina, ki je po
polnoma pod nadzorstvom osvobodil
nih enot.

Prva reakcija saigonske vlade na 
poraz pri Phuoc Binhu je bilo bom
bardiranje osvobojenega področja 
severno od glavnega mesta Saigona, 
kjer so središča, v katerih so za-
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loge osvobodilnih c.<ut. Glasnik juž- 
novietnamske vlade predsednika 
Trieuja je označil te letalske akci
je kot «defenzivne operacije», ka
terih namen je uničiti operativna 
središča oboroženih čet začasne re
volucionarne vlade.

Položaj Thieujeve vlade pa posta
ja iz dneva v dan bolj težaven, 
kljub velikim količinam orožja in 
denarnih sredstev, ki prihajajo vsak 
dan iz ZDA. Brez neposrednega a- 
meriškega vojaškega posega je nje
gova usoda in usoda njegove sko
rumpirane vlade zapečatena. S tem 
v zvezi naj omenimo izjave admi
rala Noela Gaylera, poveljnika a- 
meriškega ladjevja na Tihem ocea
nu. V intervjuju neki ameriški tele
vizijski mreži je Gayler dejal, da 
ne vidi, kako bi lahko ZDA posla
le svoje čete v Vietnam. Dodal je, 
da ne bi zadostoval za tak poseg

PO RAZGOVORIH S TITOM IN Z MINICEM

Soares zaključil 
obisk v Beogradu
Široke perspektive za razvoj sodelovanja med Portugalsko in 
SFRJ - Manjšine v ospredju madžarsko-jugoslovanskih odnosov

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 8. — Portugalski zuna

nji minister Mario Soares je danes 
končal tridnevni uradni obisk v Ju
goslaviji in odpotoval iz Zagreba v 
Ziirich. Pred odhodom je imel ti
skovno konferenco, na kateri je spre
govoril o svojih srečanjih s predsed
nikom Titom in drugimi jugoslovan
skimi funkcionarji ter posebej o po
govorih, ki jih je imel z zveznim 
tajnikom za zunanje zadeve Miničem.

Mario Soares je izjavil: «Razgovo
ri so potekali v ozračju velikega 
medsebojnega zaupanja, prisrčnosti 
in tovarištva. Pregledali smo vse 
bilateralne probleme, predvsem v go
spodarskih, kulturnih in političnih od
nosih. Pripravili smo besedila spora
zumov, ki jih bodo kmalu podpisali, 
in sicer o trgovanju, pomorskem in 
zračnem prometu, turizmu, ukinitvi 
vizumov ter kulturnem in informativ
nem sodelovanju. V pogovorih smo 
razpravljali tudi o mednarodnem po
ložaju. Pri velikem številu vprašanj 
smo dosegli soglasje. Gre za važne 
probleme ki povzročajo največ skr
bi v svetu, kot na primer položaj 
na Bližnjem vzhodu, Ciper, problemi 
razoroževanja. Veliko smo razpravlja
li tudi o evropski varnosti.»

O jugoslovansko . portugalskih mi
nistrskih razgovorih so v Beogradu 
objavili tudi uradni komunike, ki med 
drugim pravi, da sta ministra Minic 
in Soares «potrdila pripravljenost svo
jih vlad za vsestranski razvoj odno
sov na načelih ustanovne listine Zdru
ženih narodov in vzajemnega spošto
vanja mednarodnega položaja in o- 
predelitev dveh držav». Uradno spo
ročilo tudi navaja obojestransko trd
no prepričanje, da odprava vseh o- 
stankov kolonializma in preprečeva
nje neokolonializma predstavljata «nuj
no in imperativno obveznost medna
rodne skupnosti in posebno direktno 
odgovornih držav».

Po mnenju jugoslovanskih uradnih 
krogov je obisk portugalskega zuna- 
njega ministra Soaresa odpri široke 
perspektive za razvoj sodelovanja 
med državama na mnogih področjih.

Danes so se končali plenarni ju
goslovansko - madžarski pogovori 
Pod vodstvom zveznega tajnika za 
zunanje zadeve Miloša Minica in 
madžarskega zunanjega ministra 
Frigyesa Puje. V pogovorih so kot 
Posebej pozitivno dejstvo v jugoslo
vansko - madžarskih odnosih nagla- 
sili položaj narodnosti v eni in 
drugi državi. Minic in Puja sta pou
darila, da manjšine resnično pred
stavljajo most prijateljstva in tes- 
Pega sodelovanja med Jugoslavijo 
m Madžarsko.

Zvezni tajnik za zunanje zadeve 
Minic je v zdravici na sinočnji sve
čani večerji tudi izjavil, da se 
Uspešno razvija sodelovanje tudi 
vzdolž meje in da imajo v odnosih 
Pomembno vlogo jugoslovanske na
rodnosti na Madžarskem in madžar
ska narodnost v Jugoslaviji, ki vse 
bolj delujejo v smeri «boljšega med
sebojnega razumevanja in zbliževa- 
nia naših narodov m držav». Miniče- 
vi oceni se je s svoje strani pridru
ži tudi minister Puja.

Del ministrsKih pogovorov je bil 
namenjen tudi položaju v svetu. V 
krogih jugoslovanske delegacije pou- 
uarjajo, da so stališča Jugoslavije 
m Madžarske v glavnem zelo 
Podobna ali enaka, zvedelo pa se 
le. da so razpravljali tudi o zade

vah, pri katerih se pogledi dveh 
strani delno razhajajo. Gre za o- 
cene in vzrokov značaja nekaterih 
mednarodnih dogodkov.

VLADO BARABAŠ

Šah Pahlevf 
na obisku 
v Egiptu

KAIRO, 8. — Po zaključku obiska 
Jordaniji je iranski šah Reza 

Pahlevi prispel v Kairo, kjer ga 
je na letališču pozdravil egiptovski 
predsednik Sadat. Pahlevi in Sadat 
bosta po vsej verjetnosti obravna
vala vprašanja gospodarskega sode
lovanja med obema državama. Iran 
naj bi bil pripravljen odobriti Egip
tu kredit v višini milijarde dolar
jev, o podrobnostih sporazuma pa 
bo treba še razpravljati.

Ob šahovem odhodu iz Amana so 
objavili sklepno sporočilo, v kate
rem izražata obe državi interes za 
ohranitev miru in varnosti na sve
tu na podlagi načel OZN in reso
lucij varnostnega sveta. Rečeno je 
tudi, da bodo preučili možnost o 
tesnejšem sodelovanju med obema 
državama.

niti padec Thieujeve ali katerikoli 
druge južnovietnamske vlade, kar 
očitno dokazuje, da so se Ameri
čani naveličali nehvaležne vloge 
žandarja v tistem delu sveta. Ne
koliko v nasprotju s temi izjavami 
so vesti o premikih ameriške leta
lonosilke na jedrski pogon «Enter
prise» ter drugih ameriških ladij, 
ki so zapustile Filipine in so od
plule proti Indokini ter so sedaj 
kakih petsto kilometrov od Vietnam- ' 
ske obale. Ameriško obrambno mi
nistrstvo je potrdilo, da so ladje 
odplule iz oporišč v Filipinih, pra
vijo pa, da njihova naloga nikakor 
ni poseči v sedanje spopade v In
dokini.

Severnovietnamski zunanji mini
ster je danes v svoji ostri izjavi 
zahteval od Fordove uprave, naj 
takoj preneha s kakršnokoli vojaš
ko obveznostjo v Južnem Vietnamu 
ter vsako vmešavanje v notranje 
zadeve te države. Omenil je tudi 
prisotnost letalonosilke «Enterprise» 
pri vietnamskih obalah ter dejal, 
da to pomeni očitno kršitev pariških 
sporazumov. Poleg tega dobavljajo 
ZDA Južnemu Vietnamu še vedno 
ogromne količine orožja in dolar
jev, da bi omogočile nadaljevanje 
vojne proti osvobodilnim enotam ter 
za to, da bi sabotirale pogajanja 
med Južnim in Severnim Vietna
mom.

Vojaška dejavnost osvobodilnih sil 
v Južnem Vietnamu se je močno 
okrepila tudi v delti reke Mekong, 
kjer živi skoraj tretjina od 20 mi
lijonov južnovietnamskih prebival
cev. Bitka se tukaj bije za riževo 
žetev ter zato, da bi čim bolj raz
širili osvobojeno področje ter se 
približali glavnemu mestu Saigonu 
še pred začetkom deževne dobe. 
Ameriška vohunska letala so opazi
la dolge kolone vozil, ki so, kot 
domnevajo, prevažala živež in o- 
rožje"za partizane severno od 17. 
vzporednika.

Tudi v Kambodži se nadaljuje 
ofenziva osvobodilne fronte. Parti
zanski pritisk je največji prav pri 
reki Mekong, ki je najpomembnejša 
komunikacijska pot, ki povezuje 
Phnom Penh z ostalo deželo. Vlad
ni glasnik sicer poroča o astronom
skih zgubah partizanov, čeprav je 
iz dneva v dan bolj jasno, da je 
padec glavnega mesta Phnom Pen- 
ha zgolj vprašanje časa. V teku so 
boji v tako rekoč samen predmest
ju prestolnice vladne čete pa ima
jo čedalje večje težave, da zago
tovijo obrambo dohodnih cest v 
mesto.

V Parizu so medtem objavili skup
no poročilo južnovietnamskih in 
kamboških partizanov, ki pravi, da 
je namen sedanjega boja obeh osvo
bodilnih front pospešiti padec lut
kovnih režimov, ki sta na oblasti 
v obeh državah. O tem sta se do
menili delegaciji vlade princa Si- 
hanuka in začasne revolucionarne 
vlade Južnega Vietnama, ki sta se 
sestali na osvobojenem področju 
Kambodže.

1 V LONDONU POUDAREK NA BOJU PROTI INFLACIJI
< ----------------------------- ■ '■■■■ ■■ »—

Colombo o posvetovanju 
finančnih ministrov EGS
Kreditne omejitve v Italiji so obrodile prve sadove

Saigonska vlada je besno reagirala na zadnje uspehe oboroženih enot začasne revolucionarne vlade, ki so v 
zadnjih dneh osvobodile vrsto pomembnih središč. Thieujeva letala in helikopterji so izvedli vrsto napadov na 
osvobojeno ozemlje, kjer so odvrgli na tone bomb. Helikopterjev so se poslužili predvsem zato, da bi skušali 
priskočiti na pomoč posadkam oporišč, ki so jih osvobodilne enote obkolile. Prizor je bil posnet kakih 35 

milj severno od Saigona* kjer so saigonski vojaki skušali razbiti obroč partizanskih enot

LONDON, 8. — Ginoči se je za
ključilo posvetovanje finančnih mi
nistrov in guvernerjev osrednjih 
bančnih ustanov EGS, ki je odprlo 
nove perspektive za brzdanje infla
cijske stopnje ter za proučitev sve
tovnega gospodarskega položaja s 
posebnim ozirom na problem stag
nacije proizvodnje. O tem je danes 
govoril italijanski finančni mini
ster Colombo, ki se je skupno z 
guvernerjem Banca d’Italia udele
žil posvetovanja.

Colombo je izjavil, da so na za
sedanju dosegli sporazum, po kat^ 
rem bodo države EGS osredotoči
le svoja prizadevanja na tri točke: 
nadaljevanje boja proti inflaciji, 
iskanje ravnovesja v plačilnih bi
lancah tistih držav, katerih plačil
ne bilance so odvisne predvsem 
od uvoza petroleja ter nadzorstvo 
nad. padcem proizvodnje. Italijan
ski finančni minister je dejal, da 
so Italija, Francija in Nemčija do
segle znatno izboljšanje svojih bi
lanc v izmenjavi s tujino. Kar za
deva Italijo je Colombo dejal, da 
je povsem zadostila obvezam, ki
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BIVŠI POVELJNIK VOJAŠKE OBVEŠČEVALNE SLUŽBE OSTANE V ZAPORU

Kasacijskosodišiepotrdilo veljavnost 
zapornega naloga za gen. V. Micelija
Zavrnjen priziv hranilca, po katerem naj bi padovski sodnik 
ne utemeljil vzrokov aretacije - Tudi rimski sodnik izdal pro
ti generalu zaporni nalog v zvezi z Borghesejevim «golpejem»

RIM, 8. — General Vito Miceli, 
bivši poveljnik obveščevalne službe 
— SID, bo ostal v zaporu, ali toč
neje v rimski vojaški bolnišnici 
Celio, kjer ga stražijo karabinjerji. 
Rimsko kasacijsko sodišče je nam
reč danes zavrnilo zahtevo genera
lovega branilca odv. Coppija po raz
veljavitvi zapornega naloga, ki ga 
je proti visokemu častniku izdal pa
dovski sodnik Tamburino pod ob
tožbo politične zarote. Medtem pa 
je tudi rimski preiskovalni sodnik 
dr. Fiore izdal proti generalu nov 
zaporni nalog: sodnik, ki voai pre
iskavo o Borghesejevem poskusu 
državnega udara iz leta 1970, dolži 
namreč bivšega poveljnika SID, da 
je omogočil beg številnim zarotni
kom, ker ni pravočasno posegel, 
čeprav je bil informiran o poskusu 
državnega udara.

Prva kazenska sekcija kasacijske- 
ga sodišča pod predsedstvom dr. 
Rossa je torej sklenila, da je bil 
zaporni nalog dr. Tamburina za 
generala povsem zakonit in ute
meljen. Generalov branilec je na
sprotno trdil, da padovski sodnik ni

zadostno utemeljil vzrokov zaporne
ga naloga in da ni dokazov o ge
neralovi zarotniški dejavnosti. Ge
neralni pravdnik kasacije De Majo 
je v preteklih dneh podprl argu
mentacije generalovega branilca, 
vendar pa kasacijsko sodišče ni 
sprejelo njegovega mnenja, po ka
terem bi morali razveljaviti zapor
ni nalog.

Sicer pa, kot smo omenili, bi mo
ral gen. Miceli ostati v zaporu tudi 
v primeru, da bi kasacija sprejela 
zahteve njegovega branilca, saj je 
prav včeraj rimski sodnik izdal 
proti njemu nov zaporni nalog. 
Slednji zaporni nalog pa ni v zve
zi s preiskavo o tako imenovani 
«Vetrovnici», ki jo je vodil padov
ski sodnik Tamburino in ki je se
daj po znanem sklepu kasacije 
prešla v pristojnost rimskih sodni
kov, pač pa s preiskavo o Bor
ghesejevem «golpeju». Tudi obtož
ba je drugačna, saj je Tamburino 
dolžil generala direktnega sodelo
vanja v zaroti «Vetrovnice», rim
ski sodniki pa sedaj obtožujejo ge
nerala samo, da je dal nekakšno
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Srečanje predstavnikov slovenskih športnih 
združenj iz Celovca, Trsta, Gorice in Ljubljane
Solidarnostna izjava Zveze slovenskih športnih društev v Italiji koroškim 
slovenskim športnikom v njihovem težkem boju za narodnostne pravice

Udeleženci ponedeljkovega srečanja v Celovcu

CELOVEC, 8. — V ponedeljek se 
je v Celovcu sestala komisija za so
delovanje z zamejskimi Slovenci, v 
kateri so poleg Zveze telesnokultur- 
nih organizacij Slovenije zastopani 
tudi Slovenska fizkulturna zveza iz 
Celovca ter Združenje slovenskih 
športnih društev, v Italiji, Na , plod
nem sestanku, kateremu' so prisostvo
vala vsa slovenska športna društva

na Koroškem z vodstvom Fizkultume 
zveze na čelu, predsednik ZTKOS 
Marjan Lenarčič ter generalni sekre
tar ZTKOS Zoran Naprudnik in pred
stavniki ZSŠDI Vojko Kocman, Jož
ko ■ Prinčič, Radivoj Pečar in Dino 
Roner, so prisotni pregledali delova
nje športnih društev na Koroškem, ki 
delujejo v zelo težkih okoliščinah. Ob 
tej priložnosti je predsednik ZSŠDI

Vojko Kocman prebral tudi solidar
nostno izjavo, ki jo je sprejel odbor 
Združenja pred svojim odhodom na 
Koroško. Izjava se glasi:

«Dragi koroški Slov enei !
Izkoriščamo priložnost, da vam ob 

našem prvem obisku pri vas izreče
mo najprisrčnejše pozdrave in vso so
lidarnost vašemu pravičnemu boju za 
dosego narodnostnih pravic, ki vam

j'ih večinski narod mačehovsko krati.
Trdno smo prepričam, da boste z 

vašim bojem dosegli to, kar vam 
po vseh človeških pravicah pripada. 
V tem črnem ozračju, v katerem ži
vite. je narodnostna mržnja dosegla 
skrajno mejo tudi na športnem pod
ročju, kjer bi moral prevladovati duh 
prijateljstva in mirnega sožitja med 
obema narodnostima.

Združenje slovenskih športnih druš
tev v Italiji kot manjšinska organiza
cija, ki povezuje veliko večino slo
venskih športnih društev v Italiji in 
ki skrbi na športnem področju za n- 
trditev narodne zavesti med slovenskL 
mi športniki v Italiji, se zaveda, da 
je vaš boj težak. Vendar pa niste 
v njem osamljeni. Na vaši strani so 
vsi, ki so že okusih grenkobo suženj
skega jarma.

Kot pripadniki slovenske narodnost
ne skupnosti v Italiji vam bomo ved
no ob strani v vašem boju za do
sego vseh vaših pravic.»

Predsednik Slovenske fizkultume 
zveze Danilo Prusnik se je v imenu 
prisotnih športnih društev zahvahl in 
nato orisal težak položaj, v katerem 
se nahajajo koroški športniki, ne le 
zaradi težkega finančnega položaja, 
pač pa predvsem zato, ker jim na
cionalistični krogi skušajo onemogoči
ti vsako delovanje.

(Daljše poročilo o srečanju med ko
roškimi športniki, Zvezo športnih druš
tev ter ZTKOS objavljamo na šport
ni strani.)

R. PEČAR

potuho zarotnikom «črnega princa», 
ki jim je omogočil beg. Sicer pa 
med dvema obtožnicama, vsaj iz 
moralnega vidika, ni bistvenih raz
lik: pri človeku, ki bi moral nad
zorovati nad državno varnostjo in 
ščititi demokratične ustanove, je 
«kritje» zarotnikov prav tako hud 
zločin kot direktna udeležba v za
roti.

Gen. Miceli je zvedel za sklep ka
sacije prav v trenutku, ko je bilo 
v teku novo zasliševanje v vojaški 
bolnišnici. Sodnik dr. Fiore in nje
govi sodelavci skušajo sedaj v po
drobnostih ugotoviti, kako je vojaška 
obveščevalna služba ukrepala, ko je 
zvedela, da so Borghesejevi pajda
ši že vdrli v Viminale, sedež no
tranjega ministrstva, medtem ko je 
druga skupina zarotnikov čakala na 
ukaze v neki telovadnici v Ul. E- 
leniana na rimski periferiji, šele v 
prejšnjih dneh je prišlo na dan, 
da je SID zvedel za poskus udara 
od voditelja desničarske organiza
cije «civiltà cristiana» dr. Franca 
Antica, ki je bil pred kratkim are
tiran. Ta je okrog 23. ure obvestil 
polkovnika Genovesi j a o vdoru v 
Viminale in o shodu v telovadnici, 
polkovnik pa je takoj poklical po 
telefonu svojega predstojnika gen. 
Gasca-Queirazza. Slednji je nato ob
vestil še Micelija, ki je takrat po
veljeval vojaški obveščevalni služ
bi. Kvestura in karabinjerji pa so 
bili o vsem tem obveščeni šele več 
kot tri ure pozneje, vrhu tega pa 
še pomanjkljivo: polkovnik Genove
si, ki jih je poklical po telefonu, 
jim je povedal samo o vdoru v Vi
minale, ne pa o shodu v Ul. Ele- 
niana. Ko so agenti prispeli na se
dež notranjega ministrstva, so za
rotniki seveda že odšli, nihče pa ni 
šel pogledat v Ul. Eleniana, kjer 
so Borghesejevi pajdaši ostali pri
bližno do treh ponoči in bi jih torej 
policija in karabinjerji lahko zasa
čili, ko bi bili obveščeni.

Miceli se sedaj zagovarja, da ni 
ničesar vedel o shodu v Ul. Ele
niana, vendar pa je njegov takratni 
predstojnik gen. Marchesi, sedaj v 
pokoju, povedal sodnikom, da mu je 
Miceli takrat govoril tudi o zbiranju 
zarotnikov v rimski telovadnici. Od
tod obtožba rimskih sodnikov. Mi- 
celijev odvetnik pa je napovedal vlo
žitev tožbe proti gen. Marchesiju 
zaradi «lažnega pričevanja».

Poslanska zbornica 
odvzela imuniteto 
Serveilu in Petroniu (MSI)

RIM, 8. — Poslanska zbornica 
je danes sklenila odvzeti parlamen
tarno imuniteto misovskima poslan
cema Serveilu in Petroniu, proti ka
terima namerava sodna oblast za
četi sodni postopek zaradi njune 
udeležbe v izgredih 12. aprila 1973 
v Milanu, v katerih je bil ubit a- 
gent javne varnosti Antonio Marino.

Poslanska zbornica je sklenila od
vzeti imuniteto še celi vrsti misov- 
skih in demokrščanskih poslancev, 
med drugim tudi bivšemu odgovor
nemu uredniku glasila MSI «Secolo 
d’Italia» Baghinu, ki je bil obtožen 
žalitve odporniških oboroženih sil.

Gen. Vito Miceli

Južnovietnamske enote pred
sednika Van Thieuja so, spričo 
okrepljenega pritiska osvobodil
nih enot, v veliki zadregi. Obo
rožene sile začasne revolucionar
ne vlade so močno povečale 
osvobojeno ozemlje in se vedno 
bolj približujejo Saigonu. Pred
stavniki začasne revolucionarne 
vlade in Severnega Vietnama so 
ostro protestirali proti prisotnosti 
ameriške letalonosilke «Enterpri
se» v Južnem Kitajskem morju, 
kakih 500 km od vietnamske 
obale.

Kasacijsko sodišče je potrdilo 
veljavnost zapornega naloga, ki 
ga je padovski sodnik Tamburi
no izdal za bivšega poveljnika 
SID gen. Micelija zaradi poli
tične zarote. S tem je bila za
vrnjena zahteva generalovega 
branilca po razveljavitvi zaporne
ga naloga, ki da naj bi ne bil 
zadostno utemeljen. Proti genera
lu pa je medtem izdal nov za
porni nalog tudi rimski sodnik 
Fiore v zvezi z Borghesejevim 
neuspelim poskusom državnega 
udara. Dr. Fiore dolži Micelija, 
da je omogočil beg številnih Bor- 
ghesejevlh pajdašev, ker ni pra
vočasno posredoval policiji in ka
rabinjerjem vesti o pripravah 
udara.

Medtem ko kaže, da bodo sin
dikalni spor v tovarni stekla Ve
trobel razmeroma ugodno rešili, 
se je pojavila v Trstu nova ne
varnost: nameravajo namreč za
preti pivovarno Dreher, delavce 
pa spraviti v dopolnilno blagajno 
in jih nato odpustiti. Pivovarna 
namreč ne bi postala «žrtev» 
gospodarske krize, pač pa špeku
lacije z zemljiščem, katerega na
meravajo prodati in nato zgraditi, 
kar je seveda le obljuba, novo 
tovarno drugje.

jih je sprejela v mednarodnem o- 
kviru. Bilanca blagovne izmenja
ve je zabeležila novembra primanj
kljaj, ki je bil za polovico manjši 
od primanjkljaja meseca aprila. 
Poleg tega, če ne bi upoštevali 
stroškov, ki izhajajo iz nakupa pe
troleja, bi bilanca bila za Italijo 
celo pozitivna. Skupni primanjkljaj, 
ki je znašal 9.200 milijard, se je 
zmanjšal za 700 milijard, kar je 
še več kot je zahteval mednarodni 
denarni sklad, ko je dal Italiji po
sojilo.

Minister Colombo se je nato do
taknil še vprašanja investiranja 
velikih denarnih sredstev, ki priha
jajo v države izvoznice petroleja- 
Leta 1974 so te države zabeležile 
prebitek 72 milijard dolarjev, kar 
je približno 47 tisoč milijard lir. Ta 
prebitek se bo v letošnjem letu še 
povečal in bo dosegel 76 milijard 
dolarjev. S tem v zvezi so se na 
londonskem posvetovanju domenili, 
da bodo predlagali ustanovitev po
sebnega sklada v okviru mednarod
nega denarnega sklada, iz katere
ga bi črpali sredstva, s katerimi 
bi krili primanjkljaje, ki izhajajo 
iz uvoza petroleja. Sredstva v ta 
sklad naj bi prispevale države iz
voznice petroleja, ki bi tako inves
tirale svoja denarna sredstva v 
državah, ki so najbolj prizadete za
radi petrolejskega primanjkljaja. Ta 
sklad naj bi znašal približno 10 do 
12 milijard dolarjev.

Govoril je nato tudi o predlogu 
ameriškega zunanjega ministra Kis- 
singerja, ki je proti taki rešitvi 
in zagovarja kritje primanjkljaja s 
posegom industrializiranih držav, ki 
bi tako praktično priskočile same 
sebi na pomoč. Gre torej konkretno 
za politiko konfrontacije z državami 
proizvajalkami. Colombo je s tem 
v zvezi dejal, da bodo skušali pre
prečiti čelni spopad med Evropo in 
Ameriko o tem vprašanju in da 
bodo skušali oba predloga uskladiti.

Danes v poslanski 
zbornici
začetek razprave 
o reformi RAI-TV

RIM, 8. — Poslanska zbornica bo 
začela jutri proučevati vladni zakon
ski dekret o reformi RAI - TV. Vse 
stranke so imele v teh dneh sestan
ke, na katerih so zavzele stališče 
do dekreta. Z več strani so že na
povedali vložitev spreminjevalnih 
predlogov, zaradi česar je predvide
ti, da bo diskusija dolga in živahna. 
Še najbolj nasprotujejo vladnemu 
dekretu misovci, ki so naoovedali 
obstrukcionizem, saj bodo predlaga
li okoli 300 amandmajev. Misovci 
so sicer dali vedeti, da bi odstopili 
od tega stališča, ko bi jim zagotoviti 
stolček v upravnem svetu radiotele
vizijske ustanove, proti tei možnosti 
pa so se že odločno izrekli socialisti.

za
po-

Pogajanja 
o delovni pogodbi 
tiskarjev dnevnikov

RIM, 8. — Na ministrstvu 
delo so se danes nadaljevala 
gajanja za obnovitev vsedržavne de
lovne pogodbe tiskarjev dnevnikov. 
Najprej je podtajnik Manfredi Bo
sco ločeno sprejel predstavnike za
ložnikov in sindikalne zveze ti
skarjev, zvečer pa so se pogajanja 
nadaljevala na tehnični ravni. Ju
tri zjutraj bo na sporedu novo sre
čanje s podtajnikom Boscom, nakar 
bo enotna zveza tiskarjev jutri po
poldne globalno ocenila potek po
gajanja ter sprejela ustrezne sklepe.

RIM, 8. — Pod predsedstvom taj
nika Berlinguerja se je danes se
stalo vodstvo KPI. Poslanec Napo
litano je imel poročilo o kulturnih 
in ideoloških problemih.

Pogreb matere 
Leonida Breznjeva

MOSKVA, 8. — V Moskvi je bil 
danes pogreb matere generalnega taj
nika KP Sovjetske zveze Leonida 
Brežnjeva, ki so jo pokopali na po
kopališču v Novodjevičih ob navzoč
nosti najvišjih vladnih in partijskih 
voditeljev SZ.

Navzočnost Leonida Brežnjeva na 
pogrebu je demantirala vesti, po ka
terih naj bi bil sovjetski voditelj 
hudo bolan, še danes je ameriški 
dnevnik «Washington Post» pisal, 
sklicujoč se na izvedence ameriške 
obveščevalne službe, da ima Brežnjev 
raka, medtem ko je «Boston Globe» 
napovedal prihod sovjetskega vodite
lja na zdravljenje v bostonsko bol
nišnico, ki je posebno specializirana 
za zdravljenje raka. To vest pa so 
demantirali bodisi predstavniki bol
nišnice, bodisi sama Bela hiša.
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SESTANEK KOORDINACIJSKEGA ODBORA KORISTNIKOV

Zaradi nerazumevanja osrednjih oblasti 
tržaško pristanišče v resnih težavah

Pristanišče izgublja konkurenčno sposobnost - Zavrnjena ostavka predsednika Marzarija
Včeraj dopoldne se je sestal ko

ordinacijski odbor koristnikov pris
tanišč v deželi Furlaniji - Julijski 
krajini, ki je preučil položaj in o- 
pravljeno delo tei zlasti razprav
ljal o stanju, ki za koristnike ni za
dovoljivo. S prvim januarjem so se 
za 30 odstotkov zvišale pristaniške 
tarife tržaškega pristanišča in pris
taniške usluge niso konkurenčne, 
tako da so koristniki pristanišča v 
težavnem položaju, predvsem ker 
tržaško ter druga pristanišča ne 
prinašajo tistih dohodkov, ki bi jih 
lahko.

V koordinacijskem odboru so zasto
pane najrazličnejše kategorije, u- 
stanovljen pa je bil na pobudo zdru
ženja špediterjev. Na njihovo pobu
do so se odzvali industrijci, zdru
ženja trgovcev, trgovinske zborni
ce iz Trsta, Gorice, Vidna in druge 
kategorije.

Tudi na včerajšnjem sestanku so 
ugotovili, da izvirajo težave prista
nišča iz nerazumevanja osrednjih 
oblasti in iz pomanjkanja organske
ga načrta reševanja pristaniških 
vprašanj. Upoštevati je namreč tre
ba, da so pristanišča prav tako 
javna usluga, kot so pošta, železni
ce, ceste itd. in da jim je treba 
posvetiti isto pozornost. Koristniki 
so poleg tega mnenja, da prihaja 
do težav tudi zaradi načina ureja
nja delovnih odnosov in zaradi 
stalnega ter strmega naraščanja 
stroškov za delovno silo v prista
niščih.

Te težave vplivajo na vsa italijan
ska pristanišča, vendar pa obstaja 
bistvena razlika v primerjavi s tr
žaškim, saj ostala pristanišča ra
čunajo na lastni promet in na do
mače zaledje, ki je zaradi geograf
skih pogojev obvezano, da pošilja 
svoje blago skozi njihovo pristaniš
če. To velja na primer za Neapelj, 
Genovo, Benetke in druge, ki de
jansko nimajo prave konkurence. 
Povsem drugačen pa je položaj 
Trsta, ki se obrača na tuje izvozni
ke in uvoznike in ki mora upošte
vati zelo ostre konkurenčne pogoje, 
zaradi katerih je v dvajsetih letih 
že na primer izgubil polovico avstrij
skega tranzitnega prometa. Na tej 
osnovi tržaško pristanišče dejansko 
stalno izgublja, čeprav statistični 
podatki govore o postopnem poveča
nju prometa. Upoštevati pa je tre
ba, da so ostala pristanišča promet 
podvojila in celo potrojila. Prav 
zaradi tega je potreben koordiniran 
napor vseh kategorij, ki se ukvar-

doseže pritisk na osrednje oblasti, 
je predsednik Marzari podal ostav
ko, ki pa so jo vsi člani odbora so
glasno zavrnili.

jajo s pristaniškim prometom in ki 
so življenjsko zainteresirane pri raz
voju tržaškega pristanišča, da se 
rešijo razna odprta vprašanja in da 
se tržaško pristanišče bolje uspo
sobi, da bo s kvaliteto uslug in z 
ravnjo pristaniških tarif konkurenč
no. V tem okviru pa je važen skupni 
napor vseh kategorij, ki so se za
radi tega tudi v krajevnem in de
želnem okviru zbrale okrog skupne
ga koordinacijskega odbora.

O težavah tržaškega in tržiškega 
pristanišča in o pristaniški politiki 
na splošno je na včerajšnjem ses
tanku odbora imel uvodno poročilo 
predsednik združenja špediterjev 
Marzari, ki istočasno predseduje tudi 
koordinacijskemu odboru. Zaradi 
neustreznega položaja in zato, da se
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

Sporočilo šolskega skrbništva

Natečaj za profesorje 
slovenskih srednjih šol

Uradni list št. 338 z dne 28. de
cembra 1974 objavlja ministrsko 
uredbo z dne 1. junija 1974, ki pred
videva imenovanje v reden stalež 
usposobljenih profesorjev srednjih 
šol prve in druge stopnje s slo
venskim učnim jezikom v Trstu in 
Gorici. Rok za predložitev prošenj 
je 30 dni po objavi uredbe v U- 
radnem listu.

Jože Cesar v Tržaški knjigarni

SINDIKALNA KRONIKA

PIVOVARNI DREHER GROZI 
KONEC PROIZVODNE DEJA VNOST!

Novi lastniki pivovarne ponujajo rešitev, ki bi jim zagotovila večjo 
špekulacijo z zemljiščem - Osnutek sporazuma za delavce «Vetrobel»

Sindikalna kronika zadnjih dveh 
dni beleži precej važnih novic. Med
tem ko se je nekoliko omilila zaos
tritev v tovarni stekla «Vetrobel» 
in je na obzorju možnost kompromi
sa med delavskimi predstavništvi 
in upravo podjetja, pa je povsem 
nepričakovano izbruhnila na dan 
kriza v pivovarni «Dreher», ki jo 
novi lastniki (neka mednarodna 
družba za pivo) nameravajo eno
stavno zapreti.

Tudi za pivovarno so lastniki na
meravali postopati podobno kot v 
tovarni stekla in drugih italijanskih 
srednjih in malih tovarnah — s 
skrčenjem proizvodnje, posegom do
polnilne blagajne in končnim odpus
tom vsega osebja. Lastniki pivo
varne so namreč sporočili, da na
meravajo zaprositi za poseg do
polnilne blagajne. Ne nameravajo 
pa skrčiti, pač pa povsem ustaviti 
proizvodnjo. Dopolnilno blagajno so 
namreč zaprosili za vseh 133 usluž
bencev tovarne. Na to so reagirali

po pismu capt_ nomali cgil cisl-uil

Oster spor med sindikati 
in pristaniško ustanovo

Danes opoldne skupščina pristaniških delavcev

V tržaški luki je izbruhnil nov 
oster sindikalni spor, ki še enkrat 
opozarja na nerešene probleme na
šega luškega gospodarstva in še 
posebej na politične odgovornosti v 
zvezi z dejstvom, da naša luka 
sploh ni pripravljena na perspek
tivo skorajšnjega odprtja Sueškega 
prekopa. Manjkajo namreč ustrezne 
posodobljene naprave, da o sploš
ni tehnološki in upravni okrepitvi 
luke ne govorimo.

Na ta dejstva odgovarja vodstvo 
Ustanove za tržaško pristanišče, ki 
jo vodi deželni tajnik KD Tonutti, 
s pismom, v katerem skuša pripisa
ti delavcem del krivde, če je tržaško 
pristanišče v zadnjem času izgubilo 
določene blagovne tokove in s tem 
še osiromašilo svoje delo. Pa ne sa
mi to. Ustanova za tržaško prista
nišče (EAPT) je s svojim nismom 
sporočila tudi, da ne more izplačati 
dogovorjenih zaostankov svojemu 
osebju v predvidenem roku 3. ja
nuarja letos in da je prisiljena od
ložiti izplačilo do konca meseca.

Ko so bili seznanjeni s tem pis
mom, so se sindikalisti pristaniških 
delavcev, članov CGIL, CISL in UIL 
srečali z voditelji pokrajinske sin
dikalne federacije in skupaj z nji
mi preučili vprašanje. To pa zato, 
ker menijo, da gre vprašanje tr
žaške luke ocenjevati v okviru ce
lotnega vprašanja tržaškega gos
podarstva.

Na tem sestanku so bili sindika
listi edini v tem, da morajo odločno 
odkloniti natolcevanja pisma EAPT 
in podčrtujejo v prvi vrsti politične 
odgovornosti vodstva luške ustano
ve. Pristaniščniki in pokrajinsko 
vodstvo sindikalne federacije so 
namreč prepričam, da pri vodstvu 
EAPT manjka stvarne politične vo
lje, da bi se sploh lotili vprašanja 
«Trsta po odprtju Sueza» s kate
rim je tesno povezana možnost o- 
bogatitve našega blagovnega pro
meta.

Zato je pokrajinsko sindikalno 
vodstvo dalo prisaniškim delavcem 
mandat, naj nadaljujejo s svojim bo
jem in pri tem poudarjajo nujnost 
večje publicizacije m demokratiza- 
crje vodenja pristaniške ustanove.

V okviru tega boja sklicujejo 
sindikati za danes ob 12.30 splošno 
skupščino pristaniških delavcev, ki 
bo v prostorih pomorske postaje.

Načrt za okrepitev 
tovarne Grandi motori

Tiskovni urad tržaške KD sporo
ma, da je minister za proračun An
dreotti sporočil posl. Belciju nov 
načrt za okrepitev tovarne «Grandi 
motori», ki predvideva investicije v

višini 16 milijard lir in povečanje 
zaposlenih za okrog 200 delavcev. 
S temi investicijami bodo okrepili 
že obstoječo proizvodnjo dizel mo
torjev in bodo uvedli tudi novo 
proizvodnjo. Načrt predvideva grad
njo novih stavb in naprav, izgrad
njo delavnice za male, srednje in 
velike kose, montažno delavnico, 
preizkuševalnico motorjev, termični 
obrat, skladišča itd. Tiskovno sporo
čilo zaključuje, da se bo z novo in
vesticijo okrepila konkurenčna spo
sobnost tržaškega podjetja in da se 
bo do kraja moderniziralo podjetje. 
Novi načrt je bil sprejet na seji 
CIPE lanskega 13. decembra v okvi
ru načrtov, ki jih predvideva člen 
14 zakona št. 835 od 1971. leta za 
Jug.

Comelli začel posvetovanja 
o gospodarskih posegih

Predsednik deželnega odbora Co
melli je začel včeraj vrsto posve
tovanj s predstavniki družbenih sil 
iz Furlanije - Julijske krajine v 
zvezi z gospodarskimi načrti, ki 
jih deželna uprava namerava izvesti 
v letošnjem letu in še zlasti v zve
zi z izrednimi posegi za razvoj gos
podarskih dejavnosti, za katere je 
na razpolago okvirna razpoložlji
vost 55 milijard lir. Comelli se je 
včeraj sestal s predstavniki trža
ških in Videnških obrtnikov ter s 
predstavniki malih industrij iz vseh 
štirih pokrajin. Jutri se bo sestal s 
predstavniki zadružnega gibanja in 
kmetov, v ponedeljek pa s sindi
kalisti in predstavniki deželnega 
združenja industrijcev.

• Predsednik deželnega sveta Arnal
do Pittonl je včeraj v prostorih de
želne skupščine sprejel na vljudnost
nem obisku načelnika karabinjerske 
grupe v Trstu polk. A. Marzello.

Stavke uslužbencev 
tržaškega sedeža RAI

Italijanske in slovenske radijske 
krajevne oddaje so bile v teh dneh 
večkrat prekinjene ali pa so odpadle 
zaradi razčlenjenih stavk delavcev 
tržaškega sedeža.

Za take nastope se je odločil o- 
bratni svet v sporazumu z državni
mi sindikalnimi tajništvi, ki pripa
dajo CGIL, CISL in SNATER v od
govor stališču Intersinda in radij
ske družbe, ki nočeta obnoviti de
lovne pogodbe zapadle 30. junija 
1974 in tako hote koristita naklepom 
su, ki se upirajo reformi informa 
cije.

sindikati, ki so se včeraj srečali, 
na sedežu združenja tržaških in
dustrijcev, s predstavnikom skupine 
«Dreher» za Italijo inž. Baiocchijem. 
Ta je sindikalistom povedal, da je 
namen lastnikov tovarne obrat za
preti sredi februarja, vendar pušča 
skupina «Dreher» odprto možnost, 
ki se očitno povezuje s širokopotez
nim načrtom za špekulativno izko
riščanje področja, kjer stoji tre
nutno pivovarna pod Bošketom.

Kaj zahteva skupina «Dreher»? 
Predvsem to, naj občinske oblasti 
spremenijo urbanistično ureditev te
ga področja in zemljišče, na kate
rem stoj; pivovarna, opraste in
dustrijskih služnosti. To zahtevo so 
ponovili tudi na prefekturi in pov
sod, kjer so se doslej pogovarjali. 
Po površnem računu gre za zem
ljišče 36 tisoč kvadratnih metrov, 
ki bo v gosto naseljenem mestnem 
predmestju veljalo za gradbene 
špekulacije najmanj pet milijard lir. 
V zameno «Dreher» ponuja možnost, 
da bi v roku d ve» det obnovili pi
vovarno v industrijski coni pri 
žavljah,. . vendar .zahtevajo za to 
kredit rotacijskega: sklada.

To je torej stanje v pivovarni. 
Sindikalne organizacije preučujejo 
zahteve podjetja, za katere pa ka
že, da so kot nož na grlo tržaški 
javnosti, s katerim skuša mednarod
na družba za proizvodnjo piva glo
boko zajeti v dobičkonostnost grad
bene špekulacije.

Po srečanju so sindikalni pred
stavniki opozoril na nevarnost, ki 
jo predstavlja sklep «Dreher», saj 
namerava zapreti pivovarni v Trstu 
in Turinu, obenem pa močno ošibiti 
vso razpečevalno mrežo, skladišča 
in druge povezane obrate. Sindikati 
so zato od vodstva «Dreher» zahte
vali jasnejše odgovore. Predstavniki 
podjetja so obljubili, da bodo do
končen in podroben načrt predloži
li še pred koncem meseca. Zatem 
so se sindikalisti podali k prefektu 
Di Lorenzu in ga opozorili na nuj
nost posega, da se delavcem v pivo
varni zajamči zaposlitev.

Kaj ga «Vetrobel»? Tudi tu smo 
priča določenemu izsiljevanju. Gre 
za vprašanje proizvodne perspek
tive tovarne, ki je tesno povezana 
z nujnostjo nove topiine peči. Vod-

da bi — v nasprotnem primeru — 
bilo prisiljeno tovarno stekla zapreti.

Včeraj so se v zvezi z zadnjo 
zahtevo uprave tovarne stekla, da bi 
100 delavcev pustili doma s pomoč
jo dopolnilne blagajne, nadaljevala 
pogajanja na deželnem odbomištvu 
za delo. Tu so oblikovali «osnutek 
sporazuma», ki naj bi se zgledoval 
po podobnem sporazumu v Fiatovih 
tovarnah. Dopolnilno blagajno bi 
namreč morala, po posredovanju u- 
prave podjetja, zamenjati «posebna 
dopolnilna blagajna», uprava pa 
bi med čakanjem na ta sklep izpla
čala delavcem razliko v dohodkih.

Kljub temu pa ostaja odprto vpra
šanje topiine ueči. Vodstvo tovarne 
je namreč sklenilo, da prepusti za
devni sklep osrednji upravi sku
pine «Gloverbel» v Bruslju. Če bi 
osrednje ravnateljstvo podjetja za
vrnilo sklep o gradnji nove peči, 
bi se kriza, čez nekaj mesecev, spet 
zaostrila. Ponovno bi se namreč 
odprlo vprašanje obstoja tovarne.

Slikar Jože Cesar se ponovno 
predstavlja. Od torka popoldne visi 
v Tržaški knjigami v Ul. sv. Fran
čiška 20 štirinajst njegovih olj, ki 
bodo obiskovalcem knjigarne na o- 
gled vse do konca meseca. Tudi to
krat je Jože Cesar ostal na območju 
svoje običajne tematike. Poleg šte
vilnih pokrajin, ki prikazujejo gor
ske in nižinske predele, je razstav
ljenih tudi nekaj tihožitij in dva 
šopka cvetja, vmes pa sta tudi dva 
portreta.

Pa ne le v motiviki, tudi v slogu 
in tehniki, je Cesar ostal samemu 
sebu zvest. Njegove so zelo močne 
barve, njegove so krepke poteze. 
Kot smo že rekli, bo Cesar razstav
ljal do konca meseca in so njegova 
dela na ogled ljubiteljem umetnosti 
v dneh in po urniku, ko je občin
stvu odprta knjigarna.

Dr. Frane Juriševič 
v Slovenskem klubu

Gost prvega letošnjega torkove- 
I ga večera v Slovenskem klubu je 
j bd dr. Frane Juriševič, avtor prav- 
j kar izšle knjige «Partizansko gos- 
; podarstvo na Primorskem*. Govoril 
'je seveda o svoji knjigi, o razvr
stitvi gradiva v njej in na splošno 
o naravnost prvenstvenem pomenu 
organizacije partizanskega gospo
darstva za prehranjevanje partizan
skih enot in tudi civilnega prebival
stva v težkih letih narodnoosvobo
dilnega boja. Svoja izvajanja je 
dopolnil z nekaterimi primeri, ki so 
še posebej osvetlili delež, ki so ga 
naši ljudje imeli pri zbiranju ži
veža, oblačil in sanitetnega ma
teriala za borce.

Na kratko se je zadržal seveda 
tudi pri organizaciji gospodarske 
mreže v samem Trstu in v Furlani
ji, ki je veljala tako rekoč za par
tizansko žitnico. Pri tem je poudaril 
tudi delež -furlanskih antifašistov 
in partizanov pri zbiranju in odpo
šiljanju hrane na primorsko stran.

Predavatelj sam je izzval tudi 
razpravo, v katero so z osebnimi 
spomini in izkušnjami posegli šte
vilni prisotni, med katerimi pa smo 
žal pogrešali mlade ljudi.

Predsednik kluba Miroslav Košuta 
je za prihodnje tedne napovedal še 
več predavanj s partizansko temati
ko v okviru bližajoče se 30-letnice 
osvoboditve.

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 648,50
Funt šteriing 1517.—
švicarski frank 253,25
Francoski frank 146,50
Nemška marka 270,50
Avstrijski šiling 37,80
Dinar: debeli 36,—

drobni 36.—

MENJALNICA
vseh tujih valu t

Lilijani in Ladiju Budinu se 
je rodil sin

JAN
Sekcija KPI «J. Pegan-» - 

Zgonik čestita srečnima starše
ma, Janu pa želi vso srečo v 
življenju.

Partizani in aktivisti ter 
PD Slovenec iz Boršta

vabijo
jutri, 10. t.m., ob 20. uri na 
komemoracijo 30. obletnice ju
naške smrti štirih tovarišev v 
bunkerju, s sledečim spore
dom:

1. Polaganje venca pred spo
minsko ploščo:
Spored se bo nadaljeval v 
srenjski hiši;

2. Govor člana VZPI—ANPI;
3. Deklamacije;
4. Nastop domačega pevskega

zbora. ODBOR

Prosveta
Bivši člani Mladinskega društva 

šparta iz Skednja se ob priliki petde
setletnice ustanovitve društva sesta
nejo na družabnem srečanju, ki bo 
v nedeljo. 12. januarja, ob 17. uri 
v prostorih PD «Ivan Grbec». Vablje
ni vsi «špartaši» s svojci.

ŽE D0TISKANE USTREZNE PRIJAVNICE
rnbse.r,.. . *>dcli&3ì32I

Za deželno bolnišniško oskrbo 
letna pristojbina okrog60.000lir

Deželani, ki ne uživajo oskrbe zavarovalnih zavodov, se morajo prijaviti

Deželno odbomištvo za higieno 
in zdravstvo je že poskrbelo za tisk 
posebnih prijavnic, na podlagi ka
terih se bo izvajalo vpisovanje tistih 
deželanov, ki ne uživajo bolniške 
oskrbe raznih zavarovalnih zavodov. 
Od 1. januarja letos — to je z za
četkom izvajanja zdravstvene preos- 
nove — imajo namreč pravico do 
bolnišniške oskrbe vse brez izjeme: 
kdor uživa oskrbo zavarovalnih za
vodov s predložitvijo ustrezne iz
kaznice, revnejši občani s predložit
vijo občinske izkaznice in drugi s 
predložitvijo izkaznice, ki jo izdaja 
deželna uprava. Vpis v ustrezne de
želne spiske je enostaven: posamez-

stvo tovarne je svoj čas zahtevalo nik mora izpolniti prijavnico, ki je 
pri deželi, naj izplača podporo v na razpolago v vseh bolnišnicah, pri 
ta namen in namignilo na možnost, I občinskih upravah in na sedežu de-
um mili iiiiiiiiiii m iimiiiHi muli iiiiiim***miiiiiiiiiiinii**m*>*niiiiiniiiiiiiiimi  ii ni m n m umi imimtiiii

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 9. januarja 

JULIJAN
Sonce vzide ob 7.45 in zatone ob 
16.39 — Dolžina dneva 8.54 — Lu
na vzide ob 5.10 in zatone ob 14.12 

Jutri, PETEK, 10. januarja 
GREGOR

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
7,9 stopinje, najnižja 6,7, ob 19. uri 
7,2, zračni pritisk 1031,1 narašča, ve
ter 5 km vzhodnik, vlaga 85-odstot- 
na, nebo megleno, morje skoraj mir
no. temperatura morja 9,6 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI 
Dne 6., 7. in 8. januarja 1975 

se je v Trstu rodilo 27 otrok, umrlo 
je 57 oseb.

UMRLI SO: 89-letna Margherita 
Štolfa por. Chierego, 86-letna E- 
milia Croci vd. Giurissevich, 65- 
letna Karlina Zarjal por. Čok, 65- 
letni Ivan Vertovec, 89-letni Antonio 
Sartoretto, 74-letni Pietro Mancini, 
90-letna Ernesta Console vd. Merca- 
dante, 73-letni Almerico Fragiacomo, 
75-letna Nadia Hamiak por. Calich, 
90-letna Maria Ipavec vd. Ivanič, 62- 
letna Berta Umek por. Starez, 60- 
letna Amelia Pacor por. Pelizzaro, 
59 letni Giusto Zerial, 90-letna Anto
nia Bonifacio vd. Benedetti, Mana 
Ferluga por. Vertovec, 74-letna A- 
nelia Fanzini vd. Romero, 78-letna 
Emilia Anel vd. Lourich, 73-letni 
Rodolfo Gabrielli, 68-letna Giorgi
na Paparat vd. Fontanot, 64-letni 
Galliano Millin, 78-letna Maria Ruz- 
zier, 80-letni Lovrenc Andreasič, 64- 
letna Maria Grum por. Giuntonio, 
71 letni Giovanni Riccobon. 75-letna 
Giovanna Ferletta vd. Gattonar, 76- 
letna Anna Puntaferro, 80-letna Um-

berta Trevisan, 75-letni Cipriano De 
Libero, 79-letna Celestina Turco vd. 
Giacomini, 15 dni stara Maria Elena 
Mattaioni, 64-letni Emilio Ferluga,
77- letni Michele Nanut, 94-letna Rosa 
Bodigoi vd. Vončina, 65-letni Ange
lo Pittaro, 91-letni Attilio Vianello, 
68-letna Regina Voivoda por. Perti, 
67-letni Rodolfo Kopacin, 65-letni 
Eugenio Dell’Agnolo, 87-letna Tere
za Kjuder vd. Čok, 77-letni Bruno 
Grison, 76-letni Armando Sidarim, 
76-letna Augusta Škapin vd. Raspo- 
lich, 73-letna Bruna Ursic vd. Gran- 
dis, 67-letna Eugenia Kogoj vd. Ber- 
toja, 49-letna Livia Morato por. Ma- 
raspin - Chersin, 60-letna Elizabeta 
Slavec vd. Kozina, 85-letni Giovan
ni Dudine, 83-letna Elfrida Lepori 
vd. Scoppio, 68-letni Giuseppe Cus- 
soli, 18-letni Gianfranco Ganeva, 79- 
letni Michele Damiano, 76-letna An
na Maria Godiglia vd. Foretti, 76- 
letna Virginia Mininel por. Palmino,
78- letni Pietro Gagliardi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13 do 16. ure) 

All'Alabarda. Istrska ulica 7: de 
Leintenburg. Trg S. Giovanni 5; Al 
S. Andrea. Trg Venezia 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

A Barbo. Trg Garibaldi 4; Godi
na All'Igea. Ul. Ginnastica 6: Ghia 
ri Grotti, Ul. Tor S. Piero 2.

želnega odbomištva za higieno in 
zdravstvo (Ul. Milano 19). Bolniš
nice so v vsakem primeru — torej 
tudi v primeru, ko bi tak vpis iz 
kakršnega koli razloga manjkal — 
dolžne sprejeti bolnika v oskrbo.

Deželani, ki ne uživajo oskrbe za
varovalnih zavodov in ki niso na 
spisku revnih občanov, bodo morali 
plačevati za bolnišniško oskrbo do
ločeno letno pristojbino. Višino pris
tojbine bo določil deželni odbor, in 
sicer na podlagi tarifnega pravilni
ka, ki mu ga bo v najkrajšem ča
su posredoval zavod INAM. Pred
videvajo pa, da bo znašala letna 
pristojbina okrog 60.000 lir. Pristoj
bino bodo deželni organi izterjevali 
v dvomesečnih obrokih, in sicer po 
postopku, ki velja za izterjevanje 
neposrednih davkov. Veljavnost vpi
sa v deželni seznam upravičencev 
bolniške oskrbe bo trajal tri leta.

sprejel delegacijo zainteresiranih u- 
stanov deželni odbornik za javna 
dela Giust.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec (tel. 228-124), Bazovica 

(tel. 226-165), Opčine (tel. 211001), 
Prosek (tel. 225-141), Božje polje — 
Zgonik (tel. 225-596), Nabrežina (tel. 
200 121) Sesljan (tel. 209-197). žav- 
Ije (tel. 213-137), Milje (tel. 271 124),

Ambrosio Fogar 
v nedeljo v Trstu

Na vabilo Zveze julijskih kroni
stov in Zveze športnih novinarjev bo 
v nedeljo ob 11. uri v CCA, Ul S.
Carlo, samotni jadralec Ambrogio 
Fogar orisal etape dolgega potova
nja po vseh morjih sveta.

Sestanek na županstvu 
o gradnjah na Rocolu

V zvezi z izvajanjem zakona št.
865 o gradnji ljudskih stanovanj so 
se včeraj opoldne sestali na župan
stvu pod predsedstvom župana Spac- 
cinija odbornik za urbanistiko De 
Luca, podpredsednik IACP Coslovich 
in predstavniki vsedržavne ustanove 
za povratnike in begunce ter zadrug 
«La Comune» in «Trieste», ki so 
preučili stanje del ter možnosti na 
področju conskega načrta nazvanega 
Rocol - Melara H, ki predvideva 
gradnjo 400 stanovanj, na osnovi 
enotnega gradbenega načrta za ce
lotno področje.

Na sestanku so ugotovili nujnost 
novih sredstev za nakup novih zem
ljišč in za primarno ter sekundarno 
urbanizacijo zemljišč ter za inte
gracijo že razpoložljivih prispevkov 
obeh zadrug.

Dogovorili so se tudi, da bodo 
sestavili delovno skupino, v katero 
bodo zainteresirane ustanove imeno
vale svoje tehnike in ki bo preučila 
uresničljivost načrtov, tako da bodo 
lahko nato prešli k izdelavi izvr
šilnih načrtov. Sporočeno je tudi bi
lo, da bo v petek, 10. januarja, skih šolah.

Štipendije za študij 
na tujih univerzah

Uradni list dežele objavlja dekret 
deželnega odborništva za šolstvo in 
kulturo o razpisu natečaja za do
delitev štipendij tistim, ki študira
jo na tujih univerzah. Štipendije 
znašajo 300.000 lir letno za vse vrste 
fakultet in jih bodo dodelili, dokler 
ne bo izčrpana razpoložljiva vsota 
10 milijonov lir. Prošnje lahko vlo
žijo študenti, katerih družine imajo 
manj kot 1.500.000 lir čistega letnega 
dohodka na osnovi odvisnega dela 
ali od kmetijstva in milijon lir ka
kršnega koli drugega dohodka; v 
obeh primerih pa se neto dohodek 
poveča za po 200 tisoč lir za vsake
ga družinskega člana.

Prošnje je treba vložiti na sedežu 
odborništva v Ul. Vidali 1 do naj
kasneje vključno srede, 15. januar
ja. Priložiti je treba naslednje do
kumente: družinski list, potrdilo o 
stalnem bivališču in potrdilo o dru
žinskih dohodkih; za študente, ki po
sedajo prvo leto univerze potrdilo 
o vpisu in potrdilo o opravljeni ma
turi, za ostale pa potrdilo o vpisu 
in potrdilo o opravljenih izpitih v 
prejšnjih letih.

Štipendije bo podelil deželni od
bornik za kulturo na osnovi zako
na št. 25 iz 1973. leta. Ta zakon je 
bil med drugim namenjen tudi za 
pomoč slovenskim študentom, ki po
sedajo univerzo v Ljubljani ali dru
gih univerzitetnih zavodih v Jugo
slaviji. Zato opozorjamo interesen
te, da pravočasno vložijo prošnje o- 
premljene s predpisanimi dokumenti.

Gledališča
KULTURNI DOM
Jutri, 10. t.m., ob 20.30 za abon

ma red A—premierski Ferenc Mol
nar «Liliom».

Ponovitve: v soboto, 11. t.m., ob 
20.30 — abonma red B (prva sobota 
po, premieri); v nedeljo, 12. t.m. ob 
16. uri — abonma red C (prva ne
delja po premieri).

V četrtek, 16. t.m., ob 20.30 — a- 
bonma red E (mladinski v četrtek); 
v petek, 17. t.m., ob 16. uri — abon
ma red H; v soboto, 18. t.m., — iz
ven abonmaja; v nedeljo, 19. t.m., 
ob 16. uri — abonma red F (oko
liški); v sredo, 22. t.m., ob 20.30 — 
abonma red D (mladinski v sredo).

V torek, 14. t.m., ob 15.30 v okvi
ru mladinskih torkov pravljica v šti
rih dejanjih Pavla Colie «Jurček».

AVDITORIJ
«Teatro oggi». Danes, 9. t. m. 

«Renzo e Anna» (Oberoesterreich) F. 
X. Kroetza v režiji Furia Bordona, 
z Ariello Reggio in Oraziom Bobbom. 
Scene Sergia D’Osma. Za to predsta
vo velja osmi odrezek abonmaja za 
politeama Rossetti. Abonenti morajo 
rezervirati mesta pri Osrednji blagaj
ni v Pasaži Protti (tel. 36-372, 38-547). 
V soboto in nedeljo dve predstavi. 
Sprejemajo abonmaje za celotni ci
klus predstav.

VERDI
V gledališču Verdi z vso vnemo 

pripravljajo premiero prve opere v 
1975. letu: Čajkovskega Evgenija O- 
njegina. Vodstvo orkestra so poverili 
Oskarju Danonu, režijo pa Mladenu 
Sabliču. Za koreografijo plesnih vlož
kov bo poskrbel Dimitrije Parlič, sce
ne po zamisli Mijomirja Deniča pa 
pripravljajo v scenski delavnici gle
dališča Verdi. Nastopili bodo: Silva
na Zanolli, Josella Ligi, Bruna Ba- 
glioni, Adriana Camani, Kostas Pa- 
skalis, Lajos Kozma, Giannicola Pi
gliucci, Vito Susca, Enzo Viaro in 
Franco Ricciardi. Orkester, zbor in 
balet gledališča Verdi. Vodja zbora 
Gaetano Riccitelli.

Razna obvestila
Slovensko planinsko društvo Trst

vabi na 21. redni občni zbor, ki bo 
v sredo, 22. januarja, ob 20. uri 
v Gregorčičevi dvorani. Ul. Ceppa 
9/n. Prosimo svoje člane, naj pri
nesejo s seboj izkaznico za porav
navo članarine.

Društvo slovenskih upokojencev v 
Trstu vabi na 3. občni zbor, ki bo v 
četrtek, 16. januarja 1975, ob 15.30 
v Gregorčičevi dvorani v Ul. Geppa 
9, L nadstropje.

Dnevni red: 1. čitanje zapisnika, 
2. poročila, 3. sprememba pravil. 4. 
razrešnica dosedanjemu odboru. 5. 
volitve upravnega in nadzornega od
bora. 6. razno.

Če ob napovedani uri ne bo na
vzoče zadostno število članov, ki je 
potrebno za sklepčnost, se bo začel 
občni zbor pol ure kasneje ob vsa
kem številu navzočih.

V nedeljo, 12. t.m., ob 16. uri bo 
v Ljudskem domu v Trebčah redni 
občni zbor Pogrebnega društva. 
Dnevni red: 1. pozdrav predsednika, 
2. letno poročilo tajnika, 3. volitve, 
4. razno.

Drevi ob 20.30 bo v gostilni Milič 
v Briščikih vaški sestanek, na kate
rem bo govor o postavitvi spomeni
ka padlim v NOB.

Predsednik upravnega odbora 
SLOVENSKEGA RAZISKOVAL
NEGA INŠTITUTA sklicuje na 
podlagi 6. člena pravil redni 
občni zbor, ki bo dne 11. ja
nuarja 1975 ob 14.30 v prvem 
in ob 15. uri v drugem sklicu 
v Gregorčičevi dvorani v Ul. 
Geppa 9, Trst z naslednjim 
dnevnim redom:

1. Poročilo upravnega odbora
2. Obračun in predračun
3. Popravki statuta
4. Razno

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

Kulturni dom

FERENC MOLNAR
LILIOM

Predmestna legenda
SCENA:

Drago Turina 
KOSTUMI:

Mija Jarčeva in Marija Vidau 
DRAMATURŠKO VODSTVO: 

Jože Babič 
LEKTOR:

Majda Križajeva 
REŽIJA:

DUŠAN MLAKAR 
Jutri, 10. januarja, ob 20.30 
ABONMA RED A — premierski

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

Pavel Golia

JURČEK
Pravljica v 4 dejanjih s prologom

Scena: Demetrij CeJ
Kostumi: Marija Vidau
Glasba: Aleksander Vodopivec
Režija: MARIO URŠIČ

V torek, 14. januarja ob 15.30

KinoIO ■

La Cappella Underground 19.00—21.30 
«Chi è l'altro?» (The Other, ZDA). 
Režija Robert Mulligan. Igrajo li
ta Hagen in Diana Muldaur.

Ariston 16.00—22.00 «La montagna sa
cra». Barvni film, režiser Alessan
dro Jodorowsky. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Nazionale 16.00 «Dimmi dove ti fa 
male». Barvni zabavni film, v ka
terem igra Peter Sellers.

Excelsior 16.00 «Profumo di donna». 
Barvni film. Igrajo Vittorio Gass- 
man, Alessandro Momo in Agosti
na Belli.

Grattacielo 16.00 «Travolti da un in
solito destino nell’azzurro mare di 
agosto». Barvni film. G. Giannini 
in M. Melato. Prepovedano mladini 
pod 14. letom.

Fenice 16.00 «Porgi l’altra guancia». 
Terence Hill, Bud Spencer. Barv
ni film.

Eden 15.30 «Finche c’è guerra c’è 
speranza». Alberto Sordi in Silvia 
Monti. Barvni film.

Ritz 16.00 «La sbandata». Barvni film. 
Igrajo Domenico Modugno, E. Gior
gi, P. Franco. Prepovedano mladi
ni pod 18. letom.

Aurora 16.00 «Romanzo popolare». U- 
go Tognazzi in Ornella Muti.

Capito! 16.30 «La poliziotta». Marian
gela Melato.

Cristallo 16.30 «Attenti a quei due. 
chiamate Londra». Robert Moore in 
Tony Curtis.

Imperò 16.QÓ «Anche gli angeli tira
no di destro». Barvni film.

Filodrammatico 16.00 «Fammi male e 
coprimi di violenza». Barvni film. 
Igrà Jeànine Raynaud. Prepoveda
no mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Il ritorno di Zanna 
bianca». Barvni film.

Ideale 16.00 «Il solitario del West». 
Barvni western. Igra Charles Bron- 
son.

Vittorio Veneto 16.15 «Nói due senza 
domani». Barvni film. Igrata Romy 
Schneider in Jean Luis Trintignant.

Abbazia 16.00 ,«Cow boy in Africa». 
Barvni pustolovski film. Igrata H. 
O’Brien in J. Mills.

Astra 16.30 «E per tetto un cielo di 
stelle». Barvni western film. Igra 
Giuliano Gemma.

Volta - Milje 17.00 «Un dollaro per 
sette vigliacchi». Barvni film. Igra
jo Dustin Hoffman, Elsa Martinelli, 
Cesar Romero.

Mignon 16.00 «La morte viene dal 
pianeta Aytin». Barvni znanstveno
fantastični film.

Radio 16.00—22.00 «Una sporca cop
pia». Barvni japonski film o kara
teju.

SEJA SINDIKATA 
SLOVENSKE ŠOLE

Tajništvo sindikata sporoča, da bo 
jutri, 10. t. m. ob 17. uri redna 
odborova seja. Na dnevnem redu bo
do zelo važna vprašanja: pogloblje
na razprava o napovedanih «spre
membah» pooblaščenega odloka štev. 
416 o utemeljenosti zahteve sloven
ske javnosti, predvsem šolskih kom
ponent, in demokratičnih strank, da 
bi prišlo še do nadaljnjih sprememb 
v omenjenem pooblaščenem odloku 
in še posebej o ustanovitvi posebnih 
slovenskih šolskih okrajev v pokra
jinah. kjer so slovenske šole. Govor 
bo tudi o stališču in zadržanju sin
dikata do napovedanih volitev v os
novnošolske in srednješolske svete, o 
razpisanem natečaju za stalni stalež 
usposobljenih profesorjev na sloven-

Dne 7. januarja nas je za vedno zapustil naš dragi oče

FERDINAND RACMAN
Pogreb bo danes, 9. t.m., ob 14.30 iz hiše žalosti v cerkev na 

Pesku.

Žalujoči: hči Karmela z možem, sestri 
in drugo sorodstvo

Gročana. 9. januarja 1975

Sporočamo žalostno vest, da nas je 7. januarja po dolgi bo
lezni zapustil naš dragi

CIRIL STAREC
Pogreb bo danes, 9. januarja, ob 12.30 iz kapele barkovljan- 

skega pokopališča.
Žalujoči žena Angela, sin Sergio, hči 
Marisa z možem, vnukinja, sestre in 

drugo sorodstvo
Barkovlje, 9. januarja 1975
Občinsko pogrebno podjetje, Ul. Zonta 7/C

Zapustila nas je naša draga mama, sestra, nona in teta

ELZA SLAVEC 
vd. KOZINA

Pogreb drage pokojnice bo danes, 
9. t.m., ob 14.30 iz mrtvašnice glav
ne bolnišnice v cerkev in na poko
pališče v Boljuncu.

Potrti naznanjajo žalostno vest si
nova Oton in Roberto z družinama, 
brat Lado z družino, sestre Slava, 
Ida, Danila, Dora in Adelma z dru
žinami in drugo sorodstvo.

Boljunec, Padriče, žavlje, Brihton—Hove, 9. januarja 1975
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Nov deželni zakonski osnutek 
o ureditvi kraških rezervatov
Zavod za zaščito tržaškega Krasa ne bo razlaščeval zemlje - Letna odškodnina 
za prizadete lastnike - Za tajniško mesto predpisano znanje slovenskega jezika

Eden izmed prvih zakonskih osnut
kov, s katerimi se bo spoprijel de
želni svet po premoru božičnih in 
novoletnih praznikov, bo nova ure
ditev tako imenovanih kraških re
zervatov. Kakor se naši bralci dobro 
spominjajo — in kako bi se ne, 
ko pa jih bo ustanovitev teh rezer
vatov najbolj neposredno prizadela 
— je država z zakonom štev. 442 
z dne 1. junija 1971 («zakon Belci») 
poverila deželi nalogo, naj s poseb
nim zakonom uresniči Zavod za zaš
čito tržaškega Krasa in izda skupek 
norm za ureditev rezervatov. Pri 
deželni upravi je bila pozneje ses
tavljena posebna študijska komisi
ja, ki je po nekaj mesecih izro
čila deželnemu odboru gradivo, na 
podlagi katerega je bil izdelan za
konski predlog štev. 389. Dne 22. ja
nuarja 1973 je odbor predložil pris
tojni komisiji zakonski predlog «o 
izvajanju in dopolnitvi državnega 
zakona štev. 442», ki pa je bil zaradi 
njegove nesprejemljivosti in pred
vsem zaradi odločnega nasprotova
nja slovenskega življa in manjšin
skih organizacij čez nekai časa ti
ho zbrisan z dnevnega reda.

Deželni odbor je zdaj pripravil 
nov zakonski osnutek o kraških re
zervatih, o katerem bo kakor ome
njeno kmalu razpravljal deželni 
svet, še pred tem pa se bo morala 
o njem izreči nristojna posvetoval
na komisija. Materija, ki jo osnu
tek obravnava, zavzema več pod
ročij (kmetijstvo, turizem, industri
jo, javna dela, itd.), vendar bo o 
njem po vsej verjetnosti razpravlja
la komisija, ki je pristojna za u- 
pravna vprašanja, saj so prav ta 
vprašanja prevladujočega značaja.

Okrog nove ureditve kraških re
zervatov se bo prav gotovo ponov
no razvila širša razprava v deželni 
javnosti in še zlasti v okviru slo
venske manjšine na Tržaškem in 
Goriškem, ki se je to vprašanje tiče 
najbolj direktno. Nova norma ni še 
bila objavljena, kljub temu pa lahko 
že danes posredujemo nekatera do
ločila iz njene vsebine.

Predvsem naj omenimo, da nova 
norma ne priznava Zavodu za zaš
čito tržaškega Krasa pravice, da 
bi razlaščeval zemljišča, zajeta v 
bodoče kraške rezervate. Zemljišča 
bodo ostala še naprej last doma
činov, tem pa bo zavod izplačeval 
letno odškodnino, ki bo ustrezala 
delu rednega dohodka, ki ga lastni
ki ne bodo mogli uresničiti zaradi 
Vzpostavljenih omejitev. Pač pa bo 
zavod lahko odkupoval zemljišča (po 
tržni ceni) — in pri tem mu zakon
ski predlog priznava prednost pred 
morebitnimi drugimi kupci, — kate

rim bi se lastniki prostovoljno od
povedali. Namesto letne odškodni
ne bo zavod lahko finančno po
magal posameznim lastnikom zem
ljišč, ki bi se odločili za izvedbo 
določenih izboljšav v kmetijstvu ali 
gozdarstvu.

Zakonski osnutek namreč pose
bej predvideva, poleg zaščite rast
linstva, živalstva, kraških zanimi
vosti, kulturnih spomenikov, itd., 
tudi razvoj tradicionalnih gospodar
skih dejavnosti na Krasu. Posebna 
norma naglaša, da bo zavod skrbel 
za zaščito in ovrednotenje ne le 
naravnega, temveč tudi človekovega 
okolja ter ljudskih izročil kraškega 
prebivalstva.

Z organizacijskega vidika bo Za
vod za zaščito tržaškega Krasa štel 
štiri organe, in sicer vodilni svet. 
predsednika, posvetovalni in nadzor
ni organ. V vodilnem svetu, ki ga 
bo s posebnim odlokom imenoval 
predsednik deželnega odbora, bosta 
poleg predstavnikov tržaške in go- 
riške pokrajine ter doberdobske, 
nabrežinske, tržiške. zgoniške, tr
žaške, dolinske in repentabrske ob
čine in drugih izvedencev, tudi dva 
predstavnika neposrednih obdeloval
cev zemlje, zajete v kraške re
zervate. Predstavnika bo imenoval 
deželni odbornik za naravna in kul
turna bogastva, in sicer na predlog 
«najbolj reprezentativnih* kmečkih 
organizacij iz tržaške in geriške 
pokrajine. Predsednika zavoda bo 
imenoval predsednik deželnega od
bora, in to po ustreznem sklepu 
deželne vlade.

Zavod bo operativno vodil rav
natelj, ki ga bo imenoval vodilni 
svet na podlagi izsledkov poseb
nega natečaja z izpiti in naslovi.

V torek, nekaj po 9. uri, se je na 
železniški progi v bližini Barkovelj, 
niti dva kilometra od glavne posta
je, pripetila huda nesreča, ki je 
terjala življenje mladega, 19-letnega, 
Gianfranca Cane ve. Mladenič je bil 
tam iz še nepojasnjenih vzrokov, 
ko je mimo pridrvel krajevni vlak 
Viden-Trst in ga povozil. Bil je 
na rilestu mrtev. ': ‘

Na kraj nesreče je kmalu pri
spel rešilec Rdečega križa, dežur-

ki ga bo svet razpisal v roku 6 me
secev od svoje umestitve. Upravne 

posle pa bo vodil tajnik zavoda, ki 
bi hkrati tudi tajnik vodilnega sve
ta in posvetovalnega odbora. Za 
tajniško mesto je izrecno predpisa
no, da bodo morali kandidati ob
vladati slovenski jezik. Za imeno
vanje tajnika pa sta predvideni 
dve možnosti: ali razpis ustrezne
ga natečaja, ali pa namestitev 
primerne osebe iz državnega, de
želnega ali drugega javnega sta- 
leža.

O znanju slovenskega jezika go
vori tudi člen o opravljanju nad
zorstva nad kraškimi rezervati: 
to službo bodo praviloma opravljali 
čuvaji deželnega gozdarskega pod
jetja, pri izbiri čuvajev za re
zervate pa se bo obvladanje slo
venskega jezika upoštevalo kot pre
ferenca.

Novi osnutek se ukvarja tudi z 
urbanističnimi vprašanji in med dru
gim določa, da bodo morale priza
dete občine v roku 90 dni po objavi 
zakona o kraških rezervatih prila
goditi svoje urbanistične načrte na
menskim smernicam nove deželne 
norme. Nadaljnjo novost predstav
lja dodatek četrte vrste zaščitenih 
področij (poleg «integralnih», «u- 
smerjenih» in «vodilnih» rezervatov) 
in sicer «nadzorovanih področij, ki. 
bodo namenjena uživanju naravne
ga okolja in preživljanju prostega 
časa v skladu z načrti o kraških re
zervatih». Pri tem so mišljeni «na
črti za zaščito in razvoj» posamez
nih rezervatov (teh bo sedem, ka
kor je bilo določeno že od vsega 
začetka), ki jih bo moral zavod iz
delati in sprejeti v roku dveh let 
po umestitvi njegovih organov.

nemu zdravniku pa ni preostalo dru
gega kot da zabeleži smrt mlade
niča. S privoljenjem namestnika 
državnega pravdnika dr. Tavelle so 
kasneje truplo nesrečnega fanta pre
nesli v mrtM^Sof

Gianfranco Ganeva, kf je bival 
v Ul. Salita Gretta 35, je bil sin 
tržaškega železničarja in je obisko
val tretji razred profesionalnega za
voda za trgovinstvo in obrtništvo.

................................ ....................................................... .
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V TOREK V BLIŽINI BARKOVELJ

TRAGIČNA SMRT MLADENIČA 
POD KOLESI POTNIŠKEGA VLAKA

Ni še pojasnjeno zakaj se je nahajal na progi

Darovi in prispevki
Spominjajoč se svoje nepozabne 

Marice ob 1. obletnici njenega slo
vesa daruje Frane Tončič 5.000 lir 
za sklad Sergija Tončiča in 5.000 
lir za Dijaško matico.

V počastitev spomina pokojne Ma
rice Tončič daruje Pia Merku 5.000 
lir za sklad Sergija Tončiča.

Ob prvi obletnici smrti drage Ma
rice Tončič daruje Polda z druži
no 10.000 lir za sklad Sergija Ton
čiča.

Ob prvi obletnici smrti Marice 
Tončič daruje Ema Tomažič 5.000 
lir za sklad Sergija Tončiča.

V počastitev spomina drage lete
Marice Tončič darujejo Andrej, Ma
rija in Saško 2.500 lir za sklad Ser
gija Tončiča in 2.500 lir za Dijaško 
matico.

V počastitev spomina pokojne Elze 
Slavec vd. Kozina darujeta Minka 
in Drago Pahor 3.000 lir za PD Pre
šeren v Boljuncu.

V počastitev spomina pokojne ma
me darujeta Milka in Karlo Čok
2-000 lir za PD Lonjer - Katinara.

Namesto cvetja na grob Tereze 
Čok darujeta Andrej in Marija Ku
ret 1.500 lir za pevsko društvo Lo- 
njer - Katinara in 1.500 lir za kole
sarski klub Adria.

Namesto cvetja na grob Tereze 
Čok daruje Mariia Sepič iz Kopra
8.000 din, za Tržaški partizanski
Pevski zbor.

Ob 8. obletnici smrti drage mame 
Nade daruie družina Hrovatin 5.000 
‘ir za Dijaško matico.

Ob priliki Novega leta so darovali 
Za ŠK «Kras»:

Iz SALEžA:
Škrk Tatjana i61) 1.000, Budin 

Srečko (65) 2.000, Grilanc Drago 
165/A) 10.000, Auber Vera (66) 1.500, 
Rebula Josip (30) 1.000, Perčič Josip 
W3) 1.000. Budin Mario (47-A) 2.000. 
škrlj Cveta (44) 1.000, Rebula Bru- 
2° (47) 500, Pirc Lojze (48) 2.000, 
fkrk Janko (51), 2.000, Franc Fur- 
lan (50) 2.000, Milič Emil (41) 5.000, 
Štolfa Karlo (46) 1.000, Milič Mario 
\42) 500, Pirc Anita (36) 1.000, Mi- 

Boris (37) 2.000, Pegan Karlo 
t88) 5.000, Škrlj Herman (35) 1.000, 
Rubelj Stojan (49) 2.000, Budin Ne- 

(32) 1.000, Rebula Zvonko (30) 
“•°00, Grilanc Olga (23) 1.000, Gri- 
mne Dušan (24) 5.000, Grilanc Jož- 
150 (15) 3.000, Gruden Jože (25) ti- 
^.lir, Peric Miloš (27) 2.000, Ma- 
rušič Emil (20) 5.000, Kocman Pep- 
,5* (19) 2.000. Kocman Josip (19) 
m.000, Škrk Janko (18) 2.000, Pavli
ca Sonja (16) 1.000. Grilanc Danilo 
i15) 2.000. Obad Janko (14) 4.000, 
jmgan Pepi (7) 5.000. Pegan Zeta

1.000, Budin Janko (5) 2.000, 
Urilanc Karin (4) 3.000. Milič Milan 
l; a) 2.000, Milič Ladi (68) 5.000, 
f.mtani Giovanni (fi2/b) lOOOO. Ba 
vitella Enrico (63/a) 2.000, Perčič 
‘mika (43) 2.000, Stubelj Justa (49)

1.000, Škrk Štefanija (33) 1.500, Koc
man Pepko (14) 2.000, Grilanc Pie
rina (59) 1.500, Businelli Feruccio 
(8) 1.000, skerk Pepi (26) 5.000, Sta
nič Ivanka (12) 500, Orel Viktor (3)
1.000, Grilanc Nini (2) 1.000, Budin 
Franc (1) 2.000, Vodopivec Marta 
(l/e) 3.000. Budin Ivan (1) 2.000, 
Škrk Milka (57) 1.000, Grilanc Zor
ko (11) 1.000, Obad Zdravko (14)
3.000, Grilanc Boris (13) 10.000, 
Pirc Marjo (36) 2.000, -N. N. 3.000.

Iz BAJTE:
Pirc Emil (73) 1.500, Gruden Jan

ko (72) 1.500, Škrk Stanko (56/a) 5 
tisoč, Gruden Marica (56) 1.000, Au
ber Alojz (58) 1.500, Škrk Elena (54) 
500, Milič Josip (70) 10.000, France- 
schini Danile (53) 5.000, Svetlič Al
bert 153) 2.000, Rebula Zorko (63)
1.000, Rebula Milan (67) 5.000, Pu- 
rič Marta (64) 1.000, Taučar Josip 
(64) 2.000, Deljak Zvezdan (64) dva 
tisoč lir, Valentino Marija (71) ti
soč lir, Grilanc Janko (71) 1.000, 
Rebula Ladi (69) 5.000, Vesnaver 
Anton (55) 5.000, Capelli Susi (64) 
1.509, Bitežnik Lavko (64) 5.000, O- 
bad Bogdan (64) 1.500.

Iz SAMATORCE:
Doljak Marčelo (22) 5.000, Colia 

Franc (21) 6.000, Colja Stanko (20) 
4.500, Colja Ladi (20) 1.000, Roma
gna Gianni (51) 2.000, Gruden An
gel (17) 2.000, Doljak Alojz (14)
5.000, Doljak Josip (12) 5.000. Knez 
Ivan (11) 2.000. Kralj Ivan (5) ti
soč lir. Pipan Maks (2) 3.000, Pieri 
Renato (1) 5.000, Budin Silvo (4)
5.000, Gruden Srečko (27) 2.000,
Gruden Josip (6/a) 10.000, Gruden 
Viktor (7/a) 3.000, Gruden Stanko 
(6) 3.000, Jercog Stanko (25) 2.000, 
Gruden Ana (7) 2.000, Doljak Ivan 
(28) 2.000, Bizjak Margerita (24) 4 
tisoč, Colja Cvetko (50) 5.000, Gru
den Gizela (26) 3.000, Rebula Josip
(36) , 3.000, Rakinja Italo (43) 5.000, 
Brezzi Franco (1/b) 3.000, Kole Ru
di (10/a) 5.000. Kante Milan (30) 5 
tisoč, Kante Zofija (19) 1.000, Lau- 
renčič Ivan (8) 1.000.

Iz KOLUDROVCE:
Skupek Mirko (12) 2.000, Knez I- 

van (2) 5.000, Vodopivec Just (4) 
1000 Milič Janko (7) 1.000, Mil'č 
Sergio C8) 1.000, Berce Lucio (11)
2.000 Živec Boris (13) 2.000.

Iz BRIŠČIKOV:
Škabar Emil (39) 3.000. Emili Ma

rio (40), 1.000. Savi Slavko (45) ti
soč, Pahor Berto t37/b) 2.000 Geri 
Mario (37/a) 1.000, Briščik T.adko
(37) 2.000, Blažina Josip (26) 1.000, 
Milič Marjo (27) , 2.000, Prinčič Ma
riia (28) 1.000. Bresciani Rado (25)
1.000. Briščik Sonja (20/b) 500. Pu- 
rič Karla (20/a) 1.000, Briščik Mar
io (19) 2.000, šuc Marija (181 500. 
Briščik Rudi (38) 1.000. Briščik Pe
ter (36) 1.000, Hrovatin (hotel Cri
stallo) 1.000. Jerič Nadia (22) 1-000, 
Maiano Gino (2) 1.000, Verša Nor
ma (2/a) 1.000. Markuža Eleonora 
(33/2) 500, Briščik Alojz (33/5) 1.000,

Bogateč Drago (29) 1.000, Briščik 
Ivan (4) 1.500, Milič (10) 3.000, Gr
mek Marija (34) 1.000, Bresciani 
Mirko (6) 500, Hrovatin Albin (9/a) 
1.400, Briščik Darka (7/a) 1.500, 
Milič Anita (8) 1.000, Milič Albina 
(33/6) 1.000, Janežič (51) 5.000, Mi
lič Bruno (46) 5.000, Emili Rodolfo 
(12) 1.000, Zaccaria Mitja (41) 3 
tisoč, Kralj Marino (71) 5.000, Sar
doč Bruno - Girandole 1.000, Šuc 
Silvester - Girandole 1.000.

Iz REPNICA:
Milič Ivan (38) 500, Stubelj Ivan 

(11) 1.000, Kante Angel (34) 2.000, 
Milič Alojz (24) 1.000, Milič Peter 
(32) 2.000, Husel Zora (30) 1.000, 
Blažina Mario (29) 1.000, Kante I- 
van (29/a) 5.000, Blažina Ivan (19/a)
2.000, Petelin Jože (20) 600, Milič 
Danilo (21) 1.000, Husu Gizela (22)
1.000, Krevatm Italo (19) 500, Bri
ščik Jožefa (18) 3.000, Milič Bruno 
(17) 10.000, Milič Ivan (15) 1.000, 
Milič Viktor (14) 1.000, Kante Ma
rija (9) 500, Milič Marjo (8) 500, 
Milič Melhjor (5) 2.000, Rebula La
di (2) 3.000, Cesar Viktor (42) 3.000, 
Husel Franc (41/a) 1.000, Zidarič 
Boris (41) 5.000, Milič Marjan (41)
5.000, Milič Marjo (39) 6.000, Rav
bar Boris (10) 2.000, Batič Delka
(3) 5.000. Kobec Ferruccio (36) 5 
tisoč lir.

Iz ZAGRADCA:
Milič Pepi (2) 6.000, Ostrouška 

Zvonko 5.000.
Iz ZGONIKA:
Simoneta Zvonko (43) 5.000, Simo- 

neta Janko (43) 5.000, Budin Milko 
(54) 4.000, Budim Ivan (50) 1.500, Vo
dopivec Janko (50/a) 10.000, Žigon 
Stano (42) 2.000, Emili Viktor (48)
5.000, Kresevič Ivan (49) 5.000, Na
nut Giacinto (44) 1.000, Dell’Anno 
Doro (44) 2.000, Simoneta Danilo 
(47) 2.000, Milič Drago (51/a) 5.000, 
Kobal Anton (57) 1.000, Doljak Re
nato (40/a) 1.000, Pegan Drago (13)
2.000, Milič Milan (12) 2.500, Riolino 
Mario (8) 5.000, N. N. 5.000. N. N.
5.000, Milič Alfonz (1) 1.000, Živic 
Aldo (2) 1.000, Guštin Pepi (3/a)
10.000, Blažina Zmaga (45) 10.000, 
Gruden Pepka (15) 500, Milič Nini
(4) 1.000. Furlan Dolfo (16) 2.500. 
Škrlj Alojz (52) 2.000. Brecelj Bo
gomil (23) 2.000, Milič Angel (24)
3.000, Doljak Marija (18) 500, Živec 
Štefanija (21) 500, Milič Janko (27) 
1.500. Simoneta Josip (28/a) 1.500. 
Simoneta Vojko (28) 10.000, Milič 
Franc (31) 1.500, Furlan Sergio (32)
1.000, Milič Stano (34) 1.000, Milič 
Stanko (34) 1.000, Trampuš Janko 
(35) 1.500. Trampuš Tone (35) 1.000. 
Žieon M:ro (36) 5.0O0. Milič Zmago 
(14) 3.000, Kocman Nini (19) 3.000.

Iz GABROVCA:
Nini Kralj 1.000. Furlan Miro (16)

5,000 lir.
G'gi Furlan (postaja Prosek) 3 

tisoč. Sedmak Oskar (Prosek) 5 
tisoč lir.

Z večjo odločnostjo iskati skupne rešitve 
ki naj omogočijo močnejši gospodarski utrip
Z globljim medsebojnim spoznavanjem in sodelovanjem v kulturi, umetnosti, šolstvu 
in športu bomo podirali predsodke in ustvarjali pogoje za sožitje in prijateljstvo

Danes pride na uradni obisk v 
Gorico veččlanska delegacija skup
ščine občine Nova Gorica. Povabil 
jo je župan Pasquale De Simone, ki 
je bil 17. julija lani na uradnem 
obisku v Novi Gorici. Gre za izme
njavo stališč o skupnih vprašanjih, 
ki se pojavljajo na tem prostoru, 
in za skupno iskanje rešitev, da bi 
temu področju, kjer živi in dela 
okoli 100.000 prebivalcev, zagotovili 
nadaljnji napredek.

Zaradi zgodovinskih, zemljepisnih 
in splošno človeških razlogov je Go
riška, ne glede na državno mejo, 
še vedno dokaj enoteh prostor, na 
katerem so se stkale številne po
slovne in tudi čisto človeške vezi. 
Prejšnji dan, denimo, je v okviru 
te goriške specifičnosti in daleko 
vidne politika odprte meje, ki jo 
podpirata in razvijata obe sosednji 
državi, obiskala Novo Gorico dele
gacija slovenskih občin na Gori
škem.

Ker so pristojnosti italijanskih, 
zlasti majhnih in povrhu še zadol
ženih občinskih uprav zelo omejene, 
to srečanje ne bo prineslo sadov 
v gospodarskem sodelovanju ali na 
drugih sličnih področjih, pač pa bo 
omogočilo izmenjave kulturno - pro
svetnih dobrin in športna srečanja 
med slovenskimi društvi, kar je živ
ljenjskega pomena za obstoj in raz
voj naše skupnosti.

Srečanje med slovenskimi občin
skimi upravami v Italiji in novogo
riško skupščino pa je važno tudi 
zato, ker je ponovno dokazalo, da 
naša narodnostna skupnost stvarno 
opravlja svojo funkcijo povezoval
ca dejavnikov na tej in na oni stra
ni meje ter s tem ustvarja humus 
za nove pobude in še pomembnej
še odločitve, ki zadevajo širok spek
ter skupnih interesov vseh 100.000 
prebivalcev te regije in še daleč 
preko njenih meja.

Današnje srečanje med predsedni
kom novogoriške skupščine Jožetom 
šušmeljem in županom Pasqualom 
De Simonejem ter njunimi sodelavci 
predstavlja konkreten napor na na
šem mejnem sektorju, da premaga
mo dolgotrajno stagnacijo, ki je v 
odnosih vladala med Novo Gorico 
in Gorico, in da predvsem poskuša
mo ugotoviti, kateri so bistveni in 
skupni problemi. Od uspešnega re
ševanja teh problemov je odvisen 
gospodarski razvoj tega področja, je 
odvisno njegovo bolj ali manj u- 
spešno vključevanje v gospodarske, 
trgovinske, prometne in splošno člo
veške tokove med Italijo in Jugo
slavijo, v končni fazi pa je od 
uspešnosti uresničevanja namenov, 
zaradi katerih so se danes zastop
niki dveh sosednjih mest ponovno 
sedli za isto mizo, odvisen tudi 
razvoj dobrososedskih odnosov v 
tem delu sveta, spodbujanje sodelo
vanja ter utrjevanje miru.

Res je, da imajo zaradi novih 
ustavnih določil dejavniki v Novi 
Gorici sila pomembne pristojnosti v 
odnosih občinskih in gospodarskih 
samoupravnih enot z ustreznimi so
rodnimi organizacijami izven svojih 
meja, pristojnosti, ki jih ustavni red 
našim krajevnim ustanovam in pod
jetjem ter gospodarskim organizaci
jam ne daje v zadostni meri, zato 
pa je prav z naše strani potreben 
toliko večji napor, da bomo tudi v 
tem pogledu postali močnejši samo
stojni subjekt, ki ne bo docela od
visen od rimske birokracije in od 
tistih centralističnih in birokrat
skih sil v naši deželi, ki dajejo 
drugim gospodarskim polom pred
nost na škodo Gorice.

Resnični in dolgoročni interesi 
Gorice so odvisni od hitre in teme
ljite rešitve vprašanja mednarodne
ga prehoda nri Štandrežu, izgradnje 
odcepka avtomobilske ceste do me
je, izgradnje vseh infrastruktur, ki 
lahko ovrednotijo takšen mejni pre
hod v širših gospodarskih gibanjih. 
Prav ta interes je v enaki meri, kar 
zadeva mejni prehod in cestno po
vezavo, prisoten tudi v novogoriški 
sredini.

Odprtje mednarodnega mejnega 
prehoda, obstoj goriške industrijske 
cone in proste cone, predvidena iz
gradnja avtoporta ter možnost iz
gradnje obratov za prvo obdelavo 
surovin (študijska komisija na pa
ritetni osnovi bi lahko v tej smeri 
nanizala še in še rešitev), vse to po
nuja najrazličnejše oblike industrij
skega in drugačnega sodelovanja 
med partnerji z ene in druge stra
ni meje. Prav gotovo bi se našle 
tudi skupne oblike vlaganja kapita
la, kar bi napravilo Gorico, da bi 
zaradi svojega zemljepisnega polo
žaja postala zanimiva za širše za
ledje in kar bi pomagalo odstranje
vati pomisleke, ki se sedaj, prav za
radi takšne njene lege, pojavljajo 
zlasti v zasebnem sektorju, čeprav 
tudi javnega ne moremo izključe
vati.

Nadalje sta prav v zvezi z indu
strijsko izgradnjo zanimivi še dve 
pobudi na energetskem področju, o 
katerih je bil prav v našem listu 
govor že pred časom: napeljava pli
novoda iz Italije v Anhovo in v Bi
lje ter možnost izgradnje električ
ne centrale Solkan, s katero bi bila, 
denimo, bolje kot doslej zagotov
ljena preskrba z vodo za krminsko- 
gradiški namakalni sistem.

Spisek potreb s tem niti od daleč 
ni izčrpan; ravno nasprotno. Zato 
si na tem mestu zastavljamo še ne
kaj vprašanj: kdaj bodo odprli mej
ni prehod v Gabrijelovi ulici, kjer 
so že vozili kolesarji dirke po Ita
liji in kjer vozijo čez mejo velike 
tovore; kdaj bodo spremenili v viš
je kategorije nekatere mejne preho
de, recimo, solkanskega. Ker se tu
di na jugoslovanski strani kaže in
teres po trgovinskem sodelovanju, 
bi kazalo razmišljati, da bi tudi 
ESPOMEGO, naš blagovni sejem, 
tako organizira ' da bi ga prire
jali tudi v Novi Gorici. Moči nas 
nadalje vprašanje, če sta obe stra

ni dovolj preučili možnosti za pri
tegovanje kapitala v naše kraje, 
kakor tudi možnosti za skupni na
stop na trgih v lastnih državah, ka
kor tudi izven njihovih meja. Malo
obmejna menjava po tržaškem in 
goriškem blagovnem sporazumu je 
že zdavnaj presegla okvire, ki so 
ji bili začrtani z izvirnim sporazu
mom ter je tudi na tem sektorju 
potrebno, kot so pristojni dejavniki 
to že ugotovili, marsikaj spremeniti 
in prilagoditi sedanjim potrebam. 
Po dvajsetih letih odkar so sklepa
li sporazume o obmejni blagovni 
menjavi in o prometu oseb, so na
stale takšne spremembe, da bi jih 
morali nujno upoštevati in se jim 
prilagajati.

Posebno vprašanje je usposobitev 
železniškega mejnega prehoda v Go
rici za povečanje prevozov med o- 
bema državama in za usposobitev 
prevozov na račun tretjih držav, 
vprašanje, okoli katerega določeni 
krogi v Trstu stojijo na popolnoma 
zaprtem stališču, s čimer delajo 
škodo Gorici ter postavljajo coklo 
celotnemu razvoju dežele Furlanije - 
Julijske krajine in tudi Italije.

Docela odprto je področje odnosov 
na področju izobraževanja, kulture 
in prosvete ter športa. Na nekate
rih navedenih sektorjih vlada sta
gnacija celo med pripadniki istega 
jezika, prav nič pa ni bilo storje
nega za bojše poznavanje izobra
ževalnega postopka, kulturnih in u- 
metniških dosežkov med ustanova
mi večinskega naroda in sorodnimi 
ustanovami v Novi Gorici. Na tem 
sektorju se, žal, še vedno čuti trda 
roka državne birokracije, ki ob si
cer odprti meji vodi politiko zapi
ranja, kar je v nasprotju z uradno 
naravnano politiko. Dokler v to pod
ročje ne bomo globlje zaorali (mor
da bo šolska reforma ugodno vpli
vala na ronujene predloge) toliko 
časa bodo odnosi ob meji površni 
in bodo spodbujali predsodke in in
diferentnost za dogodke za našim 
hrbtom ali pred našimi očmi, kakor 
kdo hoče, ki pa se pojavljajo tik 
nas in se nas tičejo.

Določena idejna sredina večinske-
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ga naroda, ki vzdržuje monopol vsaj 
nad tistimi kulturnimi manifestaci
jami, ki se predstavljajo z večjimi 
razsežnostmi in podporo oblasti, si 
je zastavila za cilj izžarevati kul
turne dobrine in nekatere točno o- 
predeljene misli v širši srednje
evropski prostor. Ta cilj je bil sla
bo zastavljen in kulturni ter člove
ški potencial sredine v Gorici, ki 
naj bi stalno stremel k uresničeva
nju tega cilja, peša; peša tudi zato, 
ker ne odraža potrebe večine ob
čanov, ne po jezikovni in tudi ne 
po široki družbeno - politični opre
delitvi.

Bolj kot «mitteleuropski» je za 
nas zanimiv nekoliko ožji, zato pa 
realnejši goriški prostor, v katerem 
se lahko porodijo rešitve, ki bodo 
narejene po naši meri, in v kate
rem se ljudje vsakodnevno sreču
jejo in čutijo potrebo po večjem 
medsebojnem poznavanju. Tej sferi 
bi morali posvečati večjo skrb kot 
doslej.

Na Goriškem zabeležili decembra 
znaten porast obmejnega prometa

Skupno je bilo 729.644 prehodov - Veliko 
italijanskih kupcev v jugoslovanskih trgovinah

Meseca decembra je obmejna 
policija zabeležila na Goriškem 
729.644 prehodov. Največje število so 
seveda zabeležili pri mejnem pre
hodu Rdeča hiša, kjer je promet 
dovoljen tako s prepustnicami kot 
s potnimi listi.

V primerjavi z mesecem novem
brom lanskega leta smo zabeležili 
znaten {»rast prehodov. Zanimivo 
je tudi, da je bilo decembra več 
prehodov s prepustnicami kot v 
istem obdobju leta 1973.

Zakaj se je število prehodov v 
zadnjem mesecu leta 1974 za toliko 
povečalo? Prve dni decembra, ko 
je bilo v Gorici andrejevanje, je 
veliko ljudi z onkraj meje prišlo k 
nam. Posebno velik naval Jugoslo
vanov smo zabeležili v nedeljo, 1. 
in v ponedeljek, 2. decembra. Ugod
nejša menjava dinarja je povzročila, 
da se je spet veliko goriških in tudi 
Videnških kupcev napotilo v sosed
nje markete in trgovine za razne 
nakupe, predvsem nakup jestvin. 
Pred božičnimi in noveletnimi praz

niki so bile jugoslovanske trgovine 
polne italijanskih kupcev, ki so si 
nabavili vsakovrstnega blaga, še 
posebno letos, ko je velik del ljudi 
praznoval praznike v družinskem 
krogu. Pomanjkanje bencinskih bo
nov proste cone, s katerimi je bilo 
mogoče kupiti bencin po znižani ce
ni, pa je napotilo goriške avtomobi
liste k jugoslovanskim črpalkam, 
kjer je treba za liter super bencina 
odšteti 520 din, kar se z ugodno 
menjavo še vedno splača. Zadnje 
Aii meseca pa so precejšen pre
plah povzročile neutemeljene govo
rice, da so v Jugoslaviji podražili 
bencin za približno 300 starih di
narjev.

Poglejmo sedaj v številkah po
datke obmejnih prehodov meseca 
decembra. S potnimi listi je 70.267 
(63.047 meseca novembra 1974) ita
lijanskih državljanov prešlo mejo, 
jugoslovanskih pa 80.115 (66.908). 
S prepustnicami je 338.359 (287.117) 
deželanov prešlo mejo, Jugoslova
nov pa 240.903 (188.555): skupno 
579.262 prehodov.
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NARAŠČANJE KRIMINALNE DEJAVNOSTI TUDI V GORICI

Vlomilci so v ponedeljek izbrali za cilj 
štiri enostanovanjske hiše in eno pisarno

V dveh hišah so našli za 4 milijone Ur dragocenosti v ostalih 
dveh pa jim je vlom spodletel, ker so prišli stanovalci domov

V ponedeljek, na praznični dan, 
je bilo izvršenih v Gorici pet vlo
mov v zasebna stanovanja in pi
sarne. Tatovi so svoje delo opra
vili med odsotnostjo stanovalcev. 
Francesco Perazza, ki ima svojo 
hišo (št. 100) v Ul. Terza armata, 
je v letečem oddelku kriminalistič
ne policije sporočil, da so ne
znanci vdrli v njegovo hišo skozi 
glavni vhod. Perazza ima na dvo
rišču hudega psa in si ne zna raz
ložiti, kako je bilo mogoče, da so 
vlamilci prišli na dvorišče ter vlo
mili vhodna hišna vrata, ne da bi 
jih pes pograbil. Ob njegovem po
vratku se je pes obnašal povsem 
normalno, iz stanovanja pa mu je 
zmanjkala zlatnina in krznen plašč 
v vrednosti okoli dveh milijonov lir. 
Vlom je bil izvršen med 14. in 26. 
uro, ko je bila družina zdoma. Ta
tovi so odnesli šest zlatih zapestnic, 
pet verižic z obeski, več prstanov, 
200 srebrnih kovancev po 500 lir, 
štiri zlatnike, krznen plašč iz leo
pardove kože ter zlato umetno zo
bovje. Ko je Perazza nekaj po 20. 
uri prišel domov, je bila hiša od
prta ter do kraja razmetana. Ni 
mu preostalo drugega kot da tat
vino prijavi policiji.

Neznani vlomilci so v ponedeljek 
vdrli tudi v hišo št. 39 v Ul. Gelsi, 
kjer stanuje Paolo Geotti. Vlom je 
prijavil policiji nekaj pred 21. u- 
ro, ko se je vrnil domov in našel 
odprta vhodna vrata. Na svoje ve
liko presenečenje pa je našel sre
di dnevne sobe odejo, v kateri je 
bila zavita srebrnina. Očitno je bi-
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IZ PODATKOV CESTNE POLICIJE

Lani je bilo na Goriškem 
manj avtomobilskih nesreč

Izvidnice prometne policije so v enem letu 
prevozile 650.051 km poti ter ugotovile 796 
prometnih nesreč ■ Prisojenih 35.733 glob

Tudi lansko leto so agenti goriške 
cestne policije opravili važno delo na 
naših cestah, čeprav ni bilo v prejš
njem letu zaradi podražitve bencina 
in splošne gospodarske krize takega 
prometa kot prejšnja leta, so poli
cijske izvidnice nudile pomemben de
lež k cestnoprometni varnosti. Po
sebno intenzivno delo so morale o- 
praviti zlasti v avgustu, ko je na 
naših cestah krožilo na tisoče in ti
soče turistov.

Iz podatkov, ki nam jih je posre
dovalo poveljstvo cestne policije o 
delovanju v lanskem letu, izvemo, da 
je bilo leta 1974 manj prometnih ne
sreč. V 796 prometnih nesrečah, ki 
jih je ugotovila policija, je bilo 21 
smrtnih žrtev, 600 oseb pa je bilo 
ranjenih.

Poglejmo sedaj še ostale podatke. 
Lani je službovalo na cestah goriš
ke pokrajine 4.028 avtomobilskih in 
motornih izvidnic, ki so skupno pre
vozile 577.031 km. Posebnih izvidnic 
za spremstvo raznih osebnosti, šport
nih manifestacij in velikih tovorov 
je bilo 87; le-te so prevozile 73.020 
km poti. Policisti so več kot 4.000- 
krat prihiteli avtomobilistom in mo
toristom na pomoč in jih rešili iz 
zagate.

Lani so agenti prisodili 35.733 glob, 
od katerih 4.282 z zapisnikom. Poleg 
tega so kaznovali 72 avtomobilistov, 
ki niso plačali obveznega zavarova
nja, in 37 voznikov, ki niso plačali 
posebnega davka za avtomobile «una 
tantum».

Poleg tega so agenti cestne po
licije lansko leto odvzeli 57 vozniš
kih dovoljenj, prijavili so sodnim o- 
blastem 7 voznikov, ki niso nudili 
prve pomoči ponesrečencem ali pa 
so vozili v vinjenem stanju. Zaradi 
tatvine avtomobilov so agenti areti
rali 5 oseb, 14 ukradenih vozil pa 
so našli in jih izročili lastnikom Po
licija je prijavila sodišču 28 osel

zaradi raznih prekrškov cestnopromet
nega zakona.

Na goriških cestah so agenti poli
cije izvršili 1.303 cestnih zapor in 
pregledali 13.609 vozil. Poleg tega pa 
so v lanskem letu še pregledali 97 
mehaničnih in avtokleparskih delavnic.

Predavanje SPD
Slovensko planinsko društvo v Go

rici priredi jutri prvo predavanje, 
ki bo ob 20.30 v klubu «Simon 
Gregorčič» v Gorici, Verdijev kor- 
zo 13. SPD je za svoje prvo preda
vanje povabilo člana planinskega 
društva iz Ljubljane Milana Ciglar
ja, ki bo govoril o italijanski dolo
mitski transverzali štev. 1. Preda
vanje bo Giglar opremil s številnimi 
barvnimi diapozitivi.

Natečaj za šest ravnateljev 
slov. nižjih srednjih šol

Šolsko skrbništvo javlja, da je mi
nistrstvo za šolstvo razpisalo javni 
natečaj za šest mest ravnatelja 
slovenske nižje srednje šole v go
riški in tržaški pokrajini. Vsa po
drobnejša pojasnila na šolskem 
skrbništvu.

SEMENSKI KROMPIR 

PO UGODNI CENI

dobite pri Antonu Drufovki v Go

rici, Grojna (Vallone delle Acque) 

št. 1, tel. 56-85.

lo, da je Geotti presenetil vlomilce 
pri delu in da so morali zapustiti 
hišo brez plena. Odnesli so samo
3.000 lir, ki so jih našli v nekem 
predalu.

Ko se je Bruno Moncaro iz Leč
nika, lastnik trgovine na Korzu, vr
nil v ponedeljek okoli 22. ure iz 
Conegliana, kamor se je odpeljal že 
v dopoldanskih urah, so ga pred 
hišo sprejeli karabinrjerji in mu 
sporočili, da so njegovo hišo obi
skali vlomilci. Odnesli so za okoli 
dva milijona lir zlatnine ter dra
goceno staro uro velike vrednosti.

Tatovi so tisti večer vdrli tudi v 
sosednjo hišo, v kateri stanuje Cor
rado Bonetti, direktor papirnice 
Genca. Vlom so izvršili kmalu po 
njegovem odhodu iz hiše, ker pa 
se je vrnil že čez eno uro, okoli
20., jih je po vsej verjetnosti pre
gnal. Tatovi so premetali spalnico 
in niso našli ničesar, niso pa imeli 
časa prebrskati ostalih sob, kjer bi 
našli marsikaj za svojo malho. Bo
netti je takoj poklical leteči odde
lek, ki je bil še v Lečniku, ko se 
je vrnil Moncaro domov. Tako pri 
Moncaru kot pri Bonettiju so tatovi 
pričakovali, da bodo našli denar, 
ki sta ga trgovini kasirali med praz
niki.

Leteči oddelek policije je v pone
deljek ob 17.30 aretiral tri jugo
slovanske državljane, 49-letnega Mi
lana Humarja iz Šempasa, 40-letnega 
Franca Bavcona iz Rožne doline in 
28-letnega Vojka Merviča iz Ozelja
na ter jih pridržal v zaporu zaradi 
osumljenosti tatvine. Leteča poli
cija je trojico aretirala na podlagi 
sporočila Vita Tarantina, ki je tele
foniral policiji, da je videl pred hi
šo št. 4 v Ul. Gallina, kjer so pi
sarne avtoprevoznika Artura Polet- 
tija, tri osebe, od katerih je ena 
preskočila ograjo. Leteči oddelek je 
takoj pregledal vse področje in na
šel v Ul. Monte Cucco tri osebe, 
ki jih je Tarantino prepoznal. Po
zneje so odšli v Polettijevo pisarno, 
ki je bila odprta, vendar ni v njej 
nič manjkalo. Poletti je od trojice 
poznal Humarja in Bavcona, ki sta 
bila pri njem v službi, Bavcon pa 
je Polettija obiskal v petek, 3. ja
nuarja.

Očitno je, da aretirani jugoslovan
ski državljani nimajo nikakršne zve
ze s tatvino v štirih enostanovanj- 
skih hišah, in tudi njihovo prisotnost 
pri Polettiju je potrebno pojasniti, 
saj so bili tam, ko je bil še dan in 
\ v pisarni nič zmanjkalo. Pač pa 
je zaskrbljujoče, da v Gorici skoraj 
redno za praznike vlomijo v nekaj 
hiš. Ali so vlomilci domačini, ali 
pa prihajajo iz Trsta ter imajo 
pri nas samo svoje informatorje. 
Ta pojav postaja tako pogost, da 
je nujno potrebno nekaj storiti, da 
se zavaruje imovina občanov in ne
dotakljivost njihovega bivališča.

Goričan zaradi tatvine
včeraj aretiran v Trstu
Pod obtožbo tatvine in telesnih po

škodb so včeraj popoldne agenti tr
žaške kvesture aretirali 47-letnega 
Goričana Enrica Franceschinija, vra
tarja goriške splošne bolnišnice. Fran
ceschinija, ki biva v Ul. Zardini 2 
v Gorici, so odkrili, ko je skušal 
krasti blago v veleblagovnici Coin. 
Vendar pa se on ni vdal in se je 
pognal v beg proti vratom. Ustaviti 
sta ga skušala prodajalka Angela 
Scorcia por. Gigutti (29 let, Ul. S. 
Cilino) in nadzornik Liborio Caputo 
(44 let. Ul. d’Alviano 21). France- 
schini pa ju je odrinil, tako da sta 
se oba laže ranila. Vendar pa ubež
nik ni prišel daleč. Kmalu nato so 
ga ujeli in pospremili na kvesturo 
in nato v zapor.

Parpinelli, ki je bil zaposlen pri 
silosu, kjer pripravljajo umetno 
hrano za kokoši, se je po lestvi 
spustil na dno silosa, da bi pobral 
vrečo z otrobi. Na dnu pa so stru
peni plini, ki nastanejo zaradi ke
mičnih reakcij, delavca v nekaj se
kundah zadušili. De’ovni tovariši so 
takoj poklicali gasilce, ki so iz si
losa povlekli truplo ponesrečenega 
Parpinellija.

V JAMLJAH
Upokojenec se je opekel 
z vrelo vodo
Z vrelo vodo se je včeraj na 

domu v Jamljah onekel 63-letni upo
kojenec Franc Pahor. V tržiški bol
nišnici, kamor so ga odpeljali, so 
mu ugotovili opekline druge stopnje 
na desni roki in nogi. Ozdravel bo 
v tednu dni.

O Danes ob 18. nri se bodo v eno- 
teki «La Serenissima» v Gradišču se
stali člani vinskega konzorcija «Col
lie». Na seji bodo razpravljali o no
vih tehnikah pri ustekleničenju vina.

V umetnostni galeriji «g 75» v Uli
ci Monache 8 razstavlja svoja dela 
slikar Richter Cerali. Razstava bo 
trajala do 24. januarja.

Slikar in umetnostni kritik Artura 
Manzano iz Vidna razstavlja te dni 
svoje slike v galeriji «La Bottega» 
v Ulici Nizza.

NESREČA NA DELU V TRŽIČU

33-letni delavec 
izgubil življenje

Včeraj popoldne se je v kmetij
skem obratu De Franceschi v Trži
ču na delu smrtno ponesrečil 33- 
letni delavec Ino Parpinelli iz Por
denona Ul. Buozzi 12L

Gorica
VERDI 20.30 — italijanska gledališka 

predstava.
CORSO 17.15—22.00 «Stawinsky, il 

grande truffattore». J. P. Beimon
do in F. Perier. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.00—22.00 «Crepa 
padrone tutto va bene». J. Fonda 
in I. Montand. Barvni film.

VITTORIA 16.30- 22.00 «La macchi
na della violenza». R. Miland. Film 
v barvah.

CENTRALE 17.15—21.30 «Società a 
responsabilità molto limitata». G. 
Morandi in M. Arena. Barvni film.

Tržič
AZZURRO Zaprto.
EXCELSIOR 16.00—22,00 «L’esecutore 

della legge». Barvni film.
PRINCIPE 17.30—22.00 «Le cinque 

faccio della violenza». Barvni film.

Nora Corica
SOČA «Dvoboj», ameriški barvni film 

ob 18.00 in 20.00.
SVOBODA «Hočemo polkovnike», ita

lijanski barvni film ob 18.00 in 20.00
DESKLE «Igra z ognjem», ameriški
- barvni film ob 20.00.
PRVAČINA «Partizani», jugoslovanski 

barvni film ob 20.00.
RENČE «Organi javne varnosti obko

ljujejo», jugoslovanski barvni film 
ob 20.00.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Maria Peschechera, Lia

na Villani.
SMRTI: 77-letna upokojenka Anto

nia Burger, 74-letni upokojenec Fran
cesco Gregori, 57-letni upokojenec 
Giuseppe Boschin, 72-letni mehanik 
Riccardo Snider, 70-letni upokojenec 
Mario Bregant, 65-letna gospodinja A- 
delia Michelutti por. Fonzar, 26-letna 
gospodinja Marisa Bemardis, por. 
Tortul, 81-letna gospodinja Albina Do
rigo, 68-letni upokojenec Cesare Si- 
monetti.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je v Go

dici dežurna lekarna Villa San Giu
sto, Korzo Italija 244, tel. 83-538.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Centrale, Trg 
republike, tel. 72-341.
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ZADNJE DNI DECEMBRA V CELOVCU

SESTI KOROŠKI 
KULTURNI DNEVI

Slovenska skupnost na Koroškem v luči naroifaiostne* 
ga, pravnega, zgodovinskega in gospodarskega prikaza

Zadnje dni prejšnjega meseca in 
sicer v dneh od 27. do 29. decem
bra so bili v prostorih Delavske 
zbornice v Celovcu šesti Koroški 
kulturni dnevi, ki so obravnavali 
problematiko koroških Slovencev 
in obsegali vrsto predavanj z na
rodnostnega, pravnega, gospodar
skega in zgodovinskega področja.

V prvem predavanju je dr. Mi
ran Zwitter govoril o novi dežel
ni ustavi za Koroško in koroških 
Slovencih. Prikazal je, kako so po
litične spremembe v deželi vpli
vale na formulacijo nove dežel
ne ustave in pri tem podčrtal, da 
so bili koroški Slovenci v prvot
nem osnutku nove deželne ustave, 
ki je bil izdelan v času glavar
ja Sime, izrecno imenovani, v do
končnem tekstu pa ne več. Dr. Mi
ran Zwitter je mnenja, da je vr
sta členov nove ustave protiustav
na, ker ne upoštevajo pristojnosti 
zveznih organov glede slovenske 
narodnostne skupnosti. Profesor 
pravne fakultete ljubljanske uni
verze prof. Gorazd Kušej je govo
ril o pravni zaščiti narodnostnih 
manjšin v Italiji in pri tem prika
zal, kako uradna Italija različno 
ravna z manjšinami, kako dela raz
liko celo med samimi Slovenci, 
saj obstoj beneških Slovencev za
nika ali vsaj prezre.

Vodja slovenskega oddelka pri 
kulturnem referatu koroške dežel
ne vlade višji vladni svetnik dr. 
Pavel Apovnik je v svojem refe
ratu govoril o izobraževanju od
raslih in izrazil mnenje, da je na 
tem področju potrebna centraliza
cija in koncentracija pripomočkov. 
Vodja manjšinskega oddelka pri 
deželnem šolskem svetu okrajni 
nadzornik Rudi Vouk je poročal o 
šolski problematiki. Govoril je o 
razvoju šolstva na Koroškem, pred
vsem v času po drugi svetovni 
vojni in še posebej omenil na
čin prijavljanja šolarjev k dvoje
zičnemu pouku, način, ki dopušča 
pritisk na starše in povzroča pri 
starših najrazličnejše reakcije. Iz
razil je mnenje, da ob tem pri
tisku večina staršev klone. Nižje 
organizirane šole bodo opustili, 
pravi nadzornik Rudi Vouk, in o- 
troci bodo morali v osrednje šo
le, s tem pa v tuje okolje, ki bo 
prav gotovo negativno vplivalo na 
dvojezičen pouk, torej na oprede
ljevanje staršev na dvojezičen po
uk svojih otrok. Nadzornik

Ravnatelj slovenske gimnazije v 
Celovcu dr. Pavle Zablat je go
voril o koroških znanstvenikih, ki 
so izšli iz vrst koroških Sloven
cev ali pa so kot Slovenci našli na 
Koroškem drugo domovino. Omejil 
se je na preteklo in polpreteklo 
dobo in ugotovil, da je iz vrst ko
roških Slovencev izšlo lepo število 
znanstvenikov s področja jeziko
slovja, slovstva in narodopisja, znat
no manj koroških Slovencev pa se je 
uveljavilo na področju zgodovinopis
ja, prava in prirodoslovnih ved. V 
svojem referatu je prikazal ali vsaj 
omenil Hanžiča, Gutsmanna, Jar
nika, Janežiča, Kotnika, Klišeja, 
Ogrisa, Štefana, Angelo Piskernin 
in še nekatere druge. Dr. Augu- 
štin Malie pa je govoril o tem, 
kako so znanstvene ustanove, pa 
tudi znanstveni viri dostopni ali 
tudi nedostopni Slovencu. Pri tem 
je orisal težave, ki nastajajo pri 
znanstvenem delu in sicer pred
vsem v obeh najpomembnejših ar
hivih v deželi, ki ne razpolagata 
s katalogi, hkrati pa moraš sleher
ni dokument ali akt prepisati, ker 
je preslikavanje prepovedano. Pre
davatelj je menil, da očitne diskri
minacije Slovencev v primeru vpo
gleda v arhive sicer ni mogoče 
dokazati, da pa delovno vzduš
je v celovškem deželnem arhivu 
močno razlikuje od delovnega in 
študijskega vzdušja v dunajskih ar
hivih.

Z gospodarskimi problemi sta se 
na zadnjih Koroških kulturnih dne
vih ukvarjala inž. Blaž Singer in 
Feliks Wieser. Prvi je v svojem re
feratu razpravljal o gospodarskih 
spremembah na Koroškem v zad
njih letih in nakazal spremembe 
znotraj posameznih gospodarskih 
panog ter govoril o tem, k "ko se 
kmečko prebivalstvo preusmerja v 
druge dejavnosti, med drugim v 
turizem. Kmet, ki je že zapustil 
zemljo, se je zaposlil v gradbeni
štvu ali v industriji, ali se sedaj 
usmerja v terciarno dejavnost. No
ve gospodarske razmere pa bodo 
preusmerjanje kmečkega človeka 
zavrle. Feliks Wieser je govoril o 
dokaj znanih tokovih v današnji 
družbi, o gospodarskih aspektih re

gionalizma, za katere se zavzema 
Avstrija, ki zagovarja zelo praktič
na načela, kadar je govor o tem 
na raznih zasedanjih in simpozijih, 
v svojih mejah pa tega ne upošte
va dosledno.

O zelo aktualnem problemu je go
voril sodelavec ljubljanskega inšti
tuta za narodnostna vprašanja dr. 
Tone Zorn, ki je orisal zgodovino 
postavljanja zahteve po ugotavlja
nju manjšine. Navezal se je na na
čelni sklep treh v avstrijskem par
lamentu in v koroškem deželnem 
svetu zastopanih strank, da se iz
vede štetje majšine. Dr. Zorn je 
izrazil mnenje, da takšno štetje raz
lično imenujejo, vendar pa pod raz
ličnimi oznakami mislijo eno in i- 
sto. Pri tem pa prezrejo, da v raz
nih izjavah sami pravijo, kje bi
va slovenska narodnostna skupnost 
na Koroškem. Nazorno je pokazal, 
iz katerih krogov izhaja zahteva 
po ugotavljanju manjšine in tudi ka
teri krogi to zahtevo vedno znova 
postavljajo. In tej zahtevi nemških 
nacionalistov sta se postopoma pri
družili tudi avstrijska ljudska stran
ka in tudi socialistična stranka Av
strije. Dr. Tone Zorn je postavil 
zanimivo vprašanje, ko je rekel, 
ali bi ne bilo potrebno tudi odkri
to vprašati, ali se priznavajo za 
Avstrijce ali za Nemce. Vsi dose
danji uradni in neuradni predlogi 
govorijo nr.:nreč o tem, ali se kdo 
prizna za Slovenca ali se ne pri
zna. Izrecno je opozoril na avstrij
sko tolmačenje pripadnosti neki na
rodnosti na primeru južne Tirolske. 
Tako so n.pr. Avstrijci leta 1960 
kritizirali zakon, ki je bil sprejet 
za južno Tirolsko v zvezi z dvoje
zičnim uradovanjem. Zakon so gra
jali zato, ker da ni izrecno posta
vil pravila, da za uradnike, ki po
slujejo na nodročju nemške majši
ne, ni dovolj, da znajo nemški, am
pak da morajo tudi biti nemške 
narodnosti.

Veliko zanimanja je vzbudila raz
prava na temo «Kriteriji narodne 
zavesti». Uvodne besede sta pri
spevala dr. France Wedenik iz Ce
lovca in prof. Janko Pleterski iz 
Ljubljane. Dr. Wedenik je menil, 
da je narodna zavest nekaj ne
otipljivega in da se izraža v raz
nih važnih in tudi manj važnih kri
terijih. Menil je, da je med Slo
venci na Koroškem močno prisot
na latentna narodna zavest, ki da 
jo je treba dvigniti na stopnjo na
rodne zavesti. Prof. Pleterski pa 
je dejal, da narodne zavesti ni, 
kjer ni naroda. In narobe. Narod
na zavest je družbena, socialna 
tvorba, v moderni zgodovini. Zato 
ni naključje; da je ta problem na
vezal na kmečke punte in na od
por proti Turkom; tedaj, ko se je 
začela porajati socialna zavest, se 
je začela pojavljati tudi narodna. 
Omenil je, da je eden izmed objek
tivnih temeljev narodne zavesti do
mača zemlja, etnični teritorij. Za
to zanikanje etničnega ozemlja po
meni zanikanje naroda samega. In 
tega dejstva se zavedajo zagovor
niki nemškega nacionalizma. Vzgo
ja narodne zavesti ne more biti 
prepuščena posameznim članom na
roda, pač pa je tudi stvar države. 
Po uvodnih besedah se je razvila 
razprava, pri kateri je prišlo tudi 
do ostrih križanj med nekaterimi 
diskutanti.

Na večeru, ki ro ga priredili so
delavci revije «Mladje», je bil go
vor o delu zadnjih 15 let, ki je 
bilo prikazano še dodatno s fil
mom, ki ga je France Kattnig po
snel pri sodelavcih revije v njiho
vih domačih krajih.

(Po «Slovenskem vestniku»)

PRED JUTRIŠNJO PREMIERO V STALNEM SLOVENSKEM GLEDALIŠČU

Režiser D. Mlakar 
o delu in režiji

Režiser Dušan Mlakar

Jutri zvečer bo v Kulturnem do
mu tretja abonmajska premiera 
Stalnega slovenskega gledališča. 
Pod vodstvom mladega režiserja iz 
Ljubljane Dušana Mlakarja je i- 
gralski kolektiv gledališča pripra
vil «predmetno legendo» Ferenca 
Molnarja L1L10M. Režiser Dušan 
Mlakar, ki je prvič gost našega 
poklicnega gledališča, se je rodil 
leta 1939 v Ljubljani, kjer je štu
diral na oddelku za režijo AGRF 
TV. Med leti 1969-1972 je bil u- 
metniški vodja in ravnatelj Mla
dinskega gledališča v Ljubljani, 
zdaj pa je samostojni umetnik. 
Pred jutrišnjo premiero smo se 
porazgovorili z režiserjem Mlakar
jem, ki nam je tako odgovoril na 
zastavljena vprašanja.

Prvič delate s tržaškim gledali
škim kolektivom. Kako ocenjujete 
ta svoj prvi stik z našim ansam
blom?

Vse igralce tržaškega ansambla 
dobro poznam, ker sem hodil v 
Trst na predstave in jih videl tu
di v Sloveniji, že nekaj let sem 
se pripravljal, da bi prišel v stik 
s tržaškimi igralci. Letos se mi 
je to posrečilo. Tržaški igralci so 
dobri igralci. Njihova vloga je to
liko pomembnejša, ker ne oprav
ljajo samo svojega igralskega, am
pak tudi kulturno - politično po
slanstvo. Odrezani od matične do
movine vztrajajo pri svojem delu 
in je zato njihov delež v sloven
skem kulturnem prostoru večji in 
pomembnejši. S tržaškim igralskim 
kolektivom sem si želel priti v

liiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiumiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuuiiiiiiiiiiiiiiiifiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiui»

SOVJETSKI ZNANSTVENIK DALEČ V SIBIRSKI TAJCI

Genetika kot veda je v SZ 
dobila pravico do obstoja

Eden vodilnih sovjetskih genetikov Dimitrij Beljajev vodi na robu sibirske 
tajge zanimivo farmo • Kaj vse lahko dosežeš s tako imenovano «igro genov»

Eden od najbolj znanih razi
skovalcev genov med sovjetskimi 
biologi — se pravi raziskovalcev 
elementarnih nosilcev dednosti, ki 
upravljajo razvoj organizma 
živi in dela v sibirski tajgi. Zani
mivo je, kako vse več sovjetskih 
znanstvenikov odhn ia v razne pre
dele Šihinje’cfabi se tam — ve
rjetno bolj v miru — posvetili svo
jemu znanstvenemu delu. Tako 
tudi naš bioldg'. Že'več kot de
setletje njegovi kolegi po vsem 
svetu pozorno prisluhnejo sle
herni njegovi besedi. Saj sodi 
med tiste sovjetske znanstvenike, 
ki takorekoč «vedrijo in oblačijo» 
na področju genetike. Gre za 
znanstveno panogo, ki je v Sovjet
ski zvezi znana še po nečem, kar 
je malo prijetno. V Stalinovi dobi 
so namreč njeni pristaši bili silo
vito preganjani, malo zatem pa 
ignoriram zaradi Hruščovove za
ljubljenosti v znanega Lisenka, ki 
razen Mičurinove biološke šole 
drugih ni priznaval.

Genetik, ki je o njem govor, se 
imenuje Dimitrij Beljajev Gre za 
mlajši, tako imenovani «povojni 
kader», ki ni na lastni koži občutil 
stalinskih čistk in tudi ne kasnej
šega ignoriranja genetikov v 
prvem postalinskem obdobju. A je
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NA FILMSKIH PLATNIH
Louis Malie:

«Lacombe Luci e n»
Film Francoza Louisa Malia 

«Lacombe Lucien» (Cognome e 
nome Lacombe Lucien, 1974) je 
povzročil precej diskusij, ker se 
pač dotika «tabuja»: osebnosti 
mladeniča, ki postane med zadnjo 
svetovno vojno nemški kolabora
cionist in ki ga partizani ustre
lijo. Res je, da se danes podobni 
argumenti pogosto obravnavajo. 
Toda večkrat se to zgodi v obliki 
«kulturnega koktejla», kot smo 
ugotovili za Liliane Cavanijeve
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Horoskop : ■ ./

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Preveč 
ste nervozni in s tem si pokvarite 
vse. Naučite se kaj od okolja, v 
katerem živite.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ne pri
čakujte preveč od dela, ki ga 
opravljate, ker ne bo zaleglo. 
Veliko več zadoščenja v novi 
družbi.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Nikar se ne lotite posla, ki ni 
dobičkanosen. Zaradi svoje do
brote boste nekoga predobro oce
nili.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Nekdo 
bo opazil vaše sposobnosti in jih 
upošteval. V čustvenem pogledu 
bo dan zelo ugoden.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Utegne 
se zgoditi, da bo v pogledu neke 
razdelitve prišlo do spora. Zato 
bodite oprezni. Pričakujte prijeten 
obisk

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ni
kakor ne dopustite, da se bi vas 
na delu lotil pesimizen. Ohranite 
svojo objektivnost.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Neko zavestno sprejeto odločitev 
skušajte uresničiti. Prejeli boste 
zanimive novice o sorodnikih.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Če boste posegli v neko disku
sijo, pazite, da se boste oprli na 
trdne argumente. Duševno rav
novesje.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Veliko boste delali, bolj malo 
haska pa boste imeli. Pripravite 
se na nesramen napad.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Ne vmešavajte se v zadeve, ki 
se vas ne tičejo. Boste pod vpli
vom simpatične osebe.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ner
voza, ki bo posledica slabših u- 
spehov v poslovnem delu. Preveč 
ste samosvoji, kar moti vašo 
družbo.

RIBI (od 20.2. do 20.3 ) Lotite 
se dela takoj, da ne boste v 
zamudi. Verjetno se boste čustve
no bolj navezali kut ste mislili.

I film «Il portiere di notte». Med- 
I tem ko je bilo v tem filmu vse 

vnaprej določeno, tako da je res 
; iz njega izpadel neki metahisto- 

ričen pogled na nacizem kot izraz 
«živalske» komponente človeka, 
mislimo, v primeru da gre za 
Mallovega filma za nekaj druge
ga, tako da je treba navsezadnje 
režiserju priznati pogum, da je 
res poskusil razumeti doživetje, 
ki ga prikazuje v filmu.

Malie se zaveda, da neka «člo
veška narava» resnično obstaja, 
a ne abstraktna narava abstrakt
nega človeka, temveč biološka 
bit posameznika, ki stopa v zgo
dovino in je od nje pogojena, 
kar pa ne pomeni da lahko nanjo 
kot temeljno realnost pozabimo, 
kot mislijo tisti, ki so prejšnjo noč 
prebrali Marza. Da se Malie ne 
ustavi ob abstraktni človeški na
ravi, nam priča ves razvoj filma, 
predvsem njegov zaključni del, ko 
se režiser dejansko sprašuje, ali 
se lahko sedaj, ko je vojna pri 
koncu, za protagonista in prota
gonistko porodi neka nova real ■ 
nost. Napis pa nas obvesti, da so 
Luciena obsodili na smrt Malie 
se zaveda, da je včasih (pogosto) 
lahko zgodovinska resnica v na
sprotju z eksistenčno, biološko: ali 
bi bilo treba na to nasprotje po
zabiti? Ne, Malie nam ga, obrat
no, vsili. Kajti le iz ostrih naspro
tij in ne iz njihovega prikrivanja 
se lahko razvije prava «sinteza».

Za interpretacijo se režiser ni 
poslužil profesionalcev, temveč i- 
gralcev iz realnosti, ki pa izkažejo 
čudovite sposobnosti, predvsem 
Pierre Blaise — Lucien — in Au
ròre Clement — mlada Judinja

vendar postal to, kar danes je, 
zahvaljujoč se neki posebni okoli
ščini: v začetku šestdesetih let je 
pristal, da zapusti evropski del 
Sovjetske zveze ter se odpravi v 
sibirsko tajgo. Tako se je mladi 
znanstvenik, oddaljen od centra, 
manj zanimal za politične bitke 
med biologi, pač pa se je, obdan 
od neobhodnega miru, tembolj za
nimal oziroma posvečal znanstveni 
bitki.

Beljajev je danes priznana avto
riteta v genetiki ne samo v So
vjetski zvezi, temveč po vsem sve
tu. Ko namreč nekaj reče ali na
piše, je čuti odmev tega v vseh 
znanstvenih krogih. Pa tudi širša 
javnost se izredno zanima, kaj 
misli in dela, kaj pravi Beljajev, 
ker je pač genetika znanstvena 
panoga, kjer lahko sleherni uspeh 
privede do podaljšanja človeškega 
življenja. Zatorej je to področje 
zelo blizu oziroma je nadvse zani
mivo tudi za povsem preproste 
ljudi, ker je že sama misel na 
dolgo ali kakorkoli podaljšano živ- 
Ijénje nadvse prijetna, vznemir
ljiva in spodbudna.

Ugotovljeno je, recimo da je 
stabilnost našega organizma zelo 
odvisna od tega, kako vodimo ra
čuna, kako se brigamo za svoje 
gene. Namesto znanega «varujte 
svoje zdravje» — pravi Belja
jev — bi bilo primemo reči «va
rujte svoje gene»...

In kako naj bi, pravzaprav, va
rovali oziroma negovali te svoje 
nosilce dednosti? Na to vprašanje 
Beljajev takole odgovarja: «Ogi
bajte se situacij, kjer prihaja do 
pretiranih pretresov, ki jih ved
no spremljajo hormonalne «ek
splozije». Zakaj, premočni stresi 
lahko vnesejo motnje v usklajeno 
delo sistema genov, kar ima lahko 
težke posledice za organizem»

Do vseh teh svojih zaključkov 
o življenjskem pomenu genov za 
človeški organizem je omenjeni 
znanstvenik prišel, živeč med ne
kimi malimi sibirskimi živalicami 
s posebno lepim kožuhom, ki na
polnjujejo njegovo farmo v sibir
ski tajgi. Dimitrij Beljajev je nam
reč direktor Inštituta za citologi jo 
in genetiko sibirskega oddelka 
Akademije znanosti SZ. Ta Inšti
tut se nahaja v Akademgorodku, 
nedaleč od Novosibirska. Že pred 
desetimi leti je Beljajev ustanovil 
to svojo farmo na robu tajge ter 
dokazal, kako je moč s pomočjo 
«igre genov» omenjenega kožuha- 
rja sive barve spremeniti v ži- 
valico z rdečim, lilastim ali srebr
nim kožuhom.

Sibirski akademik je svoje poiz
kuse s temi živalicami v teku 
časa še izpopolnil, obogatil. Obo
gatitev predstavlja reprodukcija 
teh živalic, kar je dosegel s pomo
čjo umetne svetlobe. Živalicam v 
farmi so umetno podaljšali dan 
na 17 ur, s čimer se je povečam 
tudi njihova plodnost. Enake poiz
kuse so napravili s svinjami, na
kar se je njihov «naraščaj» pove
čal za enega prašička.

Zdaj Beljajeva in sodelavce naj
bolj zanima vprašanje «kopiranja» 
živali. Cilj poizkusa je, recimo, da 
bi krava povrgla potomca, ki bi 
dajal dosti mleka. V tem primeru 
stopi na prizorišče «igra genov», 
to se pravi igra elementov, ki emi
tirajo dednost, iz velike plodne 
krave vzamejo jedro in ga vne
sejo v organizem krave, ki se ima 
oteliti. To je način, da pridejo do

potomstva krave, kot si ga žele. 
Biologi vsekakor z na j več jo rado
vednostjo pričakujejo rezultate teh 
poizkusov.

Dimitrija Beljajeva, ki še nima 
petdeset let, je v začetku šest
desetih let v inštitut pripeljal Ni
kolaj Dubinjin, zelo znan sovjet
ski genetik, ki je preživel vse 
viharje sovjetske biološke zna
nosti. > •

Mladega znanstvenika Beljajeva 
so, pred desetletjem in pol. komaj 
pregovorili, da se je odpravil v 
Sibirijo in se tu začel ukvarjati
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z genetiko. Najprej je odpotoval 
v Akademgorod. nato se vrnil v 
evropski del SZ in nazadnje zno
va odšel v sibirsko tajgo, kjer je 
končno ostal, potem ko je v bitki 
z Lisenkom in ostalimi zakletimi 
«mičurinovci» genetika kot zna
nost vendarle dobila pravico do 
obstoja. Ko se je Nikolaj Dubi
njin vrnil iz Sibirije v Moskvo, 
je Inštitut za citologijo in gene
tiko predal Beljajevu. Mladi znan
stvenik si je s svojim delom kma
lu prislužil najprej red Lenina, 
zatem naslov akademika in slo
ves enega najbolj priznanih ge
netikov Sovjetske zveze.

Svoje farme na robu tajge pa 
ne bo zapustil. Tu lahko dela v 
miru, od časa do časa pa ljudem 
vedno lahko sporoči kako novost, 
ki jim vlije novega upanja, da 
bo nekoč morda le prišel čas, ko 
bodo lahko mnogo dlje in bolj 
srečno živeli.

stik ne le privatno, ampak prav 
v ta neposreden, ustvarjalen kon
takt.

Ferenc Molnar: Liliom. Zanima 
me sporočilnost, ki ste jo nedvom
no kot sodoben ustvarjalni režiser 
zasledili v tem besedilu.

Besedilo je nastalo leta 1909 
in se vsa zgodba dogaja nekje na 
robu mesta, v predmestnem par
ku, kjer je zabavišče. Vsi Malnar
jevi junaki v Liliomu so ljudje z 
majhno eksistenco, saj se borijo 
za svoj vsakdanji kruhek. Vendar 
me ni toliko pritegnilo to dejstvo, 
temveč so me pritegnile popolno
ma sodobne človeške usode vseh 
nastopajočih in ne nazadnje so
dobna izraznost teksta, saj le v 
tem najdemo tako probleme Go
dala kot Virginije Woolf, če ome
nim le dva stebrička sodobne dra
matike. Prav tako pa v delu naj
demo veliko problemov, ki jih je 
raziskoval Bertolt Brecht. Pred
vsem pa je tu veliko človeške 
poezije. Igra je izredno tanko 
tkana in je na robu komedije in 
tragedije. Težko mi je opisati de
lo le z dvema stavkoma. Med štu
dijem smo neprestano iskali iz
raznost dela. Predstava bi tedaj 
morala biti celota vseh teh od
nosov.

Kaj želimo s tem Liliomom po
vedati? Predvsem zanimivo, živo, 
smešno in obenem žalostno pred
stavo. Naše želje so mogoče res
da malce visoke, mogoče se zdijo 
celo «modernistične». Vendar sem 
vedno delal v svesti, da ne smem 
stran od človeka. Vsak bi moral 
čutiti, da je gledališče zanj in za
radi njega. Upam, da bodo gledal
ci sprejeli igro tako, kakršna je, 
in jo radi gledali. Vsebino dela 
pa naj nledalec sam razbira iz 
gledanja predstave.

Kar težko si zamislimo režiser
ja, ki pride na prvo vajo brez re
žijskega koncepta. Z vami se je 
pripetilo nekaj takega. Kako gle
date tedaj na režijski koncept? 
Tradicionalno ali pa kot pravi Pe
ter Brook, ste na stališču, da mo
ra biti «režiser brez prtljage?»

Že od prvih vaj sem se tru
dil, da bi vse šablone, ki jih igral
ci nosijo s seboj, ne odpravil, am
pak da bi iskal za vsak prizor 
adekvatna trenutna sredstva igral
ca. V tem gledališkem trenutku 
gre za mešanje horizontalne in 
vertikalne dramaturgije. Igralec 
ne gradi svojega lika v. eni sapi, 
po neki vertikalni liniji, ampak i- 
ma neki vtis, kakšen naj bi tak 
lik bil. Vsi približno vemo, kak
šen ta lik je in v tej horizontali 
ga iščemo. To je seveda zelo na
porno delo, saj zahteva od igralca 
vsak trenutek absolutno prisot
nost. Kot režisei'.-sebmisem skušal 
približevati karakterjem, ampak 
šem skušal z. ijifjirorežijo ustvar
jati te like. ■oms-,- ?

Ali ni bila ta metoda dela ne
koliko šokantna?

Ne. Skoraj sem prepričani da 
so pričakovali od mene več stvar
nih opor, podatkov. Zagrizenost v 
materijo pa jih je bolj in bolj 
grabila in vsaka vaja je bilo bolj 
in bolj ustvarjalna.

Kako gledate na sedanji gledali
ški trenutek in kako bi ra opre
delili?

Mislim, da je trenutno ne toli
ko gledališče kot dramatika v kri
zi. Izkazalo se je, da so vsa so
dobna Medališka iskanja, ki smo 
jim danes priča, zašla v neko iz- 
živetost, ker so bila zelo hitra. 
Podobno kot z vsakim novim re
volucionarnim obdobjem v umet
nosti. Sem na stališču, da je tre
ba uprizarjati vse, kar je nepi
sano. Edino tako je možen kolek
tivni kontakt gledališča z občin
stvom.

Vendar se mi zdi, da je prak
tična dramaturgija ali, čs hočete, 
gledaliSKa izraznost, s temi ekspe
rimenti ogromno pridobila.

Praktična dramaturgija že, dra
maturgija kot taka pa zelo malo. 
To pa zato, ker je le malo gle
daliških tekstov, ki bodo ostali. Na 
žalost. S tem ni rečeno, da je vse 
to izzvenelo v prazno. Igralec je 
na priliko pregej pridobil v iska
nju svojega igralskega izraza. Pre
pričan sem, da se človek vrača 
na neko stopnjo nove romantike. 
Človeku je dovoli potrošništva! U- 
trudil se je kar naprej hlastati po 
materialnih dobrinah. Želi in hoče 
spet v gledališče, ki mu nudi ne- 

Sergej Verč

(Nadaljevanje na 6. strani)
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ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Poljudna znanost: Pop glasba 
Sever kliče Jug — Jug kliče Sever 
DNEVNIK in Danes v parlamentu 
DNEVNIK
Program za najmlajše 
PROGRAM ZA MLADINO 
Poljudna znanost: Govorica živali
Italijanske kronike. Danes v parlamentu in Vremenska slika 
DNEVNIK
Glasbena farsa v dveh dejanjih, tekst sta napisala Ernesta in 
Nino Rota, ki je prispeval tudi glasbo. Delo je režiral Ugo 
Gregoretti. Delo vodi sam Nino Rota, ki je k sodelovanju po
vabil mezzosopranistko Viorico Cortes, sopranistko Danielo 
Mazzuccato, tenorista Uga Benellija in baritonista Maria 
Basiolo
DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
Protestantizem
Tedenska oddaja o kulturnem in družbenem življenju Judov 
Športni dnevnik
Zlata doba ameriškega musicala:
Alexanswè a Ragtime Band
Film z gornjim naslovom so v Italiji predvajali pod naslovom 
«La grande strada bianca». Napravil ga je leta 1939 Henry 
King. Film je King napravil v glavnem zato, da bi počastil 
enega največjih ameriških skladateljev, Irwinga Berlina, saj 
je v delo vključil 28 njegovih del. Delo pa je zanimivo tudi 
zaradi tega, ker igrajo v njem nekateri tedaj zelo znani film
ski umetniki, med katerimi je tudi Tyrone Power, vrhu tega 
pa igra v filmu orkester iz San Francisca, skratka sodelujejo 
v delu umetniške moči, ki zagotavljajo visoko raven 
«Ob 20. uri»
DNEVNIK
VČERAJ IN DANES
ODDAJA O BORBI PROTI MRAZU
Nocojšnja oddaja bo govorila o problemu «vročine na koži». 
Naslov je dokaj čuden in malo pove. V bistvu gre za nočno 
perilo in za pokrivala. Gre torej za to, kako se zavarujemo 
pred mrazom ponoči. Za prikaz tega so organizatorji rubrike 
pripravili nekakšno revijo toplih oblačil, seveda spalnih halj, 
srajc in pižam, kot jih je razvrstila moda v svojem razvoju.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
TV ŠOLA
Smuk za ženske: Posnetek iz Griindenwalda 
Preproste besede: Za vami želje, za vami ljudje 
Svet v vojni: DOMAČE OGNJIŠČE, dokumentarni film 
Risanka 
DNEVNIK
G. Chevallier: CLOCHMERLE, TV nadaljevanka 
Zgodba se odvija v času med obema vojnama in sicer v isto
imenskem francoskem podeželskem mestecu. Pravzaprav je 
kraj izmišljen, niso pa izmišljeni prepirljivi meščani, ki so 
tako značilni za francosko podeželsko okolje. V Clochemerlu 
se borita za vpliv dve stranki: napredna, ki ima župana na 
čelu in konservativna cerkvenoaristokratska opozicija, ki jo 
predstavljata krajevna baronica in domači župnik. Župan skle
ne zgraditi javno stranišče in to na glavnem trgu nasproti 
cerkvi. To povzroči pravo pravcato vojno 
Kam in kako na oddih?
Četrtkovi razgledi: DOMOV
Reportaža «Domov» govori o tihem hrepenenju po domu, ki 
ga imamo, in po tistem domu, ki bi si ga želeli imeti. Zvr
stile se bodo izpovedi ljudi, ki so pred mnogimi leti odšli zdo
ma, in tistih, ki delajo v mestih, a se vračajo domov 
W. Ludoslaivski: Koncert za orkester

22.10 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
19.00 SMUK ZA ŽENSKE, posnetek iz- .Griindelwalda
20.15 'DNEVNIK
20.30 SESTANEK ZA UMOR

oFihn<?je režiral Nimr Guerrini/1 
22.005 &ovek-m 'morjem TAPU- S HAITIJA'

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 

Poročila: 7.05 Jutranja glasba; 
11.35 Slovenski razgledi; 13.30 
Glasba po željah: 17.00 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; lj.50 Skladatelji naše de
žele; 19.10 Verska gibanja v Ita
liji; 19.25 Pisani balončki; 20.00 
Šport; 20,35 Augusto Novelli: «Sta
ra kokoš»; 21.55 Relax ob glasbi.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.00

Sončnica; 17.05 Komorna in o- 
perna glasba; 19.30 Jazzovski kon
cert; 2Ó.20 Ponovno na sporedu;
21.45 Snobizem.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13 30, 14.30, 19.30

Poročila; 8.40 Kako in zakaj?;
8.50 Orkester; 9.05 Pred nakupi; 
9.35 Nadaljevanka; 9.55 Pesem za 
vsakogar; 10.35 Na vaši strani:
12.40 «Alto gradimento»; 13.50 
Kako in zakaj?; 14.00 Plošče;
15.40 Glasbeno-govomi spored;

16.30, 17.30. 20.30 Poročila; 6.15 17-30 Posebna reportaža; 17.50 Te- 
Glasba za dobro jutro; 7.40 Ju- lefonski pogovori; 19.55 Plošče;
tranja glasba; 9.00 Glasbena ga
lerija; 10.00 Otroški kotiček: 10.45 
Glasba in nasvet; 11.45 Bruna 
Battisti d’ Amario: 12.00 Glasba 
po željah; 14.00 Turistične be- 
ležbe; 14.45 Italijanski pevski zbo
ri; 14.40 Pismo E. Mestrovicha; ■
15.30 Otroški kotiček; 16 45 Poje 
Ljupka Dimitrovska; 17 00 Mla
dinski klub; 18.00 Popevke; 18.30 
Male skladbe velikih mojstrov;
19.00 Prenos RL; 19.30 Glasba v 
večeru; 21.00 Radijski oder, 22.00 
Plesna glasba; 22.35 Slovenski so
listi in ansambli.

im'O > 'l PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00. 19 00 

Poročila; 7.25 Jutranja glasba;
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz; 10.00 
Posebna reportaža; 11.10 Intervju 
z Ottom Bismarckom; 11.40 Izbran 
spored; 12.10 Četrti program; 14.05 
Drugi zvok; 14.40 Nadaljevanka;
15.15 Program za mladino; 16 00

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00. 15.00.

19.00 Poročila; 6.50 Na današnji 
dan; 8.10 Glasbena matineja; 
9.05 Radijska šola: Projekt «Fu
zija»; 9.30 Glasbena šola'Celje;
10.15 Po Talijinih poteh; 11.15 
Z nami doma in na poti; 12.30 
Kmetijski nasveti. 12.40 S pihalni
mi godbami; 13.30 Priporočajo 
vam...; 14.10 Tekmovanje ama
terskih zborov; 14.40 Mehučki;
15.45 «Vrtiljak»; 16.45 Jezikovni 
pogovori - prof. dr. Jože Topo
rišič; 17.00 Aktualnosti; 17.20 Iz 
opernega arhiva; 18.05 Kulturna 
kronika; 18.20 Produkcija kaset;
19.50 Lahko noč, otroci!; 20.00 
Četrtkov večer domačih pesmi;
21.00 Hugo von Hoffmansthal ;
21.40 Lepe melodije; 22.20 Sodobni 
romunski skladatelji; 2305 Piran
dello: Muha; 23.15 Paleta po
pevk.
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ZA OČETOM PISE JANEZ TRNOVE, RISE MIKI MUSTER

Tri dni nato je Bojan, ki je stal na prednji 
strani pred šotorom, nenadoma zaslišal moč
no šumenje. Uganil je takoj, da šumi padajoča 
voda. Ozrl se je navzdol po reki in opazil, 
da se gladina nekaj sto metrov dalje končuje. 
Tam morajo biti slapovi. Brž je poklical Zora
na, ki je dremal pod šotorom in ga poučil o 
nevarnosti, ki jima grozi, če brž ne dosežeta 
brega.

Reka je bila tu pregloboka, da bi si mogla 
pomagati z drogovi. Morala sta poizkusiti z 
veslanjem, a drogova sta bila kaj slabi vesli, 
zlasti še, ker je brzina toka naraščala od tre
nutka do trenutka. V smrtnem strahu sta se 
dečka trudila, da bi dosegla kopno, preden ju 
voda zanese do slapov. Uspeh sta dosegala 
le zelo počasi, vendar sta že pričela upati na 
rešitev.

Šumenje se je spreminjalo v bučanje in 
razdalja med splavom in slapovi se je groze
če krčila. Dečkoma je lil pot po vsem telesu. 
Kuni je vznemirjen tekal sem in tja in cvilil. 
Bojan se je med veslanjem ozrl naprej. Bli
žali so se slapu, vendar že tako pri bregu, 
da vse upanje še ni bilo izgubljeno. Tam 
blizu brega je molela iz vode velika skala. 
Da bi dosegli vsaj tol
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OBISK DELEGACIJE ZSŠDI PRI SLOVENSKI FIZKULTURNI ZVEZI V CELOVCU

TUD! SLOVENSKI ŠPORTNIKI NA KOROŠKEM 
IMAJO PESTRO IN RAZGIBANO DELOVANJE
Korošci so naše predstavnike podrobno seznanili z razmerami,v katerih delujejo 
Prisotni so bili zastopniki ZTKOS - Želja po boljših medsebojnih stikih

CELOVEC, 8. — Komisija za so
delovanje z zamejskimi športniki se 
je sestala na svojem drugem letoš
njem srečanju v Celovcu zato, da 
bi se na licu mesta seznanila s 
problemi slovenskih športnikov na 
Koroškem, katerih društva so včla
njena v Slovenski fizkulturni zvezi. 
Društva žive v izredno težkih po
gojih, saj jih pripadniki večinske
ga naroda največkrat bojkotirajo 
pri njihovem delovanju, čeprav so 
nekatera društva vzgojila tekmo
valce, ki nastopajo v samem vr
hu avstrijskega športa. Tak je pri
mer smučarskega kluba iz Zahom- 
ca, katerega član je tudi tak ska
kalec kot je Schnabl, vendar pa 
tisk vse prerad pozablja, čigav 
član je ta odlični avstrijski šport
nik.

Slovensko fizkultumo zvezo v Ce
lovcu, kateri predseduje Danilo 
Prusnik, sestavlja sedem športnih 
društev, ki se ukvarjajo z nogome
tom, namiznim tenisom, odbojko, 
smučanjem, planinstvom, tenisom, 
lovom in lovskim streljanjem. Po
leg predsednika Prušnika so bili 
na srečanju prisotni še tajnik Fiz- 
kultume zveze Anton Malie in njen 
podpredsednik Matevž Weiser ter 
predstavniki športnih društev: Šte
fan Rigelnik (SAK), Mara Pradet- 
tci (Klub prijateljev lova), Ljubo 
Urbajs (preds. Slovenskega planin
skega društva), Julij Iskra (SPD), 
Jože Blajs (Zarja - Železna Kap
la), Mirko Draže (DSG Sele) in 
Martin Mischitz (Št. Janž). Odsot
ni pa so bili predstavniki športne
ga društva iz Zahomca (kraj z o- 
krog 250 prebivalci). Ti so vsi od
šli v Bischofshofen na smučarske 
skoke navijati za svoje varovance, 
ki so nastopali na skakalni turneji 
(in tudi zmagali).

Predstavnika ZTKOS Marjan Le
narčič in Zoran Naprudnik sta ko
roškim predstavnikom zagotovila, 
da bo skušala osrednja organizaci
ja v matični domovini napraviti 
vse, da bi se položaj na športnem 
Področju izboljšal. Vendar pa je 
bilo doslej premalo stikov s koro
škimi športniki, tako da se več
krat ni vedelo, kakšen je realen 
Položaj na Koroškem.

Medtem ko so se stiki z zamej
skimi Slovenci v Italiji razširili, in 
to predvsem ob lanskoletnih pro
slavah petdesetletnice organizirane
ga športnega delovanja med zamej
skimi Slovenci v Italiji, je bil po^ 
ložaj na Avstrijskem nekoliko dru; 
gačen. Stiki med obema organiza
cijama so bili vse preveč na ravni 
osebnih stikov med predstavniki in 
niso bili nekateri klubi v stanju, 
da bi se lahko obrnili na osrednjo 
zvezo v Ljubljani, medtem ko so 
sodelovali ponekod z obmejnimi ob
činami v Sloveniji. Tesnejši pa bi 
Plorali postati stiki tudi med Slo
vensko fizkulturno zvezo v Celov
cu in Združenjem slovenskih šport
nih društev v Italiji. Prirediti bi 
bilo treba skupne seminarje, šport
na srečanja, ki naj bi bila bodisi 
na Koroškem, kot tudi na Trža
škem in Goriškem.

V ta namen se bodo 7. februarja 
sestali v Ljubljani predstavniki 
Fizkulturne zveze in ZSŠDI, ki bo
do skušali izdelati podroben in kon
kreten načrt medsebojnega sodelo
vanja. Obe organizaciji bosta mo
rali predstaviti program, po kate
rem naj bi se nato društva rav
nala in organizirala tekmovanja 
med klubi slovenske manjšine v 
Avstriji in v Italiji.

Predstavniki koroških slovenskih 
športnih društev so seznanili člane 
ZTKOS in predstavnike ZSŠDI Koc
mana, Prinčiča, Pečarja in Roner- 
Ja s položajem, ki vlada med po 
sameznimi včlanjenimi klubi na 
Koroškem.

Najprej je spregovoril predsed
nik Slovenskega planinskega dru
štva iz Celovca Ljubo Urbajs, ki je 
ha kratko orisal zgodovino planin
stva na Koroškem. Društvo je na
stalo leta 1953, najprej kot sekci
ja fizkulturne zveze, ki je zgradila 
skakalnico v Šentjanžu. Nato pa so 
se osamosvojili in postali člani 
Zveze. Planinsko društvo igra na 
Koroškem važno vlogo v borbi pro
ti potujčevanju. Planinska zveza je 
Postavila vrsto napisov v sloven
ščini, od katerih jih trenutno stoji 
ša dvanajst. Drugi pa so bili od
stranjeni. Postavili so tudi planin
sko kočo v Karavankah, na Ble
ščeči planini, ki lahko sprejme o- 
krog trideset ljudi. Imajo dobre od- 
hose z avstrijskimi planinci, ven
dar pa ne na ravni vodstev pla- 
hjnskih zvez. Med 250 člani je tu
di nekaj nemških članov, vendar 
Pa se njihova vključitev ni obnes- 
ia. Letos bodo praznovali 75-letnico 
obstoja organiziranega slovenske
ga planinstva na Koroškem, saj je 
Prva podružnica planinskega dru
štva iz Ljubljane nastala leta 1900 
m je leta 1901 zgradila prvo pla- 
hjnsko postojanko. Po prvi svetov- 
hi vojni je društvo razpadlo, med 
obema vojnama ni delovalo, po zad- 
hji vojni pa so najprej obstajali 
hot sekcija Fizkulturne zveze, na- 
t° pa so se osamosvojili.

Martin Mischnitz iz Šentjanža je 
frisai delovanje svojega društva, ki 
'ma smučarsko sekcijo (ki je me- 
ana), nogometni odsek (ki je po

polnoma nemški) ter sekcijo namiz- 
hega tenisa, ki je nastala pred 
dvema letoma in je edina včlanje
no v Slovensko fizkulturno zvezo. 
Sekcija namiznega tenisa šteje 8 
elanov, ki so začeli svoje delova
nje iz nič in so si vse potrebno, 
hd žogic do mize, kupili na lastne 
broške. Najprej so igrali v 2. raz
hodu koroške zvezne lige, kjer so 
J‘k četrti, nato so napredovali v 
Prvi razred. Težave imajo s tre- 
Rlngi zaradi delovnih obveznosti

posameznih igralcev. Namizni te
nis igrajo trenutno le fantje.

Slovenski atletski klub v Celov
cu, katerega je zastopal Štefan Ri
gelnik, je nastal leta 1970. Prvo 
leto so gojili le nogomet, lani pa 
so ustanovili tudi teniško sekcijo, 
ki je trenutno le rekreacijskega 
značaja in ima 50 članov.

Pri nogometu imajo 150 članov, 
nastopajo v drugem razredu, kjer 
so se najprej uvrstili na peto me
sto, nato pa so bili trikrat zapo
redoma drugi in niso napredovali 
le za las. Letos so bili ob tri toč
ke in ob enega igralca, zaradi če
sar je njihov položaj nekoliko slab
ši. Njihovo delovanje je zelo otež- 
kočeno zaradi neprestanih nacio
nalnih izzivanj, ne le s strani gle
dalcev, temveč tudi na igrišču, kjer 
so jim prepovedali uporabo sloven
skega jezika.

V Železni Kapli obstaja le smu
čarski odsek prosvetnega društva 
Zarja. Odsek so ustanovili leta 1967 
in priredili razna smučarska in 
sankaška tekmovanja. Jože Blajs 
je orisal uspehe, ki so jih imeli z 
raznimi prireditvami. Imajo tudi 
neuradno nogometno ekipo, ki igra 
le prijateljska srečanja. Ne more
jo nastopati na prvenstvu, ker jim 
za to ne da dovoljenja občina, ker 
na njenem področju že deluje nem
ški nogometni klub. Po avstrijskih 
zakonih ne bi smele imeti manjše 
občine več kot en klub. Vendar 
pa so pri nemških klubih obšli tu
di to oviro.

DSG iz Sel obstaja že 15 let, go
ji pa smučanje, nogomet in namiz
ni tenis. V smučanju so imeli iz
redne uspehe, saj štejejo 136 čla
nov, nastopali pa so na raznih tek
movanjih v Avstriji, Italiji, Švici, 
na Finskem in v Libanonu. Imajo 
precej talentiranih tekmovalcev, ki 
so se izkazali v državnem in med
narodnem merilu. Mirko Oraže je 
nato orisal uspehe v namiznem te
nisu, kjer so se predvsem mladin
ci dobro odrezali na deželnih pr
venstvih in na raznih turnirjih. 
Imajo tudi ženski namizni tenis, 
vendar nastopajo dekleta skupno z 
moškimi, ker ni dovolj klubov, ki 
bi se bavili z ženskim namiznim 
tenisom in ne morejo organizirati 
samostojnih prvenstev.

Klub prijateljev lova s sedežem 
v Celovcu je nastal leta 1964 in se 
bavi z lovskim streljanjem ter s 
streljanjem na glinaste golobe. Ko
roški lovci so se prvič združili le
ta 1952, ko so Odšli ha skupni lov 
v Kočevje. Od takrat dalje: so se 
večkrat srečavali, dokler nišo for
mirali svojega kluba, čigar člani 
so, razumljivo, predvsem starejši 
ljudje. Prirejajo razna predavanja 
o lovstvu, skrbijo za strokovno li
teraturo in za lov, kjer se poslu
žujejo lovišč pri Mariboru, ker ni
majo lastnega lovišča. Športna di
sciplina je le lovsko streljanje in 
streljanje na glinaste golobe. La
ni so prvič organizirali tekmova
nje, kjer so nastopili skupno z naj
boljšimi jugoslovanskimi strelci. 
Mara Pradetto je omenila, da šte
je društvo trenutno 85 članov.

njem. Društvo je bilo ustanovlje
no leta 1954, na sestanek v Celov
cu pa ni prišel noben predstavnik 
društva, ker je celoten «štab» od
šel na ogled mednarodnega tekmo
vanja v Bischofshofnu, kjer so na
stopali tudi njihovi tekmovalci v 
dresih avstrijske državne reprezen
tance. V klubu so fantje iz delo
ma nemškega okolja, medtem ko 
sta vodstvo in odbor popolnoma 
slovenska. Prirejajo tudi skakalne 
prireditve in vsako leto tudi med
narodno mladinsko prvenstvo v sko
kih. Kljub temu, da je to društvo 
vzgojilo vrsto državnih reprezen
tantov, pa je avstrijski tisk zamol
čal, da je to slovensko društvo.

V Slovensko fizkulturno zvezo pa 
niso včlanjena nekatera društva, ki 
nimajo tekmovalnega značaja, ali 
pa so popolnoma nemško usmerje
na, kljub temu, da delujejo v slo
venskih krajih.

Srečanje je zaključil predsednik 
Zveze telesnokultumih organizacij 
Slovenije Marijan Lenarčič, ki je 
poudaril, da bi moralo priti do po
gostejših stikov za boljše medse
bojno sodelovanje. Skušali bodo 
vplivati na avstrijske športne kro
ge, da bi spremenili svoj odnos do 
slovenske manjšine na Koroškem 
in je povabil tako koroške šport
nike kot Združenje slovenskih šport
nih društev v Italiji na proslavo 
30. obletnice osvoboditve in na po
hod po poteh okupirane Ljubljane.

ODBOJKA
POKAL POKALNIH PRVAKINJ

Nepričakovana zmaga 
Crvene zvezde v Sofiji

Crvena zvezda — Slavi ja Sofija 3:1 
(15:10, 15:9, 10:15, 15:10)
V tekmovanju za pokal pokalnih 

prvakinj je jugoslovanska šesterka 
Crvene zvezde iz Beograda izbojeva
la izredno dragoceno zmago. Beograj
čanke so namreč doma premagale 
Slavijo iz Sofije. Zmaga nad vzhod
nimi sosedi le nekaj pomeni, saj 
spada Bolgarija v tej športni panogi 
v sam svetovni vrh. Zmaga trenutno 
vodeče šesterke v jugoslovanskem pr
venstvu bi lahko bila še bolj izrazi
ta, če v tretjem setu ne bi nekoliko 
popustila. Izgubljeni niz pa se zna 
v povratnem srečanju še bridko ma
ščevati. Če bo Crvena zvezda pono
vila tako igro tudi-'V:'Sofiji ni brez 
možnosti za končno zmago in s tem 
za napredovanje v naslednje kolo te
ga pomembnega tekmovanja.

Lestvica:
1. Odd Martinssen (Nor.) 1.39’39”8
2. G. Grimmer (NDR) 1.41’27”5
3. G. Klause (NDR) 1.41’33”8
4. R. Primus (It.) 1.41’53”0
5. F. Ronggli (Švi.) 1.42’01”5
6. E. Hauser (švi.) 1.42’05”9
7. A. Giger (Švi.) 1.42T3”8
8. H. Kreuzer (Švi.) 1.42T6”3
9. H. Speicher (ZRN) 1.42’23”7

10. R. Feichter (Av.) 1.42’33”2
V ženskem teku na 5 km je Ju

goslovanka Milena Kordeževa do
segla presenetljiv uspeh, ko je (za 
Američanko Rockwellovo) nepriča
kovano osvojila odlično 2. mesto in 
jc s tem presenetila vse strokov
njake.

Lestvica *
1. Martha Rockwell (ZDA) 22’27”7
2. Milena Kordež (Jug.) 23’42”1
3. I. Christensen (Nor.) 23'52”9
4. U. Spitz (ZRN) 24’05”5 i Košuto!'
5. B. Kvello (Nor.) 24’26’T |

NOGOMET
V PRVENSTVU MLADINCEV

Presenetljiv podvig Vesne
Costalunga — Vesna 2:3

COSTALUNGA: Depangher, Pa- 
rovel, Sain, Giorgi, Furlan, Fran
chi, Favaie, Turella, Bursich, Pe-
tfpnipVi "Ruiév?

VESNA: Eva (Bubnich), Košuta, 
Alessio, Lonza, Ravalico, Švab, 
Sedmak (Kovačič), Tence, Russi- 
gnan. Zucca, Biagi.

SODNIK: Sirotti.
STRELCI: za Vesno Russignan 

(2) in Biagi; za Costalungo Fava
ie in Petrahich.

Vesna je presenetljivo premagala 
solidno Costalungo, potem ko je v 
prvih minutah tekme že zgubljala 
z dvema goloma razlike. Moramo 
pa poudariti, da so Tržačani prišli 
do teh dveh zadetkov predvsem za
radi zelo nezanesljive kriške o- 
brambe. «Plavi» so po prejetih go
lih stalno napadali, a njihovi na
padalci so bili zelo netočni.

Tudi v drugem delu tekme so 
Križani napadali, vendar se je kri
škim napadalcem «odprlo» šele pet
najst minut pred koncem srečanja, 
ko so kar trikrat premagali na
sprotnega vratarja.

«Plavi» so si s to zmago utrdili 
svoj položaj na vrhu lestvice. Med 
njimi moramo pohvaliti dobrega 
režiserja Zucco in požtrvovalnega

TEDENSKI KOMENTAR ČLANOV IN MLADINCEV

Po porazu moštva Arto v Gorici 
Bor kandidat za prestop v D Ugo

Borovi mladinci še vedno na odličnem drugem mestu lestvice

Sandor

PROMOCIJSKO PRVENSTVO
Nedvomno največje presenečenje 

kola predstavlja poraz Radicija 
Arteja, ki je doma izgubil proti 
skromni peterki Viilesse. Goričani 
so sicer trenutno še na prvem 
mestu, imajo pa tekmo več od bo
rovcev in Libertasa iz Trsta, v ne
deljo pa bodo igrali v Trstu izredno 
težko tekmo proti Libertasu, ki je 
trenutno na drugem mestu lestvice.

Ne glede na izid nedeljskega sre
čanja bi morali borovci ostati v 
boju za napredovanaje v višjo ligo. 
Tako Libertas kot Radici imata po 
dva poraza. Ekipa, ki bo v nedeljo 
izgubila, bo torej imela tri poraze, 
toliko kolikor jih ima Bor.

Če bodo borovci zmagali ostala 
tri srečanja, v tem primeru bi se 
morali pomeriti ali z Radici jem ali 
Libertasom v odločilnem srečanju 
za kvalifikacije.

Sreča se je torej, vsaj tako kaže, 
nasmehnila tudi borovcem. Zmagi

SMUČARSKI TEK
V CASTELROTTU

Izreden uspeh 
Milene Kordež

CASTELROTTO, 8. — Na med
narodnem tekmovanju v smučar
skih tekih v Castelrottu pri Bocnu 
je na 30 km dolgi progi Norvežan 
Martinssen osvojil prvo mesto. Naj-

V Žili pa obstaja športno društvo I boljši med Italijani je Primus, ki 
Zahomec, ki se ukvarja s smuča-1 je osvojil 4. mesto.

EVROPSKA KOŠARKARSKA POKALNA TEKMOVANJA

Poraz Partizana v Milanu 
Beograjčanom ni podrl upov

Hud poraz Brine proti peterki Villeurbanne

KORAČEV POKAL
V četrtfinalu tekmovanja za Kora- 

čev pokal sta bili zaposleni dve ita
lijanski in ena jugoslovanska peterka.

V Milanu je Innocenti premagal 
Partizan iz Beograda s 16 točkami 
razlike. Tekma je bila dokaj ostra, 
sodnika pa sta odpovedala na vsej 
črti. Kljub temu da so Milančani na
stopili z dvema Američanoma (Hu
ghes in Silvester) niso mogli zadati 
Beograjčanom hujšega poraza, saj sta 
Kičanovič (29 točk) in Dalipagič (28) 
igrala v izrednem slogu. V vrstah 
Innocentija sta se izkazala Hughes 
(29) in Bariviera (29), v obrambi pa 
je zadovoljil Silvester.

Naj omenimo, da so domačini vo
dili že z 22 točkami, nato pa so ko
šarkarji Partizana znižali prednost na 
16 točk. Izvedenci so mnenja, da bo 
Milančanom težko ohraniti to pred
nost v povratnem srečanju, ki bo 
14. t.m. v Beogradu.

Hud poraz pa je doživela Brina iz 
Rietija proti francoski peterki Ville
urbanne, ki je v drugem polčasu 
zaigrala v izrednem slogu. Najboljši 
strelci: Bannett (27) in Gilles (24) 
za domačine, Lauriski (22) in Masi
ni (13) za Italijane.

IZIDI:
Tours (Fr.) - Ostende (Bel.) 104:78 
Spartak (Bolg.) - Monaco (Fr.) 83:77 
Villeurbane (Fr.) -

Brina (It.) 78:60
Innocenti (It.) -

Partizan (Jug.) 104:88
Povratno kolo: 14. 1. 75
Prvak: Forst Cantù (Italija)

POKAL PRVAKOV
Crvena zvezda je igrala v Belgiji 

proti ekipi iz Antwerpna. Beograjča
ni so zgubili le za štiri točke, če
prav so igrali brez živkoviča in Si
monoviča. štiri točke res ni veliko 
in zato je upati, da bodo Beograj
čani v povratnem srečanju premaga 
li belgijske košarkarje.

IZIDA:

Antwerpen (Bel.) -
Crvena zvezda (Jug.)

Juventud (šp.) . CSKA (Bolg.) 
Povratno kolo: 15. 1. 1975 
Prvak: Spartak Leningrad (SZ)

98:94
88:66

MÙNCHEN, 8. — Slavna nogo
metna enajsterica Bayem Munchen 
iz ZRN, v kateri igrata med drugi
mi Beckenbauer in Miiller, želi na
jeti kot trenerja Štefana Kovača, 
bivšega trenerja nizozemskega A- 
jaxa. Kovač pa je začasno odvrnil 
ponudbo, saj je izjavil, da ga tre
nutno veže pogodba s francosko no
gometno zvezo. Kovač je namreč 
trener francoske državne reprezen
tance.
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NA MEDNARODNEM NAMIZNOTENIŠKEM TURNIRJI) V ŠVICI

MILIČEVA IN VESNAVERJEVA OSVOJILI
VSAKA PO DVE BLESTEČI PRVI MESTI

Naši igralki sta zmagali v vseh kategorijah

proti Radiciju iz Gorice in proti Li
bertasu iz Trsta pa sta se izkazali 
za izredno važni.

Borovci torej ne bodo smeli za
muditi te edinstvene priložnosti. Po
ostriti bodo morali ritem svojih tre
ningov, na vsaki tekmi bodo morali 
dati vse od sebe. Skratka, še bolj 
samozavestno se bodo morali pri
praviti na bodoča srečanja.

Izidi 9. kola
Viliesse - Grado 78:68
L. Barkovlje - Libertas Ts 50:63 
Bor - Radici Arte GO 83:76
Počitek: Umanità Gorica.
Izidi 10. kola
Libertas Ts - Bor 58:63
Grado - Umanità GO 65:67
R. Arte - Villesse 76:78
Počitek: L. Barkovlje.
LESTVICA
R. Arte GO 10 8 2 720:603 16 
Libertas Ts 9 7 2 619:504 14 
Bor 9 6 3 733:627 12
Villesse 10 5 5 645:722 10 
L. Barkovlje 9 4 5 576:581 8
Umanità GO 9 2 7 516:659 4
Grado 10 1 9 521:650 2
Prihodnje kolo (12.1.)
Umanità Gorica - Bor (14.30), Vil

lesse - Libertas Barkovlje, Libertas 
Trst - Radici Arte Gorica, Počitek: 
Grado.

BOROVI STRELCI
Sosič 148, Klobas 147, Ambrožič 

105, Fabjan 87, Sirie 65, Barazzutti 
43, Kraus 37, Guštin 34, Kralj 26, 
Koren 15, Vatovec 13, Pertot 6, 
Francia 2.

MLADINCI
Borovci so z zmago proti Ser- 

volani utrdili Svoje drugo mesto
V soboto se je 5 igralk namiznote

niške sekcije ŠK Kras iz zgoniške ob
čine udeležilo prvega mednarodnega 
turnirja v švicarskem mestu Chiasso, 
ženske so tekmovale le v treh kate
gorijah, saj je tekmovanje potekalo 
med prvokategornicami, v ženskih in 
mešanih dvojicah. Kraševke so tokrat 
piekosile same sebe, saj so osvojile 
vse možne zmage in lovorike, kar 
spravlja v svetlo luč ves slovenski 
šport.

Tehnično najboljše dosežke sta tudi 
v Švici dosegli rutinirani Sonja Mi 
ličeva in Silvana Vesnaverjeva, saj 
je piva dosegla dve prvi in eno 
drugo mesto, medtem ko je Silvana 
Vesnaverjeva dvakrat stopila na oder 
zmagovalcev.

V ženskem tekmovanju prvokategor
nic Miličeva ni našla enakovredne 
tekmiegvin je po. vrsti dobesedno «po
metla» z vsemi nasprotnicami, saj ni 
izgubila, niti seta. Sonja je dokazala, 
da se nahaja v zelo dobri formi in 
nedavni poraz z Marconijevo je bil 
le slučajen spodrsljaj, kar bo prav 
gotovo Miličeva potrdila že prihodnjo 
nedeljo v Turinu. Ostale Krasove pred
stavnice niso imele veliko sreče na 
tem tekmovanju. Kljub temu pa so 
vse prej kot razočarale. Vesnaverje
va je naletela na poznejšo finalistko 
Amejevo in je zaradi pomanjkanja 
športne sreče in trohice samozavesti 
klonila s tesnim 3:2, sicer bi lahko 
gledali finale med slovenskima igral
kama. žigonova je prekosila samo 
sebe in je v predtekmovanju zasluže
no premagala Turinčanko Marascovo, 
kateri je pred tremi tedni klonila v 
tekmovanju A lige. Ostali Krasovi 
igralki, Blažinova in Stubeljeva, sta 
že na začetku naleteli na močnejše 
nasprotnice in sta morali položiti o- 
rožje.

V ženskih dvojicah sta Sonja in 
Silvana slavili zmagoslavje, ker osta
le dvojice niti zdaleč jima niso bile 
dorasle.

V mešanih dvojicah sta dve kra- 
sovki, skupno z moškima partnerje
ma, osvojili prvo in drugo mesto na 
končni lestvici: Vesnaverjeva je skup
no z Milančanom Manonijem nadi
grala vse ostale pare, medtem ko je 
Miličeva z Bisijem zasedla drugo 
mesto, saj je klonila le v finalu svoji 
klubski soigralki.

V moški konkurenci je presenetlji
vo zmagal Macerata, ki je v finalu 
nadigral Giontello.

Izidi:
PRVOKATEGORNICE

Vesnaver — B. Corsini 3:0
Žigon — P. Corsini 3:0
Curtoni — Stubelj 3:0
Santifaller — Blažina 3:0
P. Amè — Vesnaver 3:2
Žigon — Marasco 3:1
Milič — M. Amè 3:0
P. Amè — Žigon 3:0
Milič — Saporetti 3:0
MILIČ - P. AME’

Lestvica:
1. Milič (Kras)
2. P. Amè (Marbert)
3. Saporetti

3:0

ŽENSKE DVOJICE
Milič, Vesnaver — B., P. Corsini 3:0
Milič, Vesnaver — P., M. Amè 3:0
MILIČ, VESNAVER - MARASCO, DE 

MITRI 3:1
Lestvica:

1. Milič in Vesnaver (Kras)
2. Marasco in De Mitri (CUS Turin 

in Marbert Turin)
3. M. in P. Amè

MEŠANE DVOJICE
Saporetti, Pelizzola — G. Bisi, Žigon

3:2
Manoni, Vesnaver — Saporetti, Pe- 

lizzold. 3*2
Milič, Bisi — Santifaller, Costan

tini 3:2
Manoni, Vesnaver — P. Amè, Gion- 

teiia 3*2
VESNAVER, MANONI — MILIČ, 

BISI 3:1
Lestvica:

1. Vesnaver in Manoni (Kras in Milan)
2. Milič in Bisi (Kras in S. Elpidio)

—bs—

BOKS

NA DUNAJU

Csandl klonil 
pred Duranom

DUNAJ, 8. — Španski boksar Jose 
Duran je ohranil naslov evropskega 
prvaka v superwelter kategoriji. 
Na Dunaju je po točkah premagal 
izzivalca Avstrijca Franza Csandla.

Srečanju je prisostvovalo 5.000 
gledalcev. Zmaga španskega boksar
ja je bila povsem zaslužena, saj 
je bil nedvomno boljši od doma
čina, ki pa se je hrabro boril. 
Vse je kazalo, da se bo dvoboj za
ključil v 14. krogu, ko je Duran si
lovito udaril nasprotnika in ga zru
šil na tla. Po sedmih sekundah 
štetja pa se je Avstrijec le opomo
gel in hrabro dokončal dvoboj. 
Csandl je doslej kot profesionalec 
zmagal v vseh 17 dvobojih, proti 
Duranu je torej doživel svoj prvi 
poraz.

SMUČANJE

TIGUES, 8. — Avstrijec Hauser 
je zmagal v moškem veleslalomu v 
Tiguesu (Francija), veljavnem za 
EP. 2. je bil Sorli (Nor.), 3. Mattler 
(Švi.), 4. Confortola (It.) itd.

Na skupni lestvici za EP vodita 
Stenmark (šve.) in Negstler (Av.) 
s 50 točkami, 3. je Feyersinger 
(Av.) 40 točk itd.

na lestvici. Naši košarkarji torej 
startajo na drugo mesto, s čimer 
bi si pridobili pravico nastopa v 
finalnem delu tega prvenstva. Vse 
kaže namreč, da ie Lloyd Adriatico 
za naše košarkarje nedosegljiv, sa, 
ima to moštvo že štiri točke pred
nosti pred našimi igralci.

Izidi 7. kola 
Servolana - Lloyd A 
Lloyd B - Italcantieri 
Inter 1904 - Bor 
Počitek: Italsider.
Izidi 8. kola 
Bor - Servolana 
Italsider - Lloyd B 
Italcantieri - Inter 1904 
Počitek: Lloyd A 
LESTVICA

7 7 0 518:357 14
8 6 2 613:499 12
7 5 2 465:4M
8 4 4 598:552 
8 3 5 485:489 
8 1 7 479:582 
8 1 7 368:642

Prihodnje kolo (12.1.)
Inter 1904 - Lloyd Adriatico A 

Servolana - Italsider. Lloyd Adriati 
co B - Bor (11.1. ob 19.30) Počitek: 
Italcantieri.

BOROVI STRELCI 
Klobas 182, Vatovec 102, Kraus 84. 

Guštin 71, Francia 51, Koren 41 
Lisjak 24, Košuta 23, Ražem 16, 
Žerjal 13, Mazzucca 2, Sestan 1.

Lloyd A 
Bor
Italsider 
Italcantieri 
Inter 1994 
Lloyd B 
Servolana

37:81
57:61
67:68

87:44
78:64
67:72

10
8
6
2
2

KOŠARKARSKA LIGA «POMLAD»

Arte premočan 
za ekipo Doma

Lilijani in Ladiju Budinu se 
je rodil sin

JAN
ŠK Kras čestita srečnima 

staršema, mlademu Janu pa 
želi vso srečo v življenju.

Gaja (med tekmo s proseškim Libertasom) igra letos v 3. Amaterski ligi tudi s člansko ekipo

Derbiji bodo gotovo tudi v letu 1975 zbudili med zamejskimi nogo
metnimi navijači največ zanimanja. (Na sliki: Vesna - Zarja)
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KOŠARKA V NARASCAMSK! LICI

Bor zbral več kot sto točk 
v srečanju z Libertasom TS

Visoko zmago je slavil tudi Kantove!
Polet ni izkoristil priložnosti

Bor — Lib. Trst 107:30 (55:15)
BOR: Furlan 24, Race 34, Can- 

ciani 4, Udovič 13, Mazzucca 4, Me
sesnel 4, Pegan 4, Dovgan 6, Slo- 
bec 6, Trevisan 8.

SODNIK: Fegac iz Trsta.
PROSTI METI: Bor 5:18, Liber

tas Trst 2:8.
V ponedeljek so «plavi» odigrali 

zaostalo tekmo z Libertasom. Bo
rovci so tekmo zmagali z visokim 
izidom. Razen prostih metov, so 
bile vse točke «plavih» pozitivne. 
Omenili bi še, da so «plavi» prika
zali dobro skupno igro. Žogo so 
namreč krožili s hitrimi in ostrimi 
podajami. Vztrajali so v hitrih pro
tinapadih in tako premagali šibko 
obrambo nasprotne ekipe. Med po
samezniki sta se posebno izkazala 
Rado Race in Bruno Furlan; Udo
vič je v tej tekmi odpovedal.

Trener Bora Renato Štokelj je 
ob koncu tekme dejal: «Fantje so 
bili na tej tekmi zelo dobro razpo
loženi (in tudi precej jezni, zaradi 
prej neodigrane tekme.»

Cancia

Kontovel — Libertas 142:27 
(65:6)

KONTOVEL: K. Starc 12, Regent 
4, Ivančič, Perini 18, I. Starc 38, 
Čuk 22, Ban 36, Bukavec 6, Na
bergoj 6 in Prašelj.

SODNIK: Del Conte.
PROSTI METI: 4:16.
Kontovelci so visoko premagali 

šibki Libertas. Bila je to zanje v 
bistvu ie lažja trening tekma pro
ti nasprotnikom, ki se niso mogli 
upirati premoči domačinov. Sreča
nje zato ni bilo preveč zanimivo.

L S.
Italsider — Polet 83:41 (35:25)

POLET: Sosič 13, Kovačo, Fer-

luga 11, Piccini A. 9, Piccini M. 
6, Grgič 2.

PROSTI METI: 7:16.
Polet je na domačih tleh s pre

cejšnjo razliko zgubil tekmo proti 
tržaškemu Italsidru. Treba pa je 
poudariti, da je v openskem mo
štvu manjkalo kar sedem igralcev, 
izmed katerih trije iz prve peter
ke (Daneu, Malalan, Leniša).

Poletovci so v takih okoliščinah 
storili, kar je bilo v njihovih mo
čeh, toda že od vsega začetka ni 
bilo upati na zmago, saj so morali 
stopiti na igrišče s postavo, ki je 
bila za glavo manjša od nasprot
nikove; na koncu tekme pa so ce
lo ostali na igrišču, zaradi petih 
osebnih napak v treh.

Škoda, da je moralo biti toliko 
odsotnih prav tokrat, saj bi bila 
s celotno postavo zmaga povsem 
mogoča.

Lota

Don Bosco — Bor 47:43 (22:20)
BOR: Furlan 16, Pegan, Cancia- 

ni, Udovič 15, Race 8, Trevisan, 
Mazzucca 2, Dovgan 2, Mesesnel, 
Slobec.

SODNIK: Valentini iz Trsta.
PROSTI METI: Bor 7:18, Don 

Bosco 7:18.
Don Bosco je na domačih tleh 

premagal Borove košarkarje z iz
redno nizkim izidom: štiri pike.

«Plavi» so v obrambi igrali ne
koliko zmedeno in tudi v napadu 
niso bili preveč učinkoviti. Zgrešili 
so namreč več metov od daleč in 
celo serijo prostih metov. Borovci 
pa so to tekmo izgubili tudi, ker 
so se nekateri igralci vrnili s sne
ga popolnoma netrenirani. Najbolj
ša sta bila med «plavim!» Udovič 
in Furlan.

Cancia

Dom — Arte 42:117 (25:53)
DOM: Domik M (k) 9, Terčič 1, 

Dornik U., Čubej 11, Maligoj, Semo
lič 10, Brešan 11.

ARTE: Vidoz 4, Tra vagin (k) 32, 
Marconi 6, Cardinale 21, Urli 12, Sta
si 7, Delmarco 26, Ruchini 9.

[ Domovci so novo leto pričeli s hu
dim porazom proti ekipi Arte iz Go
rice. Poraz pa ni bil nepriča'ovan, 
saj sodijo nasprotniki med najboljša 
moštva prvenstva «Pomlad» in se 
borijo za prvo mesto na končni le
stvici.

Kljub odsotnosti trenerja, zaradi ka
tere ni bila igra vedno najbolje or
ganizirana, so se domovci v tej tek
mi precej dobro odrezali. Z'asti v 
prvem polčasu so izvedli nekaj lepih 
akcij, tako, da so si nasprotniki po 
15 minutah igre nabrali le 9 točk 
prednosti (22:31). V zadnjih minutah 
prvega polčasa in v prvi polovici 
drugega pa so se razigrali visoki 
centri Arteja, ki so bili za domov- 
ce neustavljivi.

Po tem porazu premišljujejo do
movci, kako bi se z zmago oddolžili 
za dosedanje negativne izide. Možnost 
za to bodo imeli že v prvi prihod
nji tekrra, ko se bodo na domačih 
tleh srečali z ekipo Alba iz Krmina.

M. M.

SMUČANJE
EVROPSKI POKAL

Odlične Avstrijke

94”27 
94”81 
95”22 
95’'51 
95”84

LES GETS, 8. — Lestvica slalo
ma na mednarodnem smučarskem 
ženskem tekmovanju v Les Getsu
jc tcikci*

1. Marlies Mathis (Av.) 90”87
2. Odile Chalvin (Fr.) 92”47
3. Regina Sacke (Av.) 92”80
4. Agnes Vivet - Gros (Fr.) 93”15
5. Monika Berwein (ZRN) 93”21
6. Edith Peter (Av.)
7. Heidi Bauer (Av.)
8. Cornelia MatWs (Av.)
9. Leith Lende (ZDA)

10. Wanda Bieler (It.)
Lestvica za evropski pokal je po 

tem tekmovanju taka:
1. Angelika Rudigier (Av.) 59
2. Gerlinde Strixner (Av.) 49
3. Anneliese Petautschnig (Av.) 47
4. Edith Elzenbauer (It.) 46
5. Tiziana Braceli (It.) 40

* * *

GRINDELWALD, 8. — Žirija 
mednarodnega smučarskega tekmo
vanja v Grindehvaldu je odločila, 
da ženski veleslalom ne bo na spo
redu v petek, ampak jutri, v če
trtek. Do te spremembe je prišlo 
zato, ker v Grindehvaldu že dva 
dni neprenehoma sneži in danes 
niso zaradi izredno slabe vidljivo
sti opravili uradnega treninga za 
smuk. Tega so zato prenesli na pe
tek, če pa bo še naprej snežilo, 
bo na sporedu v soboto.

BOKS
BILBAO, 8. — Španski boksar tež

ke kategorije Urtain je s k.o. v 2. 
krogu premagal Italijana Vogriga. 
Vogrig, ki je doma iz Vidna, je 
star 38 let.

HOKEJ NA LEDU

WINNIPEG, 8. — Sovjetska zveza 
je osvojila naslov svetovnega mla
dinskega prvaka v hokeju na ledu. 
V finalu je premagala Kanado s 4:3.

OBVESTILO
ŠK KRAS priredi jutri, 10. t.m. 

ob 20. uri v prvem in ob 20.30 v 
drugem sklicanju v prostorih šport
nega krožka Kras v Zgoniku 

11. REDNI OBČNI ZBOR 
Dnevni red:

1. otvoritev
2. izvolitev delovnega predsedstva
3. izvolitev volilne komisije
4. poročila
5. diskusija
G. razrešnica staremu odbora
7. volitve novega odbora
8. razno



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PR 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.750 lir — vnaprej: polletna 9.500 lir, celoletna 17.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 23.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1.50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 24.— 
letno 240.— din, za organizacije in podjetja mesečno 30.—, letno 300.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 9. januarja 1975

Za SFRJ Ziro račun 50101-603-45361 «ADIT» • DZS • 61000 Ljubljana.
Gradišče 10/11 nad. telefon 22207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno *
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriškp pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I.

Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska H ZTT - Trst

NEZASLIŠANA POPUSTLJIVOST RIMSKIH SODNIKOV IN POLICIJE

Za nevarnega fašističnega pretepača 
ni biio prostora v rimskem zaporu
Paolo Angeloni, ki je bil aretiran zaradi napada na Maccbija, je 
pred tremi meseci tako surovo pretepel neko žensko, da je splavila

RIM. 8. — Giannicolo Macchi, mla
di levičarski študent, katerega so v 
noči od sobote na nedeljo fašistični 
pretepači hudo ranili, je bil operiran 
danes zjutraj na oddelku za lobanj
ske poškodbe rimske bolnišnice «San 
Giovanni». Kirurški poseg je trajal 
približno dve uri in je dobro uspel, 
kot je izjavil primarij oddelka prof. 
Visalli. Zdravniki so odstranili iz 
fantovih možganov drobce kosti, če 
ne bo prišlo do komplikacij, bo Mac
chi okreval v kratkem in bo lahko 
zapustil bolnišnico čez dva tedna.

Karabinjerji stotnije Trionfale nada
ljujejo medtem preiskavo, da bi odkri
li pretepače, ki so tako surovo pre
tepli mladega Macchija. Eden od teh, 
21-letni Paolo Angeloni, je že za za
pahi, druga dva pa so identificirali. 
Gre za Riccarda Andrianija in Ti
ziana Ro ’anija, ki sta pravočasno 
zaslutila nevarnost in pobegnila na 
varno. Preiskava, kot kažejo rezul
tati zadnjih dni, je zašla zelo ver
jetno v slepo ulico in povsem mož
no je, da bodo v kratkem nad zlo
činskim napadom zgrnili, kot se je 
že večkrat zgodilo v podobnih pri
merih, krinko molka.

Dejstvo je, na so pristojni organi 
v Rimu, kot tudi v drugih italijan
skih mestih pokazali veliko razume
vanja, za fašistične pretepače in so 
jih, kljub zločinom, katerih so bili 
obtoženi, po nekaj dneh ali celo ne
kaj urah pripora izpustili na začasno 
svobodo. To je primer Paola Ange- 
lonija, kot poudarjajo v svoji vlogi 
pravosodnemu ministru socialdemo
kratski senatorji Ariosto, Garavelli, 
Buzio in Tedeschi. Angeloni, ki je 
dobro znan zaradi 'svojih nasilnih iz
padov, je pred tremi meseci tako su
rovo pretepel Giuseppino Conti, da 
je ženska splavila, čeprav je polici
ja nemudoma prijavila Angelonija 
sodstvu zaradi napada na nesrečno 
žensko, je fašistični pretepač konec 
prejšnjega tedna svobodno kolovratil 
po Rimu v družbi svojih pajdašev 
in znesel svoj bes nad Macchijem. 
Zanimivo bi bilo vedeti zakaj in na 
kakšni osnovi pristojni sodnik ni u- 
krepal proti Angeloniju, kjub temu, 
da je bil ta obtožen tako hudega 
prestopka. Za fašista, ki je s pre
tepanjem povzročil ženski splav, ni 
bilo prostora v zaporu, medtem ko 
je na primer Antonia Bernardini, ne
srečnica, ki je zgorela v umobolnici 
v Pozzuoliju, morala odsedeti poldru
go leto preventivnega zapora le, ker 
je v trenutku razburjenja žalila in 
oklofutala mestnega redarja.

O krvoločnem napadu na Macchija 
so vložili vprašanja notranjemu in 
pravosodnemu ministru predstavniki 
skoraj vseh demokratičnih strank in 
zahtevali pojasnila o ukrepih, ki naj 
bi jih vlada sprejela, da v kali za
tre fašistično nasilje na rimskih šo
lah. Napadi na demokratične študen
te so postali v zadnjih mesecih sko
raj vsakdanji običaj, policija pa jim 
ni znala narediti konca, čeprav so 
imena pretepačev vsem dobro znana 
kot tudi so dobro znani sedeži MSI, 
kjer se fašistični komandosi priprav
ljajo za svoje kazenske odprave proti 
demokratičnim študentom, še več, kot 
poudarjajo socialistični poslanci v 
svoji vlogi, so policijski agenti več
krat prisostvovali, ne da bi posegli, 
pretepanju študentov pred šolo.

Da se povrnemo k preiskavi: vče
raj ponoči so «neznanci» zažgali v 
Ulici Alberico II «Volkswagen», s ka
terim so pretepači pobegnili po na-
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Danes v Pizi 
začetek procesa 
zaradi umora 
Ermanna Lavorinija

PIZA, 8. — Pred pizanskim porot
nim sodiščem se bo jutri začel pro
ces proti domnevnim morilcem Er
manna Lavorinija, ki je bil ubit v 
Viareggiu pred šestimi leti. Lavo- 
rinijeva ugrabitev je bila predhod
nica verige nasilnih dejanj, ki je 
dosegla višek konec leta 1969 v po
kolu v Kmečki banki na Trgu Fon
tana. Preiskovalni sodnik Pierluigi 
Mazzocchi, ki se je dokopal do res
nice po šestih letih težavnih pre
iskav, je v svoji obtožnici pouda
ril, da sta ugrabitev in umor male
ga Ermanna trdno povezana s pre
vratniškim delovanjem ligurske mla
dinske monarhistične fronte. Namen 
okrutnega zločina naj bi bilo po
vzročati napetost med javnim mne
njem.

Ugotovitve preiskovalnega sodni
ka se povsem razlikujejo od «res
nice» javnega tožilca, ki trdi, da 
je bil mali Ermanno ubit po nesre
či med prepirom med dečki. To 
teorijo so osvojili tudi odvetniki do
mnevnih morilcev, ki bodo skušali 
že od vsega začetka speljati proces 
na sipine dolgoveznih razprav o te
ritorialni pristojnosti. Čeprav so La- 
vorinijevo truplo našli na plaži v 
Vecchianu, ki spada v pizansko sod
no-okrožje, ni bilo pa še pojasnje
no, če je bil Ermanno ubit v Via
reggiu, ki spada v sodno okrožje 
Lucce, ali v Vecchianu.

Na zatožni klopi bodo sedeli Mar
co Baldisseri, Rodolfo della Latta 
(oba na začasni svobodi, ker je po
tekel rok preventivnega zapora) in 
Pietro Vangioni ( aprt), poleg še
stih drugih ljudi, ki so obtoženi 
manjših prekrškov. Sodniki bodo 
med procesom mordi ugotoviti, v 
kakšni meri so za umor odgovorni 
voditelji monarhistične fronte, .ki 
naj bi navdihnili zločinsko dejanje.

padu na Macchija. Kot je znano je den kot je kazalo v prvem trenutku, 
avto last matere enega od pretepa- j če je sodnik izdal zanj zaporni na- 
čev, ki jih policija išče za napad na ! iog. Kako je fantu v takih okolišči- 
Macchija. Značilno je, da je za po- nah uspelo pobegniti je vprašanje, ki
žig avtomobila zvedei le desničarski 
dnevnik «Giornale d’Italia».

Značilno je tudi, da so le trije 
skrajno desničarski Usti zvedeli za 
imena — in jih seveda objavili — 
očividcev, ki trdita, da sta med pre
tepači, ki so napadli Macchija, opa
zila Paola Angelonija in Tiziana Ro- 
manija. Preiskovalci seveda trdijo, da 
imen niso oni sporočili desničarskim 
listom, očitno pa je, da so se sled
nji nekako dokopali do teh imen kot 
je tudi očitno, da so za ta imena 
vedeli le v krogih preiskovalcev.

Vprašanje je tudi kako je uspelo 
pobegniti Riccardu Andrianiju, če
prav so karabinjerji že od vsega za
četka vedeli, da je avto, s katerim 
so pretepači v soboto zvečer kolo
vratili po Rimu in napadali mimoido
če, last njegove matere. Kaže tudi, 
da je mladi pretepač, preden je iz
ginil, govoril z agenti, saj naj bi jim 
dejal, da ni vpleten v napad na 
Macchija in da je le posodil avto 
svojemu prijatelu Angeloniju. Kot a- 
libi je navedel dejstvo, da je prebil 
soboto in nedeljo doma v družbi star
šev. Mati in oče, ki je viden misov- 
ski predstavnik, sta potrdila njegov 
alibi, ki pa vsekakor ni bil tako tr-

bi ga morala vlada poglobiti in dati 
izčrpen odgovor parlamentu, da se
veda po strogih ukrepih proti more
bitnim krivcem sploh ne govorimo.

Zanimivo je tudi, da v teh dneh 
spet kroži po Rimu «proskripcijski se
znam». na katerem je bilo tudi ime 
Giannicola Macchija. Kot smo po
ročali so seznam sestavili pred dve
ma letoma pripadniki mladinske mo
narhistične fronte. Kaže, da gre za 
seznam okrog 800 imen demokratič
nih študentov, med katerimi so ime
na vseh tistih, ki so bili v zadnjih 
mesecih napadeni in surovo pretepe
ni. Zelo verjetno je, da je en iz
vod omenjene brošure v kakšnem 
uradu kvesture ali obveščevalne služ
be SID (čudno bi bilo, če ga ne bi 
imeli), kljub temu pa niso pristojni 
organi doslej sprejeli nobenega pre
ventivnega ukrepa proti sestavljala: 
seznama, ki je neki Antonio Maulu, 
dobro znan v krogih fašističnih pre
tepačev.

Kriminalni napad na Macchija je 
izzval odločen odpor Rimljanov. O- 
draz tega odpora so vsakodnevne ma
nifestacije po rimskih ulicah. Med 
včerajšnjo, ki so jo priredili študentje, 
je prišlo do hujših incidentov,
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SREČANJE MED PREDSTAVNiKI KOVINARJEV IN FIAT

Odločen boj sindikatov 
za preusmeritev proizvodnje

Po mnenju sindikatov ne bi smela proiz
vodnja avtomobilov igrati odločilne vloge

KRIMINALNI UPAD ČRNIH TERORISTOV

Atentat na železniški
progi Firence-Rim

Eksplozija je uničila pol metra tračnice 
Le za /as ni atentat terjal človeških žrtev

Callaghanova pot po Afriki

TURIN, 8. — Danes se je nada
ljeval na sedežu zveze industrijcev 
v Turinu razgovor med predstav
niki avtomobilske tovarne Fiat ter 
predstavniki federacije, kovinarskih 
delavcev, ki se je začel včeraj v 
okviru «soupravljanja krize». Kot 
je znano, so podjetje in sindikalni 
predstavniki delavcev sklenili že v 
prejšnjem novembru, da se brio 
skupno pogovarjali o možno/ h 
prebroditve krize, ki je zajela av
tomobilsko industrijo ter sploh ce
lotno gospodarstvo v Italiji in tudi 
drugje.

Današnje srečanje je bilo poseb
no posvečeno temi, kako «skupina 
Fiat» skuša delovati na raznih sek
torjih svoje industrijske proizvod
nje, da bi omilila sedanjo krizo, 
ki je posebno huda na področju 
proizvodnje avtomobilov. Zato je 
na današnjem srečanju bilo zelo 
pomembno poročilo, ki ga je podal 
dr. Pedrana, ravnatelj sektorja 
storitev z drugačno usmeritvijo ve
likega torinskega podjetja. Ta sek
tor zadeva najrazličnejše veje pro
izvodnje, ki se ne istovetijo s pro
izvodnjo avtomobilov: sem pridejo 
v poštev traktorji, razni stroji za 
odkopavanje, obrati za proizvodnjo 
železniških delov in strojev, plin
ske turbine, jedrske centrale, o- 
rodni stroji itd.

Po srečanju je federacija kovi
narskih sindikatov objavila sporo
čilo, v katerem je rečeno, da so 
na današnjem srečanju premostili 
hudo oviro, ki jo je predstavljalo 
včerajšnje stališče skupine Fiat, ki 
je nameravala omejiti konfrontaci
jo s kovinarsko federacijo izključ
no na težave avtomobilskega trga, 
na visoko število uskladiščenih av
tomobilov ter na možnosti nadalj
njega krčenja proizvodnje. V spo
ročilu se z zadovoljstvom poudar
ja, da se je začel pogovor o de
javnosti sektorja storitev z drugač
no usmerjenostjo, ki bi udeležence 
razprave podrobno seznanil o 
tem, kaj namerava Fiat storiti na 
področju drugačne dejavnosti. V 
bistvu gre za drugačno usmeritev 
proizvodnje te velike tovarne, ka
tere cilj naj ne bi bila več skoraj 
samo izključna proizvodnja avto
mobilov.

«Jasno je — je rečeno v sporo
čilu federacije kovinarjev — da 
se bo lahko presojalo dokončno o 
teh vprašanjih šele po zaključku 
sedanje faze srečanj. Na vsak na
čin pa je mogoče izreči že sedaj 
kritično oceno o odgovorih in o 
smernicah Fiata, in sicer iz dveh 
razlogov: 1. ker se podjetje skuša 
otresti obvez, ki jih je že prej spre
jelo s sindikatom in 2. ker se še 
ni z jasnostjo odrazila volja pod
jetja, da bi se z vso resnostjo ob
vezalo, da bo šlo po poti proizvod
nje, ki bi v resnici predstavljala 
alternativo za avtomobilsko proiz
vodnjo.

Obe delegaciji se bosta spet sre
čali jutri popoldne, da bi obravna
vali vprašanje «industrijskih vo
zil». Ta prva serija pogovorov bi 
se morala po predvidevanjih za
ključiti prihodnji petek. Sedaj še 
ni znano, kdaj bodo na srečanju 
razpravljali o vprašanju dopolnil
ne blagajne.

Na današnjem srečanju je dr. 
Pedrana, kot smo že dejali, orisal 
položaj sektorja pomožnih in dopol
nilnih dejavnosti, kjer je zaposle
nih 48 tisoč delavcev ter 11 tisoč 
uradnikov. Med drugim je dejal,

da bo proizvodnja traktorjev ter 
strojev za odkopavanje skoraj ne
moteno tekla, tudi spričo poveča
nega izvoza v inozemstvo. Tudi v 
nekaterih drugih sektorjih računa
jo na večje izvoze.

Jufri vrhunski ostanek 
Portugalcev in Angolcev

LIZBONA, 8. — Pojutrišnjem 10. 
januarja se bo začel v hotelu «Pe
nina» pri Portamau v pokrajini Al
ga rve na Portugalskem napovedani 
vrhunski sestanek med predstavniki 
angolskih osvobodilnih gibanj in liz
bonsko vlado.

Angolska osvobodilna gibanja bo
do zastopali: Agostinho Neto (MP 
LA), Holden Roberto (FLNA) ter 
Jonas Savimbi («Enotnost»), V ime
nu portugalske vlade bodo sodelova
li: zunanji minister Mario Soares, 
minister za medteritorialno koordi
nacijo Almeida Santos ter minister 
brez listine Melo Antunes.

Vrhunsko srečanje naj bi odprl 
predsednik portugalske republike 
gen. Costa Comes, navzoč pa bo 
tudi portugalski visoki komisar v 
Angoli viceadmiral Rosa Coutinho. 
Visoki Angolski državni funkcionar 
bo prispel jutri v Lizbono skupaj z 
delegacijo svetovalcev opazovalcev.

FIRENCE, 8. -- Še en fašistični 
atentat in že spet na železniški pro
gi Firence-Rim: eksplozivni naboj 
je včeraj poškodoval tračnico na 
odseku proge Torontoia-Castiglio del 
Lago. Eksplozija je zdrobila okrog 
pol metra tračnice in le srečnemu 
naključju gre pripisati dejstvo, da 
ni prišlo do nesreče.

Kriminalni izpad so odkrili včeraj 
zjutraj železničarji, ki so v sprem
stvu policijskega podčastnika Zam
pettila pregledovali progo. Pod nekim 
mostom so našli zažigalno vrvico 
in kovinsko škatlo, v kateri je bilo 
shranjeno razstrelivo. Po prvih re
zultatih preiskave kaže, da so se 
teroristi poslužili za kriminalno de
janje dinamitne palice, take kot jih 
uporabljajo v kamnolomih.

Promet na progi je bil takoj 
ustavljen in ekipa delavcev in tehni
kov jè začela popravljati progo, saj 
je eksplozija poleg tračnice poško
dovala tudi podstavek. Ključno vpra
šanje za izhodišče preiskave je, 
kdaj je počil eksplozivni naboj. Po 
pričevanju prebivalcev, naj bi bom
ba eksplodirala v ponedeljek zvečer 
ob 21.30. Takrat so slišali močan 
pok, a so ga vsi pripisali reakcijr 
skemu letalu, ki naj bi prebilo 
zvočni zid. Po mnenju izvedencev 
državnih železnic pa je ta domneva 
neosnovana, kajti je skorajda nemo
goče, da bi kar 34 vlakov (toliko 
jih je vozilo po progi v 12 urah 
od trenutka domnevne eksplozije do 
odkritja atentata) «preletelo» pre
sledek na progi, ne da bi vsaj eden 
iztiril.

Poleg tega pa, poudarjajo izve
denci, je skoraj nemogoče, da bi se 
kdo od železničarjev ne zavedel, 
da nekaj ni v redu, saj strojevodje 
včasih «začutijo» tudi, da je trač
nica počena ali neznatno poškodo
vana in takoj opozorijo vodstvo že
leznice. Dokončni odgovor na to 
vprašanje bodo morali dati minerei, 
vsekakor pa agenti oddelka za boj 
proti terorizmu so na ukaz javnega 
tožilca dr. Marsilia začeli zasliše
vati železničarje v službi na vlakih, 
ki so vozili na progi med ponedelj
kom in torkom, da bi z največio 
možno gotovostjo odkrili dan in 
uro atentata in teroristov.

V tej zvezi ne gre prezreti dej
stva, da so preiskovalci usmerili 
preiskavo v kroge čmih teroristov, 
saj ima atentat — poudarjajo — 
očiten fašistični pečat. Včerajšnji 
atentat sledi namreč atentatu na že
lezniško progo pri Arezzu in aten
tatu na nosilec elektrovoda ori Pi
štoli. Kot je znano si očetovstvo 
sledniega lasti zloglasni «ordine ne
ro», ki je napovedal val atentatov 
v prihodnjih dneh( če sodna oblast 
ne bo medtem osvobodila Franca 
Frede.

Včerajšnji je že četrti atentat na 
progi Bologna - Firence - Rim. Ek- 
sniozivni naboji so pred tem počili 
21. aprila, 26. junija in 4. avgusta 
lani in vselej so črni teroristi imeli 
v načrtu pokol, kar jim je uspelo 
pri tretjem poskusu na brzcu «Ita- 
licus». «Včerajšnji atentat — pouda
rjajo preiskovalci -- je vsekakor 
delo ljudi, ki dobro vedo kako se 
streže razstrelivu, morda istih, ki 
so minirali nosilec elektrovoda pri 
Pistoi. Nobenega dvoma ni, da gre 
za kriminalne izpade fašističnega 
komandosa, ki je začel svoje «delo» 
septembra, ko je neki kmet po 

naključju odkril 90 kg razstreliva 
ob proei Rim - Firence».

Gough Whidam 
danes v Beogradu

BEOGRAD, 8. — Avstralski pre
mier Gough V/hitlam bo v okviru 1 
svoje turneje jutri dopotoval na j 
štiridnevni obisk v Jugoslavijo. V j 
beograjskih uradnih krogih danes 
izražajo zadovoljstvo z obiskom in 
pričakujejo dobre rezultate pogo
vorov, ki jih bo Whiilam vodil s 
predsednikom zveznega izvršnega 
sveta Džemalom Bijedičem. Tak
šna pričakovanja temeljijo na obo
jestranski pripravljenosti za nadalj
nji napredek sodelovanja med Ju
goslavijo in Avstralijo. Kot piše 
diplomatski urednik agencije Ta
njug je bila v zadnjih letih, od
kar je v Avstraliji prišla na oblast 
Whitlamova laburistična stranka, 
postavljena dobra osnova za dvo
stransko sodelovanje.

Danes pa se je avstralski pre
mier v okviru svojega uradnega 
obiska v Italiji sestal s predsed
nikom vlade Morom in zunanjim 
ministrom Rumorjem. Na dnevnem 
redu pogovorov so bila vprašanja 
vzajemnih odnosov med državama 
in mednarodni politični položaj.

V. B.
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SMRT 41-LETNE BERNARDINIJEVE NA PRISILNI POSTELJI

Pet sodnih obvestil zaradi 
tragičnega dogodka v Pozzuoliju
Javno mnenje zahteva vedno bolj odločno reformo psihiatričnih kriminalističnih bolnišnic

NEAPELJ, 8. — V neapeljskih 
sdnijskih krogih se je zvedelo, da 
je pomočnik državnega pravdnika 
dr. Renato Vuosi odposlal pet sod
nih obvestil v zvezi s tragično 
smrtjo 41-letne Antohie Berriardini, 
ki je zgorela na prisilni poselji v 
kriminalistični psihiatrični bolnišni
ci v Pozzuoliju. Pozneje se je zve
delo, da obvestila zadevajo ravna
telja kriminalistične bolnišnice v 
Pozzuoliju dr. Francesca Corrada, 
starega 53 let, nekega zdravnika in 
tri paznice. Pomočnik državnega 
pravdnika naj bi obtožil vseh pet 
oseb, da so sodelovale pri nenamer
nem umoru in da niso opravile svo
jih dolžnosti, ki jih narekuje zakon. 
V sporočilu je sodnijski funkcionar 
pozval peterico, naj poskrbi za svo
je zaupne zagovornike.

V tem trenutku sta še vedno v 
teku dve preiskavi o tem tragičnem 
dogodku. Ena pritiče. kot je razum
ljivo, sodnijskim organom, druga 
pa je povezana z zdravstveno - u- 
pravno platjo vprašanja, v kolikor 
zadeva pristojnosti ministrstva in 
drugih podrejenih ustanov. Ministr
stvo za pravosodje je v tej zvezi 
imenovalo prof. Alda Madio, ki je 
višji načelnik kriminalističnih psi
hiatričnih bolnišnic, (poleg tega pa 
tudi ravnatelj kriminalistične psi
hiatrične bolnišnice v Barcelloni 
Pozzo di Sotto - Messina) naj preiš-
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DRAMATIČEN IN ISTOČASNO KOMIČEN GUSARSKI PODVIG V VELIKI BRITANIJI

Gusar s samokresom iz plastične mase 
ugrabil letalo na londonskem letališču
Neuravnovešenca so policisti onesposobili in ujeli po poletu iz Londona v Stansted

LONDON, 8. — Zmes med burko ] med pogajanji na londonskem leta- 
in kriminalko s srečnim zaključ- "i''-' ——
kom: tako ocenjuje danes britanski 
tisk včerajšnji propadli poskus u- 
grabitve letala na londonskem le
tališču Heathrow. Agenti Scotland 
Varda so aretirali neuravnovešenega 
gusarja na letališču v Stanstedu 
brez prelivanja krvi in ne da bi 
segli po orožju. Edina žrtev pre
usmeritve je član posadke, ki ga 
je policijski pes pomotoma ugriznil 
v roko.

Vse se je začelo včeraj popoldne 
okrog 17. ure, k: se je med pole
tom iz Manchestra v London mlad 
moški polastil letala. S samokre
som v roki — izkazalo se je, da 
je igračka — je grozil, da bo pobil 
posadko, če mu ne bodo izročili 
sto tisoč funtov šterlingov (150 mi
lijonov lir) v gotovini in ga odpe
ljali v Francijo, kjer naj bi moral 
«maščevati smrt svojega brata». Na 
londonskem letališču so se začela po
gajanja z gusarjem, ki so trajala 
več ur. Malo pred polnočjo je le
talo vrste BAC-111 vzletelo, ko je 
policija izročila piratu izdatno vso
to in padalo. Po nekajminutnem po
letu nad Severnim morjem je pi
lot zasukal letalo in se vrnil v bri
tanski zračni prostor z namenom, 
da pristane v Stanstedu.

Posadko, vsega skupaj pet ljudi, 
je oblil mrzel znoj, ko se je gusar 
zavedel, da mu pripravljajo past. 
Kljub živčnosti, ki jo je pokazal

lišču, pa je neznanec — niso nam
reč še odkrili njegove istovetnosti 
— hladnokrvno pristal na pristanek 
v Stanstedu pod pogojem, da ga z 
avtom nato prepeljejo v Dover. Ko
maj je stopil z letala, pa je bilo 
po njem: izurjeni agenti in policij
ski psi so ga hipoma napadli in 
onesposobili. Izkazalo se je, da so 
bili samokres in ročni bombi, ki jih 
je gusar imel pri sebi, le plastične 
igi ačke.

Čeprav se je vse srečno končalo, 
se je v Veliki Britaniji vnela ostra 
polemika o pomanjkljivem nadzor
stvu na letališčih predvsem zaradi 
dejstva, da policija ni preiskala gu
sarja preden je stopil na letalo. 
Kljub polemiki, ki je izključno teo
retičnega značaja, saj metal-detec- 
tor ne bi mogel odkriti gusarjevega 
«orožja» iz plastične mase, se bri
tanski listi pohvalno izražajo o na
stopu policije in poudarjajo, da je 
pustolovščina neuravnovešenca zmes 
med burko in kriminalko, začenši z 
dejstvom, da posadka ni bila v de
janski' nevarnosti. Drugi motiv tra
gikomičnega podviga je, da je gu
sar sprejel «ponarejeno» odkupni
no, ker je policija skrila med denar 
mikroskopski oddajnik, da bi mu 
lahko v daljavi sledila.

Tretji element je zvijača zgrešene
ga letališča. Policija je v slabi uri 
«preoblekla» letališče v Stanstedu po

francoski modi, gusar pa se je kljub 
temu zavedel, da so ga povlekli za 
nos. četrti in morda «a posteriori» 
najbolj zabavni element pa je izredno 
naključje, da je prišlo sinoči na lon
donskem letališču istočasno do dveh 
gusarskih podvigov. Medtem ko je 
slaboumnež skušal ugrabiti letalo BAC 
-111, je bila na VC-10 parkiranemu 
nedaleč v teku protigusarska vaja. 
Za nekaj trenutkov je v kontrolnem 
stolpu vladala popolna zmeda, saj 
niso ločili med resničnimi in izmi
šljenimi sporočili. Položaj se je raz
jasnil, ko so prekinili protigusarsko 
vajo.

Delegacija ZKJ v Egiptu
KAIRO, 8. — Delegacija Zveze 

komunistov Jugoslavije pod vod
stvom člana izvršnega komiteja Ali 
Šukrije je danes v Kairu začeia 
pogovore s predstavniki Arabske 
socialistične unije na čelu s prvim 
tajnikom unije Hafezom Ganemom. 
Razpravljali so o egiptovskih no
tranjih razmerah in o problemih 
obnove in izgradnje Egipta. Jugo
slovanska partijska delegacija je 
odpotovala popoldne v Aleksadrijo, 
kjer si bo ogledala nekaj podjetij 
in zgodovinskih znamenitosti. Med 
sedemdnevnim obiskom bodo jugo
slovanske predstavnike sprejeli tu 
di nekateri egiptovski voditelji.

če vse dogodke v zvezi z zdravstve
no platjo tragičnega dogodka. Dr. 
Girolamo Minervini pa, ki vodi «pr
vi urad» kazenskih in poboljševal
nih ustanov, se do posebej ukvar
jal z upravno platjo.

Davi je prof. Madia, ki ga je 
spremljal ravnatelj .kriminalistične 
psihiatrične bolnišnice v Pozzuoliju 
Corrado, še enkrat pregledal dva 
paviljona bolnišnice, ki ju je obiskal 
že včeraj. Prof. Madia je še pose
bej pregledal prisilne postelje, ki 
jih uporabljajo v ustanovi.

Prisilna postelja, taka kot je in 
kot se uporablja v italijanskih kri
minalističnih psihiatričnih bolnišni
cah, vzbuja vedno več negodovanja 
v italijanski javnosti ter še posebej 
v nekaterih krogih. Ravnateljstva 
kriminalističnih bolnišnic trdijo, da 
uporaba te postelje ne predstavlja 
nobenega orodja za mučenje, tem
več služi le bolnikom, da bi se ne 
poškodovali. To tezo zastopa v svo
jem poročilu tudi dr.' Corrado. Med 
drugim dodaja tudi, da Antonia 
Bernardini ni bila tesno povezana na 
posteljo, kar dokazuje tudi dejstvo, 
pravijo v kriminalistični bolnišnici 
v Pozzuoliju, da je lahko prižgala 
vžigalico ter zažgala žimnico.

Vsi pa niso tega mnenja. Med 
drugimi je državni pravdnik pri 
neapeljskem prizivnem sodišču dr. 
Cesaroni v današnjem govoru ob 
odprtju sodnega leta omenil ta tra
gični primer. V tej zvezi je de
jal, da bo treba marsikaj popraviti 
pri, vodstvu in upravljanju krimina
lističnih bolnišnic ter še predvsem 
na področju načelnih in notem 
pravnih odnosov do ljudi, ki so sicer 
zagrešili določene prekrške, toda, 
ki sp že prej bili duševni bolniki 
Sedanji zakon predvideva namreč, 
da se prestajanje kazni ustavi v 
trenutku ko nekoga sprejmejo v 

| psihiatrično bolnišnico, nadaljuje pa 
' se šele potem ko je ozdravil. Dr. 
Cesarone je prav tako obsodil u- 
porabo prisilnih postelj, saj danes, 
zdravniška veda razpolaga s števil
nimi sredstvi (sredstva za pomiri
tev itd.) ter sploh prisilne postelje 
ni treba več uporabljati. '

O tragičnem dogodku je državno 
tajništvo združenja sodnikov «Magi
stratura democratica» izdalo spo
ročilo v katerem obsoja zaporniško 
nasilje «topoglede in izprijene»- usta
nove kot je kriminalistična bolniš
nica.

V sporočilu se zahteva, naj se 
enkrat za vselej preučijo in spozna
jo resnični vzroki, ki odtujujejo 
in predajajo na milost in nemilost 
zatiranju družbene kategorije, ki 
nimajo nobenega opravka s krimi
nalom. Nadalje se poudarja, da no
sijo pri vsem tem veliko odgovor
nost tudi sodnijski organi, ki niso 
povezani z družbeno stvarnostjo. 
Vse to ima za posledico, da so ti 
organi večkrat brezbrižni ter objek
tivno soodgovorni ze, to, kar se do
gaja ter s tem soodgovorni za dvoj
no zatiranje: psihiatrično in sod- 
nijsko.

nes s sejo komisije, ki pripravlja 
poslovnik o delu skupščine. Po be
sedah predsednika skupščine Kira 
Gligorova bodo imeli letos zelo ve
liko dela z usklajevanjem številnih 
zakonov z novo ustavo, ki jo je 
Jugoslavija dobila lani. Sprejeli bo
do tudi novi petletni plan Jugo
slavije za obdobje do leta 1930. 
V predlogu poslovnika skupščine 
je med drugim predvideno, da se 
bodo zasedanj jugoslovanskega par
lamenta. lahko udeležili tudi delav
ci in občani, ki naj bi jim bila do
stopna tudi nekatera skupščinska 
gradiva.

V. B.

ZNAK M0SK0STI 
ALI NASILJA?

femi- 
dneh 
ki si-

Skupščina SFRJ začela 
s pripravo poslovnika 
za letošnje delo

BEOGRAD, 8. — Skupščina Jugo
slavije je začela letošnje delo da

Pripadnice britanskih 
nističnih gibanj v teh 
besnijo zaradi vprašanja, 
cer ne bo odločalo o miru ali 
vojni v svetu, je pa kot kaže 
velikega pomena za dostojan
stvo ženske. Gre za to: če mož 
nabije ženo ali ljubico po zad
nji plati, je to znak moškosti 
(in ženska bi morala torej bit: 
zadovoljna), ali pa le odraz 
njegove surovosti in torej ža
litev za dostojanstvo ženske?

Pred časom je neki sodnik 
salomonsko razsodil, da če mo
ški pordeči zadnjo plat ljubici, 
je to le izraz njegove življenj
skosti in iskrivega značaja; to 
razsodbo je v bistvu ponovil 
predvčerajšnjim drug sodnik, 
ki je obsodil moža na pet fun
tov globe, ker i je - oklofutal že
no. «Soprogo — mu je zabičal 
po obsodbi — lahko nabijete po 
zadnji plati, klofute pa so pre
povedane.»

Ne lastimo si pravice, da bi 
Vsiljevali bralcem in bralkam 
svoje osebno mnenje o tem 
vprašanju, menimo pa, da bi 
lahko osebno prišli do odgovo
ra (seveda če imajo take pro
bleme) takole: enkrat ali dva
krat naj tudi mož preizkusi, ka
ko prijetno je, če mu žena po
rdeči zadnjo plat.

RAZTRESEN MORILEC
Neki Japonec, ki je zaprt v 

: tokijskem zaporu zaradi namer
nega umora, je priznal šest 
mesecev prezgodaj, da je pred 
tem umorom zagrešil še enega.

Yuichi Nakayama, 33 - letni 
morilec, ki je bil obsojen na 
15 let zapora, ker je leta 1965 
ubil neko dekle, se je imel za 
prebrisanega in je mislil, da 

, ?<? bo lahko po ceni maščeval 
policiji, ki ga je odkrila pri 
drugem umoru. Zato je priznal, 
da je leta 1960 ubil človeka 
misleč, da je njegov zločin za
starel. Možakar pa se je brid
ko uštel, kajti rok petnajstih 
let, ki jih predpisuje zakon o 
zastarelosti zločinov, bo pote
kel šele konec junija. Agenti 
so ga tako formalno aretirali 
v zaporu in ga prijavili sodi
šču tudi zaradi prvega umora. 
Za vse ure, ki jih bo odslej 
odsedel za zapahi bo Nakaya
ma lahko le potrto ponavljal: 
rMea culpa, mea culpa.»

NAIROBI, 8. — Britanski zunanji 
minister James Callaghan je danes 
na skupni tiskovni konferenci s ke
nijskim zunanjim ministrom Mu 
nyuo Waiyakijem izjavil, da se bo 
oboroženi boj v južni Afriki za
ostril na vseh področjih, če ne bo 
prišlo do mirne ureditve rodezij
skega vprašanja. Načelnik Foreign 
officea je še poudaril, da je Ve
lika Britanija dokončno uskladila 
svojo politiko do Rodezije z drugi
mi afriškimi državami, ki so zain
teresirane za ureditev tega vpra
šanja.

Callaghan je še pripomnil, da je 
treba odslej naprej obravnavati ro
dezijsko vprašanje na zelo odgovo
ren način, ker bi sicer vsaka pro
padla pobuda prispevala k nesta
bilnosti na južnem delu Afrike. 
Po mnenju angleškega ministra bi 
moral Smithov režim v Rodeziji o- 
svoboditi vse politične zapornike, 
ponovno uvesti osnovne demokratič
ne svoboščine ter začeti priprav
ljalne. pogovore z nacionalnimi or
ganizacijami v Rodeziji. Če se bo 
Jan Smith držal teh priporočil, bi 
v Rodeziji prenehalo vsakršno na
silje ter bi se lahko začela priča
kovana «ustavna konferenca».

Do «ustavne konference» o rode
zijski bodočnosti bi lahko prišlo na 
Callaghanov predlog v Londonu. 
Obstaja pa tudi kenijska alternati
va v Mombasi.

Callaghan se je danes srečal T 
Mombasi s starim kenijskim vod 
teljem Jomom Kenyato. Na slil 
afriški državnik in angleški gost.

Režiser Mlakar
(Nadaljevanje s 4. strani)

posredno kolektivno doživetje. Nu
di nekaj. lepega, vznemirljivega, 
tudi lažnega, splošno človeškega. 
Mislim, da se je vse to začel j prav 
s tem gibanjem hippy jev, s to 
mladostno revolucijo, ki je bila 
v začetku destruktivna. Na Slo
venskem je v zadnjem času izred
no ; iraslo zanimanje za vpis a- 
bonentov v gledališče. Zato je tre
ba občinstvo v gledališču zadrža
ti. Na vodstvih naših gledcHŠj je 
zelo težkg naloga: najti in vzpod
bujati dramatike, da bodo pisali 
ne za same sebe, ampak za občin
stvo. Sem na stališču, da je zad
nji avtor predstave le občinstvo.

Kakšne in katere so možnosti 
slovenskega ustvarjalca, denimo 
svobodnega režiserja, v enotnem 
slovenskem kulturnem prostoru?

Možnosti so velike in nobenih. 
Veliko je odvisno od sreče, kako 
se človc"; z nekim delom plasira. 
Vse je odvisno od starta. Svobod
ni režiser pa jc največ odvisen 
od igralskega ansambla, s kate 
rim dela. če režiser najde kon 
takt z igralskim ansamblom, se 
veda ustvarjalni kontakt, potem n 
za tega režiserja nobenega eksi 
stenčnega problema več. Igralci 
so namreč tisti, ki v bistvu «od
ločajo» o poteku dela pri neki 
predstavi. Seveda je pa hkrati res, 
da ima režiser lahko «genialno» 
idejo a je ansambel tej režiserje
vi ideji sovražen. Tedaj ideje se
veda ne moreš realizirati in pred
stava je tisto, kar je. Režiserje
va ideja ne bo tako nikoli zažive
la v predstavi, ker je le-ta zgra
jena iz samih subjektov. Ti je ze
lo precizen, na tanke strune u- 
bran instrument. Vse je odvisno 
od tega, koliko lahko režiser na 
teh strunah in iz teh strun izvabi 
prave tone in gibe. Zmeraj se
veda v smislu celote. Predstava- 
je zato v bistvu simfonija, orke
ster ...

NAROČITE SE NA

PRIMORSKI DNEVNIK


